
 





























































































































































































































































































































پنج شنبه 27 مهر 1402 -19 اکتبر 2023 -3 ربیع الثانی  1445 - شماره  27014

خبر
تیر خلاص برنامه هفتم توسعه بر پیکره مشاغل آنلاین  

سرککشیدندرزندگیخصوصیشهروندانقانونیمیشود؟

فعالان مشاغل آنلاین می گویند که این اقدام تیر خلاص بر 
از  بیش  را  ایرانی  کاربران  و  است  داخلی  های  پلتفرم  پیکره 

پیش نسبت به استفاده از نرم افزارهای ایرانی دفع می کند. 
خبرساز  که  است  چندی  توسعه  هفتم  برنامه  لایحه   ۷۵ ماده 
شده است. ماده ای که بر اساس آن سرک کشیدن به حریم 
خصوصی مردم و رصد جزییات آن  قانونی می شود! دولت 
در اقدامی عجیب و در لایحه برنامه هفتم توسعه خواسته است 
که پایگاه های داده، ملزم شوند که اطلاعات کاربران خود را 

به دولت افشا کنند.
 به گزارش عصرایران، فعالان مشاغل آنلاین می گویند که این 
اقدام تیر خلاص بر پیکره پلتفرم های داخلی است و کاربران 
ایرانی را بیش از پیش نسبت به استفاده از نرم افزارهای ایرانی 

دفع می کند.
و  اجرایی  »دستگاه های  که  است  آمده   ۷۵ ماده  متن  در   
هستند  مکلف  بند،  این  موضوع  داده  پایگاه های  دارندگان 
نسبت به ارائه مستمر و جامع داده ها به این سامانه به صورت 

برخط اقدام کنند.«
 منظور از اصطلاح برخط آن است که هرگاه کاربری فعال یا 
به اصطلاح آنلاین شد داده های او باید در سامانه ای زیر نظر 

وزارت ارشاد ثبت شود. در این لایحه نام مرکز مورد نظر را 
»سامانه رصد و سنجش مستمر سبک زندگی مردم« اعلام کرده 

اند و هدف از آن را سنجش معنویت مردم دانسته اند.
 جلال رشیدی کوچی، عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی 
ماده  این  »بارها  که  است  گفته  به شرق  زمینه  این  در  کشور 
در  ماده  این  تدوین کننده  هدف  نشدم  متوجه  اما  خواندم  را 

سنجش معنویت مردم چیست؟«
 او در ادامه گفته است: »ماده ۷۵ برنامه هفتم نگران کننده است 
و وقتی آن را کنار برخی تکه های پازل در جاهای دیگر قرار 
می دهم، متوجه می شوم برخی قصد دارند همه شئون زندگی 

خصوصی مردم را رصد کنند.«
 معین الدین سعیدی، نماینده چابهار هم به همین رسانه گفته 
است که«براساس قانون اساسی حق نداریم به حریم شخصی 
متحیرم؛  موضوعی  چنین  بابت  نه تنها  بنده  شویم.  وارد  افراد 
بلکه بسیار متأسفم و امیدوارم نمایندگان نسبت به حذف این 

ماده اقدام کنند.«
دانشگاه  حقوق  دانشکده  علمی  هیات  عضو  انصاری،  باقر   
بهشتی یکی دیگر از منتقدان ماده ۷۵ لایحه برنامه هفتم توسعه 
است. او به دنیای اقتصاد گفته است: »یکی از مشکلاتی که 

باید داده   های  این است که بخش خصوصی  این لایحه دارد 
خودش را به اشتراک گذاشته و در دسترس دیگران قرار دهد.«

خطر  زنگ  یک  آنلاین  مشاغل  فعالان  نظر  از  موضوع  این   
بزرگ برای ادامه حیات این مشاغل به حساب می آید.

به  آنلاین  کارهای  و  کسب  انجمن  دبیر  نسب،  الفت  رضا   
توسعه  هفتم  برنامه  لایحه   ۷۵ ماده  که  گوید  می  عصرایران 
می تواند به منزله تیر خلاص بر پیکره استارتاپ ها و مشاغل 

آنلاین باشد.
 او توضیح می دهد در این ماده مشخص نشده که منظور از 
پایگاه داده چیست؟ آیا مشاغل آنلاین باید داده های کاربران 
به  این مساله  بله که  اگر  بگذارند؟  اختیار دولت  را در  خود 
معنی تشدید بی اعتمادی کاربران ایرانی به پلتفرم های داخلی 
است و تصویب این ماده و اجرای آن می تواند مانع از ورود 

سرمایه گذاری به مشاغل آنلاین شود.
 الفت نسب تاکید می کند که »پرسش اصلی دیگر این است 
که چرا دولت چنین خواسته ای را تبدیل به قانون کرده است؟ 
متاسفانه به نظر می رسد که عده ای تعمدا می خواهند مانع 
آنها  راندن  به حاشیه  و  آنلاین  از سرمایه گذاری در مشاغل 

شوند.«
در  آنلاین  مشاغل  کار  بازار  زمینه  در  تازه  نگرانی  موج   
حالی شکل گرفته است که دولت سیزدهم در یکسال گذشته 
فیلترینگ گسترده ای برای دسترسی کاربران ایرانی به پلتفرم 
با وجود  باز هم  کاربران  اما  است  ایجاد کرده  های خارجی 
را  خود  اولویت  گسترده  فیلترینگ  و  اینترنت  فراوان  اختلال 

پلتفرم های بین المللی می دانند.
افزایش  با  که  گویند  می  آنلاین  مشاغل  فعالان  سو  آن  از   
اختلالات اینترنت در ایران موجی از مهاجرت سرمایه گذاران 
این بخش و نیروهای انسانی ماهر در حوزه IT و ICT شکل 

گرفته است.
ویژه  به  و  منطقه  عربی  کشورهای  که  است  حالی  در  این   
امارات خیز بلندی برای افزایش سهم اقتصاد دیجیتال برداشته 
اند و بسیاری از فعالان حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات 
معتقد هستند که امارات سیلیکون ولی آینده خاورمیانه خواهد 

بود.
 چندی پیش در سوم مهر ۱۴۰۲ نمایندگان مجلس با ۱۳۱ رای 
موافق ۸۱ رای مخالف و ۵ رای ممتنع از ۲۲۸ نماینده حاضر 
در مجلس کلیات برنامه هفتم توسعه را به تصویب رساندند و 

حالا بررسی جزییات آن در دستور کار مجلس است.

موجب  را  همسرش  و  مهرجویی  داریوش  قتل  کشور  وزیر 
جریحه دار شدن افکار عمومی دانست و گفت: سرنخ هایی هم 

در این خصوص به دست آمده است.
احمد وحیدی وزیر کشور در حاشیه جلسه هیأت دولت در 
جمع خبرنگاران و در خصوص جنایات رژیم صهیونیستی در 
بود که روی  اتفاقاتی  از هولناک ترین  غزه گفت: فاجعه غزه 

داد و حتماً مصداق جنایت علیه بشریت و نسل کشی است.
کسانی  چه  و  سردمدارانش  و  اسراییل  رژیم  چه  افزود:  وی 
که در حمایت از این رژیم ایفای نقش کردند، به ویژه رژیم 
آمریکا که با آوردن ناوهای خود به منطقه تلاش کرد به رژیم 
صهیونیستی بگوید که با جنایاتش در غزه همراه است و عملًا 
اداره امور را در اختیار گرفت، در این جنایت ها سهیم هستند.

وزیر کشور ادامه داد: در این جنایت ها هر کسی که سکوت 
کند، حرفی نزند و اقدامی نکند حتماً محکوم به آن است که 

شریک جرم رژیم صهیونیستی باشد.
وی اظهار داد: البته این جنایت های بزرگ از ایستادگی مردم 
بزرگ و قهرمان غزه کم نمی کند مردمی که این ایام روزهای 
درخشان تاریخ فلسطین در حال پایداری و مقاومت است و 
قطعاً آن جنایت ها از صبر و شکوه این مردم نخواهد کاست و 

آنان به کار خود ادامه خواهند داد.
وحیدی با اشاره به بمباران بیمارستان المعمدانی غزه تصریح 
از  می دهد  انجام  صهیونیستی  رژیم  که  جنایت هایی  کرد: 
به  اینچنین  و  اینگونه  آنان است که  استیصال  روی ضعف و 
جنایت های بزرگ دست می زنند و همان طور که اشاره شده 
است و رهبر معظم انقلاب هم بر آن تاکید کردند، نتیجه عملی 
جریانات  که  شد  خواهد  آن  صهیونیستی  رژیم  جنایت های 
حمایت  به  مسلمان ها  غیر  حتی  و  اسلام  جهان  در  بزرگی 
رژیم  زودتر  هرچه  فروپاشی  و  برخاستند  فلسطین  مردم  از 

صهیونیستی را رقم زده خواهند زد.
در  آمریکا  دریایی  ناوگان  حضور  به  اشاره  با  کشور  وزیر 

منطقه گفت: حضور ناوگان دریایی آمریکا در شرایطی است 
و  خاورمیانه  ارتش  قوی ترین  را  خود  صهیونیستی  رژیم  که 
در  گونه ای  به  اما  می دانست  جهان  نظامی  نیروی  چهارمین 
مقابل حماس به زانو درآمده است که باید ناوهای آمریکایی 

بیایند و از این رژیم حمایت کنند.
مقاومت  یک  پس  از  با  نمی تواند  که  رژیمی  داد:  ادامه  وی 
در  رژیم  این  که  می دهد  نشان  برآید  فشار  تحت  و  محصور 

مسیر اضمحلال قرار گرفته است.
در کشور  افغانستانی  اتباع  در خصوص حضور  وزیر کشور 
دلیل  به  کشورمان  در  افغانستان  مردم  حضور  گفت:  مان 
بر آنها روا داشتند. چه در زمان  ابرقدرت ها  ظلمی است که 
آنکه  از  بعد  چه  و  آنها  تجاوزات  و  شوروی  جماهیر  اتحاد 
آمریکایی ها به این کشور رفتند، مردم افغانستان خانه و کاشانه 
خود را از دست دادند و رژیم هایی را بر آنها حاکم کردند و 
کمک کردند که حاکم شود که در نتیجه به مردم این کشور 
ظلم شد و آنها آواره شدند و خانه و کاشانه خود را به دلیل 
نداشتن نیازهای اولیه شان ترک کرده و به ایران آمدند. مردم 
کشورمان نیز آنها را با آغوش باز پذیرفتند لذا نگاه ما به مردم 
سوی  از  به خصوص  آنان  بر  که  است  آن  افغانستان  مظلوم 

آمریکا ظلم شده است.
افغانستانی  کودکان  برای  ایران  نگاه  همین  با  داد:  ادامه  وی 
حد  در  و  شد  فراهم  تحصیل  و  مدارس  در  حضور  امکان 

توانمان امکانات مورد نیاز آنان را فراهم کردیم.
وحیدی با اشاره به دشمنی ها بر علیه دو ملت ایران و افغانستان 
گفت: تلاش هایی که می شود تا روابط خوب میان مردم ایران 
و افغانستان را دچار مشکل کنند حتماً از طراحی های دشمن 
است، اما اینکه برخی از مردم در برخی از شهرها نگرانی های 
اتباع افغانستانی دارند، مورد قبول است  نسبت به ساماندهی 
و این ساماندهی در دستور کار دولت قرار دارد و با همکاری 

خود افغانستان این کار صورت خواهد گرفت.
حضور  مجوز  که  فغانستانی هایی  کرد:  تصریح  کشور  وزیر 
در کشورمان را دارند در چهارچوب هایی ساماندهی خواهند 
شد و نگرانی هایی که در برخی از شهرها وجود دارد جبران 
خواهد شد و تلاش هایی که به دنبال رواج افغانی ستیزی در 
به  و موجب  است  و محکوم  غلط  کار  این  است،  کشورمان 
هم ریختن نظم کشور می شود و به هیچ عنوان این مسائل را 

قبول نداریم.
وی تاکید کرد: آنهایی که به صورت غیرقانونی وارد کشور 
شدند باید به کشور خودشان در افغانستان بازگردند و ما طبیعتاً 

آنهایی را قبول داریم که مجوز حضور در ایران را دارند.
همسرش  و  مهرجویی  داریوش  قتل  خصوص  در  وحیدی 
گفت: این یک واقعه تلخی بود که افکار عمومی را جریحه دار 
کرد و در خصوص هر کسی هم که اتفاق بیفتد ناگوار است، 
چون اخلال در نظم و امنیت عمومی است که صورت گرفته 

است زیرا شهروندی افراد مورد تجاوز قرار می گیرد.
وی ادامه داد: فراجا این جنایت را تعقیب و پیگیری می کند و 
سرنخ هایی هم در این خصوص به دست آمده است و تا پایان 
این کار از طریق فراجا و قوه قضاییه پیگیری خواهد شد و 

امیدواریم قاتل یا قاتلین نهایی را به سرعت پیدا کنند.

با  بهداشت  وزارت  واگیر  بیماری های  مدیریت  مرکز  رییس 
اشاره به اینکه با سردتر شدن هوا کم کم به پیک بروز آنفلوآنزا 
ماه  آبان   اواسط  تا  اوایل  نزدیک می شویم، گفت: معمولا  هم 
منتظر شیوع آنفلوآنزای فصلی هستیم و معمولا هم پیک اولیه 

همان زمان رخ می دهد. 
دکتر شهنام عرشی در گفت وگو با ایسنا، گفت: همه ساله با 
شروع فصل سرما و پاییز و بازگشایی مدارس، سرماخوردگی ها 
افزایش می یابد و امسال هم البته با اندکی تاخیر شاهد همین 
و  هوا  شدن  سردتر  با  که  است  این  ما  تصور  هستیم.  روند 
موارد  این  آتی  هفته های  طی  پنجره ها  و  درها  شدن  بسته 

سرماخوردگی باز هم افزایشی باشد.
منظمی در خصوص  ابتدای سال جاری رصد  از  افزود:  وی 
تاکنون  تابستان  از  و  می دهیم  انجام  تنفسی  بیماری های 
کرونا  را  سرپایی  سرماخوردگی  موارد  سوم  یک  حدود 
ویروس های  به  مربوط  هم  موارد  سوم  یک  می دهد.  تشکیل 
سرماخوردگی معمولی است و حدود ۱۰ تا ۳۰ درصد موارد 
با علائم سرماخوردگی را هم اکنون آنفلوآنزا تشکیل می دهد.

با  بهداشت  وزارت  واگیر  بیماری های  مدیریت  مرکز  رییس 
اظهار  است،  نشده  آغاز  هنوز  آنفلوآنزا  پیک  اینکه  بر  تاکید 
هم  آنفلوآنزا  بروز  پیک  به  کم کم  هوا  شدن  سردتر  با  کرد: 
نزدیک می شویم؛ به شکلی که معمولا اوایل تا اواسط آبان  ماه 
منتظر شیوع آنفلوآنزای فصلی هستیم و معمولا هم پیک اولیه 
همان زمان رخ می دهد؛ هرچند که با توجه به اینکه در نیم کره 
بیماری  و شدت  موارد  افزایش  گذشته  ماه های  زمین  جنوبی 

بیشتر بوده است.
او در خصوص پیش بینی ها از وضعیت بروز کرونا نیز به ایسنا 
گفت: سویه هایی که در گردش هستند اکثرا موارد خفیفی از 
بیماری را ایجاد می کنند به جز در افراد بالای ۶۰ سال یا مبتلا 
به بیماری های زمینه ای قلبی و ریوی که شاید بیماری سخت تر 
ایجاد شود که در این موارد هم توصیه کرده ایم اگر از تزریق 
به  اقدام  است  گذشته  سال  یک  از  بیش  کرونا  قبلی  واکسن 
تزریق واکسن مجدد کنند و همینطور این افراد باید اقدام به 

تزریق واکسن آنفلوآنزا هم کنند.
وی افزود: افراد بالای ۶۰ سال و کسانی که بیماری های قلبی  
دارند  ایمنی  سیستم  کننده  تضعیف  بیماری های  و  عروقی  و 
باید واکسن تزریق کنند. تا بهمن ماه هم زمان تزریق واکسن 

وجود دارد.
بیان  نیز  ایران  در  کرونا  گردش  در  سویه های  درباره  عرشی 

کرد: الان سویه های مختلف اومیکرون شامل ۲۰ زیرسویه با 
شیوع بالاتر XBB در گردش است و سویه جدیدی در کشور 

شناسایی نشده است.
وی با تاکید بر اینکه برای تمام موارد سرماخوردگی نیازی به 
انجام  حال  در  دائمی  کرد: رصد  تصریح  نیست،   نمونه گیری 
است و ماهیانه سویه های مختلف کرونا سکانس ژنی می شوند 
تا ببینیم انواع آن به چه صورت است که به مجامع بین المللی 
گزارش شود. پایش شیوع کرونا و آنفلوآنزا روندی ادامه دار 

است.
او تاکید کرد: توصیه می کنیم افراد با علائم مشابه سرماخوردگی 
حتما از ماسک استفاده کنند تا بیماری به سایرین انتقال نیابد.

بهداشت  وزارت  واگیر  بیماری های  مدیریت  مرکز  رییس 
بیماری  سه  با  مرتبط  داروهای  ذخیره  وضعیت  درخصوص 
که  مقداری  آن  کرد:  بیان  آنفلوآنزا،  و  کرونا  سرماخوردگی، 
می کند،  ذخیره  دارو  خاص  گروه های  برای  بهداشت  حوزه 
تامین است اما به طور کلی در این حیطه باید سازمان غذا و 

دارو اظهار نظر کند.
به  زمانی  هیچ  سرماخوردگی  برای  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
آنتی بیوتیک نیاز نیست، تصریح کرد: مگر در دو تا سه درصد 
موارد که سرماخوردگی منجر به عوارض باکتریایی شود که با 
تشخیص پزشک آنتی بیوتیک تجویز می شود. عمده دلایلی که 
پزشک آنتی بیوتیک تجویز می کند عفونت گوش یا سینوس ها 
است. سرماخوردگی یک بیماری ویروسی است که نیازی به 

آنتی بیوتیک ندارد.

وزیرکشور:

سرنخ هایی از  قتل داریوش مهرجویی به دست آمده است

احتمال بروز پیک آنفلوآنزا از نیمه آبان 
گردش۲۰زیرسویهکرونادرکشور

به مسدود  به  اشاره  با  تهران  مالیاتی  فرار  با  مبارزه  مدیرکل 
هزار   ۲۵۰ از وصول  بانکی،  به ۶۰۰۰ حساب  نزدیک  شدن 
میلیارد ریال معوقات ابر بدهکاران مالیاتی در راستای مبارزه 
با فرار مالیاتی و پرداخت مطالبات گندم کاران و کلزاکاران 

خبر داد. 
بدهکاران  ابر  اینکه  بیان  با  ایسنا، کامران منصور  به گزارش 
شناسایی شده در این عملیات، شامل بیش از ۹۰ شخصیت 
سیمانی  و  پتروشیمی  فولادی،  شرکت های  از  اعم  حقوقی 
و  اجرایی  گسترده  اقدامات  انجام  با  کرد:  تصریح  هستند، 
مقررات  و  کشور  عمومی  محاسبات  قانون  احکام  براساس 
اجرایی قانون مالیات های مستقیم، از ابتدای مهرماه مبلغ ۲۵۰ 
این  تعهدات  پرداخت  جهت  و  وصول  ریال  میلیارد  هزار 

شرکت ها به بیت المال، به حساب خزانه واریز شد.
ارجاع  به  اشاره  با  تهران  فرارمالیاتی  با  مبارزه  مدیرکل 
پرونده های ابر بدهکاران صنعت نفت کشور به سازمان امور 
مالیاتی برای دریافت مطالبات معوق دولتی اظهار کرد: بیش 
روند  و  عامه شناسایی  از حقوق  ریال  میلیارد  هزار  از ۶۱۰ 

عملیات اجرایی و وصول آن آغاز شده است.
دارای  بانک ها  اکثر  در  شرکت ها  این  اینکه  بیان  با  منصور 
بلندمدت  سپرده  و  ارزی  ریالی،  از  اعم  متعدد  حساب های 
گردش  بیت المال،  مطالبات  وصول  برای  افزود:  هستند، 
حساب های بانکی و منابع مالی این شرکت ها شناسایی شده 
و به صورت همزمان نزدیک به ۶۰۰۰ حساب بانکی متعلق 
به این شرکت ها با اخذ احکام نمایندگی دادگستری مسدود 

شده است.
مدیرکل مبارزه با فرارمالیاتی تهران در ادامه گفت: شناسایی 
گردش حساب های بانکی و تأمین منابع مالی این شرکت ها 
در حالی صورت گرفت که برخی بانک های عامل با افتتاح 
حساب های آفلاین و ویژه مانع رصد تراکنش ها و جابجایی 

وجوه شده  بودند.
تدابیر  راستای  در  سازمان  این  اینکه  بیان  با  پایان  در  وی 
دولت سیزدهم با جدیت به دنبال اخذ مانده مطالبات است، 
خاطرنشان کرد: برابر قانون بودجه سال ۱۴۰۲ مبالغ مذکور به 
تأمین منابع سازمان هدفمندسازی از جمله پرداخت مطالبات 

گندم کاران و کلزاکاران تخصیص یافت.

یک عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس گفت: معتقدم 
قسمت  شود  حل  شان  مشکلات  اگر  کم جمعیت  مدارس 

عمده ای از کمبود معلم ما روی کاغذ کم خواهد شد. 
پیگیری  درباره  ایلنا  با  گفت وگو  در  کرمی  ویس  مهرداد 
که  چندسالی  طی  گفت:  کشور،  در  معلم  کمبود  موضوع 
از  یکی  شده  تشکیل  یازدهم  مجلس  در  آموزش  کمیسیون 

بحث های ما همیشه کمبود معلم بوده است.
شورای  مجلس  تحقیقات  و  آموزش  کمیسیون  عضو  این 
و  آموزش  که  از مشکلاتی  یکی  این که  به  اشاره  با  اسلامی 
پرورش ما در حال حاضر دارد و ارائه راهکار برایش سخت 
ما  کرد:  بیان  است،  پائین  بسیار  جمعیت  با  مدارس  است، 
برای  بخواهیم  اگر  که  داریم  نفره   ۱۰ یا  و   ۵ یک،  مدارس 
می رود  بالا  معلم  تعداد  کنیم،  استفاده  معلم  یک  پایه ای  هر 
بخواهیم  اگر هم  اتفاق می افتد،  دیگری  بحث  واقعیت  در  و 
معلم برای این مدارس نگذاریم، بحث بازماندگان از تحصیل 
پیش خواهد آمد. این امر یک معضلی شده و واقعا هم کار 

را سخت کرده است.
وی ادامه داد: امروز بحث مدارس عشایری، مدارس روستایی، 
مدارس دوردست و توزیع نامناسب معلم مطرح است. طبق 
از  معلمان  درصد   ۶۰ داریم  گذشته  سال های  از  که  آماری 
معلم  کمبود  همین ها  و  شده اند  جذب  غیرمرتبط  رشته های 
است؛ یعنی معلم گرفته شده و حقوق هم دریافت می کنند اما 

کارآمدی لازم را ندارد.
مشکلات  مهم ترین  از  یکی  معتقدم  کرد:  تاکید  ویس کرمی 
پائین  جمعیت  با  مدارس  همین  کشور  پرورش  و  آموزش 
کار  به  که  راهکارهایی  از  یکی  بشود  شاید  مثلا  که  است 
گرفت، آموزش مجازی باشد. در مواردی که مدارس بسیار 
کوچک هستند با یک هزینه  هنگفتی مانند مشکلات شبکه های 
اجتماعی در زمان کرونا به وجود نیاید و یا آن بی سوادی  که 
آنجا به وجود آمد، رخ ندهد شاید ما بتوانیم ظرفیت آموزش 

مجازی را فعال کرده و در این مقطع استفاده کنیم.
این عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات بیان کرد: چیزی که 
نباشد  دقیقی  و  کارشناسی  حرف  شاید  و  شدم  متوجه  من 
است که یکی از مشکلات اصلی کمبود معلم ما که رفعش 
برای  هستند.  جمعیت  کم  مدارس  است  دشوار  بسیار  هم 
همایشی  یک  پرورش  و  آموزش  ای کاش  هم  راهکارش 
برای حلش  مقاله  است،  این  من  بگوید مشکلات  و  بگذارد 
بدهید. به نظرم کمتر این کارها را بلد شده ایم، یعنی مسئله 
مطرح و همایش برگزار کنیم و اساتید راهکار ارائه دهند. اگر 
راهکاری مطرح شد، حجت پیدا می کنیم. همچنین اگر اقدام 
شد همه عقلا دیگر قبول دارند که ما تلاش مان را کرده ایم. 
از سوی دیگر هم ممکن است راهکارهای داده شود که اصلا 
آدم فکرش را نکند و به ذهن ۴ نفر معاون وزیر و مشاوری 
که معمولا ذهن شان هم در یک چارچوبی کار می کند و سنتی 

است، نرسیده باشد.
نخست  کند،  کمک  می تواند  من  نظر  به  راه  دو  افزود:  وی 
معتقدم آموزش مجازی می تواند یک مقداری بار را کمتر کند، 
اندیشمندان،  اساتید،  مردم،  از  و  بزنیم  فراخوان  این که  دوم 
این  برای  راهکار  که  بخواهیم  کمک  غیره  و  دانشگاه ها 
مشکلات دهند. معتقدم مدارس کم جمعیت اگر مشکلات شان 
حل شود قسمت عمده ای از کمبود معلم ما روی کاغذ کم 

خواهد شد.

مدیرکلمبارزهبافرارمالیاتیتهران
خبرداد

وصول ۲۵۰ هزار میلیارد ریال از 
معوقات ابر بدهکاران

یکعضوکمیسیونآموزش:
۶۰ درصد معلمان از سال های گذشته از 

رشته های غیرمرتبط جذب شده اند 

بایدن: کل دنیا بداند ما کنار اسرائیل ایستاده ایم!
در  صهیونیستی  رژیم  تازه  جنایت  از  پس  آمریکا  رییس جمهور 
رژیم  نخست وزیر  به  خطاب  تل آویو  به  سفر  با  غزه  بیمارستان 
است.»جو  رژیم  این  کنار  در  واشنگتن  که  کرد  تأکید  صهیونیستی 
بایدن« در بدو ورود به اراضی اشغالی بدون اشاره به جنایت تازه 
رژیم صهیونیستی در بیمارستان »معمدانی« خطاب به بنیامین نتانیاهو 
گفت: من به اسرائیل آمده ام تا مردم اینجا و کل جهان بدانند که ما 
در کنار اسرائیل هستیم.وی همچنین گفت: جهان نظاره گر است تا 
ببیند ما چه خواهیم کرد و من مشتاق گفتگوهای عمیق با شما هستم

مدرن  برای  مشارکت  آماده  چین  جینپینگ:  شی 
کردن تمامی کشورهاست

به دنبال مدرنیزاسیون خود  رئیس جمهوری چین گفت: چین فقط 
نیست، بلکه آماده است برای مدرنیزه کردن همه کشورهای جهان 
تلاش کند. شی جینپینگ رئیس جمهوری چین در مراسم افتتاحیه 
اجلاس کمربند و جاده برای همکاری بین المللی گفت: ما به دنبال 
مدرن کردن خود نیستیم، بلکه امیدواریم بتوانیم با هم چندین کشور 
در حال توسعه را مدرن کنیم.وی همچنین گفت، مدرن کردن جهانی 
باید مدرن کردن توسعه مسالمت آمیز، مدرن کردن همکاری برد-برد 

و رفاه مشترک باشد.
مسکو: حمله به بیمارستان غزه یک جنایت است

وزارت خارجه روسیه حمله به بیمارستان غزه را جنایت توصیف 
به  روسیه حمله  وزارت خارجه  زاخارووا«، سخنگوی  »ماریا  کرد. 
بیمارستان غزه را یک جنایت و خالی از هر گونه انسانیتی توصیف 
کرد. زاخارووا در واکنش به بمباران بیمارستان »المعمدانی« توسط 
برجای  زخمی  و  کشته  صدها  که  صهیونیستی  رژیم  جنگنده های 
انسانی  غیر  اقدامی  را  جنایتی  چنین  قطعا  »ما  است، گفت:  گذاشته 
می دانیم«.وزارت بهداشت فلسطین اعلام کرد که شمار شهدای نوار 
غزه از ابتدای بمباران اسرائیل تا کنون به سه هزار و ۲۰۰ تن رسیده 

است.
بسته 1۰۰ میلیارد دلاری بایدن برای صهیونیست ها 

و اوکراین
رسانه آمریکایی »بلومبرگ« به نقل از منابع مطلع گزارش کرد، »جو 
این کشور یک  از کنگره  آمریکا قصد دارد  بایدن«، رئیس جمهور 
بسته کمک ۱۰۰ میلیارد دلاری را برای رژیم صهیونیستی و اوکراین 
درخواست کند.چند منبع آگاه گفتند، جو بایدن در نظر دارد یک بسته 
مکمل به ارزش تقریبا ۱۰۰ میلیارد دلار که شامل کمک نظامی برای 
رژیم صهیونیستی و اوکراین در کنار بودجه برای امنیت مرز و کمک 
به چند متحد واشنگتن در حوزه اقیانوس هند-آرام از جمله تایوان 

می شود را از کنگره آمریکا درخواست کند.
و  وحشیانه  اقدام  توقف  برای  بشریت  اردوغان: 

بی سابقه اسرائیل در غزه، اقدام کند
حمله  به  واکنش  در  ترکیه  رئیس جمهوری  اردوغان«  طیب  »رجب 
رژیم صهیونیستی به بیمارستانی در غزه تصریح کرد که هدف قرار 
دادن بیمارستانی که در آن زنان، کودکان و غیرنظامیان بی گناه حضور 
دارند، آخرین نمونه از حملات اسرائیل است که فاقد اساسی ترین 
ارزش های انسانی است.وی در ادامه افزود: »از همه بشریت دعوت 
می کنم برای توقف این اقدام وحشیانه در غزه که در تاریخ بی سابقه 
است، اقدام کنند«.این حمله صدها شهید و زخمی بر جای گذاشته 

است.
ازسرگیری  درباره  مخالفان  و  ونزوئلا  دولت 

گفتگوها به توافق رسیدند
دولت ونزوئلا و مخالفان این کشور امروز اعلام کردند که درباره 
مخالفان  و  ونزوئلا  دولت  رسیدند.  توافق  به  گفتگوها  ازسرگیری 
این کشور با صدور بیانیه  ای مشترک اعلام کردند که قصد دارند 
مشترک،  بیانیه  این  بگیرند.در  ازسر  دیگر  بار  را  خود  گفتگوهای 
در  نروژ  توسط  شده  تسهیل  مذاکرات  که  کردند  تاکید  طرف  دو 
آغاز می  شود.  دیگر  بار  متحده  ایالات  با مشارکت  و  »باربادوس« 
در  رابطه  همین  در  کشور  این  جمهور  رئیس  مادورو،  نیکلاس 
تلویزیون کشورش گفت که دولت وی  سخنرانی هفتگی خود در 
مخالفان  با  ها  نامه   توافق   امضای  از  جدیدی  دور  آغاز  آستانه  در 

قرار دارد.
پنتاگون دستور آماده باش ۲۰۰۰ نظامی آمریکا در 

غرب آسیا را صادر کرد
بر اساس دستور صادره از سوی »لوید آستین« وزیر دفاع آمریکا، 
وضعیت  در  آسیا(  )غرب  خاورمیانه  در  کشور  این  نظامی   ۲۰۰۰
آماده باش قرار گرفتند. در بیانیه صادره از سوی وزارت دفاع آمریکا 
امروز سه شنبه منتشر شد، »لوید آستین« وزیر  »پنتاگون« که صبح 
دفاع این کشور دستور داده است تا حدود ۲ هزار نظامی آمریکایی 
در حالت آماده باش بیشتری قرار گیرند تا احتمالا در صورت ادامه 

تنش آفرینی های اشغالگران قدس در اراضی اشغالی، مستقر شوند.
شولتز: امنیت اسراییل برای آلمان بسیار مهم است!

وزیر  نخست  با  مشترک  مطبوعاتی  کنفرانس  در  آلمان  صدراعظم 
امنیت اسراییل برای آلمان بسیار مهم  اشغالگران قدس مدعی شد: 
مطبوعاتی  کنفرانس  در  آلمان   صدراعظم  شولتز«  است!»اولاف 
مشترک با »بنیامین نتانیاهو« نخست وزیر اشغالگران قدس ادعا کرد 
بود.صدراعظم  کنار رژیم صهیونیستی خواهد  برلین همیشه در  که 
آلمان در این کنفرانس مطبوعاتی مشترک گفت: همانطور که هفته 
گذشته در »بوندستاگ« )Bundestag؛ پارلمان آلمان( گفتم، در شرایط 
سخت، آلمان تنها یک جایگاه دارد و آن هم در کنار )رژیم( اسرائیل 

است.
نتانیاهو  از  جان کربی:بایدن »سوال های سختی« 

خواهد پرسید
سخنگوی شورای امنیت ملی کاخ سفید اعلام کرد که رییس جمهور 
را  سختی«  »سوال های  اشغالی،  اراضی  به  سفر  جریان  در  آمریکا 
غزه  درباره جنگ  آنها  راهبرد  درباره  رژیم صهیونیستی  مقامات  از 
خواهد پرسید.»جان کربی«، سخنگوی شورای امنیت ملی کاخ سفید 
اعلام کرد که جو بایدن، رییس جمهور آمریکا در سفر به تل آویو، 
»سوال های سختی« را بنیامین نتایناهو، نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
خواهد پرسید.کربی که بایدن را در سفر به اراضی اشغالی همراهی 
بایدن  که  کرد  تشریح  خبرنگاران  جمع  در  هواپیما  در  می کند 
نتانیاهو درباره راهبرد تل آویو در جنگ غزه  از  پرسش های سختی 

خواهد پرسید.
هشدار تل آویو به صهیونیست ها: فورا ترکیه را ترک کنید

ستاد امنیت رژیم صهیونیستی به صهیونیست های ساکن ترکیه هشدار 
تازه  جنایت  از  پس  کنند.  ترک  فورا  را  کشور  این  که خاک  داده 
صهیونیست ها در حمله به بیمارستانی در غزه، ستاد  امنیت این رژیم 
سه شنبه شب برای اتباع خود در ترکیه هشدار امنیتی صادر کرد. ستاد 
امنیت رژیم اسرائیل به صهیونیست های ساکن ترکیه هشدار داده که 
بلافاصله پس از حمله اسرائیل به بیمارستانی در غزه، این  کشور را 
ترک کنند.منابع خبری فلسطینی از فاجعه در یکی از بیمارستانهای 
غزه خبر دادند که به دنبال حملات وحشیانه رژیم صهیونیستی رخ 

داده است.
آمریکا: 31 تانک آبرامز به اوکراین دادیم

ارتش آمریکا اعلام کرد ۳۱ دستگاه تانک آبرامز این ارتش را تحویل 
اوکراین داده است. فرماندهی آفریقا و اروپای ارتش آمریکا اعلام 
کرد، تحویل مجموعه ۳۱ تایی تانک های آبرامز به ارتش اوکراین را 
که وعده داده بود تکمیل کرده است.»مارتین اودانل«،  سخنگوی این 
فرماندهی در مصاحبه با یک رسانه اوکراینی گفت، آمریکا ابتدا وعده 
داده بود ۳۱ دستگاه تانک آبرامز تعمیر شده را به اوکراین تحویل 
بدهد و او تایید می کند کل این ۳۱ تانک هم اکنون در اوکراین آماده 

استفاده هستند.
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استاندار گیلان: 
پروژه های پایان یافته معطل

 افتتاح نماند

سرپرست اداره کل منابع طبیعی 
گیلان عنوان کرد

اجرای طرح مرتعداری چند منظوره با 
هدف اقتصادی کردن معیشت مرتعداران
مرتعداران تاریخ ورود وخروج دام را 

رعایت کنند

معاون محیط زیست انسانی اداره کل حفاظت محیط  زیست 
عامل  شهری  فاضلاب  غیراصولی  دفع  اینکه  بیان  با  گیلان 
اصلی آلودگی آب های سطحی و زیر سطحی در استان است، 
گفت: جهت جلوگیری از ادامه انتشار آلودگی فاضلاب، لزوم 
احداث تصفیه خانه های اصولی فاضلاب شهری توسط وزارت 
نیرو به ویژه در مناطق جلگه ای ضرورتی اجتناب ناپذیر است. 
معضلات  به  اشاره  با  ایسنا  با  گفت وگو  در  محمدپور  علی 
انسانی دفع غیراصولی فاضلاب شهری در  زیست محیطی و 
گیلان، اظهار کرد: مشکلات دفع غیراصولی فاضلاب شهری 
یا همان فاضلاب بهداشتی از منظر زیست محیطی و سلامتی 

برای محیط زیست و مردم ایجاد می کند.
وی با بیان اینکه، آنچه که سلامت جوامع انسانی را در گیلان 
با توجه به بالا بودن سطح آب های زیرزمینی تحت ثاثیر قرار 
می دهد فاضلاب شهری یا انسانی است، افزود: دفع فاضلاب 
در روستاها نیز با توجه به افزایش جمعیت و ساخت و سازها 

با مشکل روبرو است.
محیط زیست  حفاظت  کل  اداره  انسانی  زیست  محیط  معاون 
عدم  بدلیل  روستایی  و  شهری  فاضلاب های  گفت:  گیلان 
سیستم های  و  برای جمع آوری  مناسب  زیرساخت های  وجود 
تصفیه به صورت اصولی دفع نمی شود و به شکل مستقیم یا 
غیرمستقیم وارد منابع آبی نظیر رودخانه ها، تالاب ها، مصب  و 

دریا می شود.
محمدپور با بیان اینکه اداره کل حفاظت محیط  زیست گیلان 
با مشاهده ورود مستقیم فاضلاب به درون منابع آبی براساس 
مقرارت و ضوابط با متخلفین برخورد می کند، خاطرنشان کرد: 
سلامت  و  زیست  محیط  به  را  ضربه  بیشترین  که  چیزی  آن 
انسان ها وارد می کند دفع فاضلاب شهری به روش غیرمستقیم 

است .
واحدهای  توسط  فاضلاب  دفع  روش  اینکه  به  اشاره  با  وی 

مسکونی در سطح شهرها و روستاهای استان عمدتا به صورت 
بخشی  این روش  در  اضافه کرد:  است،  سنتی و چاه جذبی 
بلوک  با  آن  پیرامون  یا زیرساختمان، گودبرداری و  از حیاط 
ساختمان  حیاط  یا  پارکینگ  به  تبدیل  نهایتا  و  دیوارچینی 

می شود.
گیلان  محیط زیست  حفاظت  کل  اداره  زیست  محیط  معاون 
خاک  جذب  باید  فاضلاب  روش  این  در  اینکه  بر  تاکید  با 
شود، گفت: علاوه بر ظرفیت محدود خودپالایی خاک، بستر 
تنها  شاید  و  است  ماسه ای  گیلان  در شهرهای ساحلی  زمین 
ذرات درشت توسط ماسه گرفته شود، لذا فاضلاب به شکل 

غیرمستقیم در چاه های جذبی وارد منابع آبی می شود.
وی اظهار نظر در خصوص آلودگی آب های زیرزمینی را به 
محیط  کرد:  تاکید  و  واگذار  صاحبنظران  و  امر  متخصصین 
غیراصولی  دفع  می کند  اعلام  صراحت  به  گیلان   زیست 
را  استان  سطحی،  زیر  و  سطحی  آب های  شهری،  فاضلاب 
آلوده می کند و چه معضلی بالاتر از این که این آلودگی وارد 
عرصه های طبیعی می شود و مضرات زیادی را برای طبیعت و 

نهایتا انسان به دنبال دارد.
محیط زیست  حفاظت  کل  اداره  انسانی  زیست  محیط  معاون 
مواد  وجود  بدلیل  فاضلاب ها  این  در  کرد:  تصریح  گیلان 
و  فسفر  عنصر  دو  انسان  دفعی  فضولات  همچنین  شوینده 
نیتروژن فراوان یافت می شود که در رشد بیش از حد گیاهان و 

ایجاد مشکلات زیست محیطی بسیار اثرگذار است.
محمدپور با بیان اینکه این دو عنصر باعث رشد فزاینده برخی 
از گیاهان در بستر رودخانه ها و تالاب ها می شود، اضافه کرد: 
پیامدهایی  باشد  اکوسیستم  توان  از  بیش  گیاهان  رشد  وقتی 
همچون رسوب زیاد، کاهش عمق منابع آبی و خفگی تالاب ها 

را به همراه دارد.
وی با اشاره به اینکه آلودگی منابع آبی سبب آلودگی آبزیان 

برای  مهم  غذایی  مواد  از  یکی  ماهی  شد:   یادآور  می شود، 
انسان ها محسوب می شود، صید ماهیان و استفاده از آنها که 
در مواجه با این آلودگی باشند به شکل غیرمستقیم وارد بدن 

انسان ها می شود.
معاون محیط زیست انسانی اداره کل حفاظت محیط زیست 
گیلان با اشاره به خطرات فاضلاب که آلودگی آن وارد منابع 
آبی می شود، تاکید کرد: بیشترین آسیب زباله ها  نیز پساب و 
اندیشیده شود و  تدبیر لازم  برای آن ها  باید  شیرابه است که 
این مورد نیز به عنوان فاضلاب باید دفع اصولی داشته باشد.

رفع  خصوص  در  رو  پیش  راهکارهای  درباره  محمدپور 
به  توجه  با  کرد:  تصریح  استان،  شهری  فاضلاب  مشکلات 
توسعه جوامع انسانی در شهر و روستا بویژه در استان گیلان 
که مهاجرپذیر است باید زیرساخت مورد نیاز فراهم و تدابیر 

لازم اندیشیده شود.
وی استفاده از سپتیک تانک در واحدهای مسکونی را به جای 
چاه جذبی یکی از راهکارهای موقت پیش رو برشمرد و افزود: 
با  این روش حداقل می توان بخشی از بار آلودگی را کاهش 

داد.
معاون محیط زیست انسانی اداره کل حفاظت محیط  زیست 
و  جمع آوری  شبکه  احداث  برای  لازم  تدابیر  اتخاذ  گیلان 
اتصال آن به سیستم های تصفیه فاضلاب توسط وزارت نیرو را 
برای استان گیلان ضروری برشمرد و تصریح کرد: هم اکنون 
در شهرهای رشت، بندر انزلی و لاهیجان بخشی از فاضلاب 

شهری تصفیه می شود.
خانه  تصفیه  استان  مناطق  سایر  در  اینکه  بیان  با  محمدپور 
فاضلاب قابل توجهی وجود ندارد، گفت: البته پروژه هایی در 
سطح مسکن مهر لوشان و رشت همچنین به صورت محلی در 

برخی از  روستاها انجام شده است.
وی با بیان اینکه از ۱۷ شهرستان گیلان تنها ۳ شهر به شکل 
ناقص شبکه جمع آوری و سیستم تصفیه دارند، خاطرنشان کرد: 
عملکرد آنها نیز مطلوب نیست و باید وزارت نیرو برای حل 
تدابیر جدی  گیلان  بویژه  شمالی  استان های  فاضلاب  معضل 
اتخاذ کند.معاون محیط زیست انسانی اداره کل حفاظت محیط 
زمان بندی  برنامه های  در  تامل  قابل  قابل  نکته  گیلان،  زیست 
پروژه های وزارت نیرو در مدیریت اصولی فاضلاب در استان 

را برنامه زمانی بیش از ۱۰ سال بیان کرد.
وی با اشاره به اینکه به نظر می رسد وجود نعمت فراوان باران 
در استان های شمالی و عدم مشکل حاد در آبیاری زمین های 
کشاورزی سبب شده که در این استان ها به  باز چرخانی آب 
کشور   آب  کم  استانهای  در  کرد:  تاکید  نشود،  توجه  خیلی 

فاضلاب تصفیه شده و باز چرخانی آب انجام می شود.
وی تاکید کرد: در مناطق خشک فاضلاب تثبیت می شود اما 
در مناطقی مثل استان های شمالی با توجه به نوع اقلیم منطقه و 
بارندگی، آبهای سطحی و زیرسطحی با آلودگی روبرو هستند 

که برای سلامت انسان و محیط زیست خطر آفرین است.

در حال حاضر ۸۳۴  اینکه  بیان  با  گیلان،  استاندارد  مدیرکل 
عنوان  هستند،  اجباری  استاندارد  شامل  استان  تولیدی  واحد 
کرد: از این واحدها، پروانه استاندارد ۵۹۰ واحد فعال بوده و 
مابقی با تعلیق یا به روز رسانی پروانه استاندارد مواجه هستند. 
مجتبی معصوم نژاد با اشاره به تکالیف سازمان ملی استاندارد 
در راستای قانون تقویت و توسعه نظام استاندارد در گفت و 
گو با ایسنا  اظهار کرد: سازمان ملی استاندارد به عنوان دستگاه 
حاکمیتی عهده دار سیاستگذاری، حسن نظارت و هدایت نظام 
استاندارد و اطمینان بخشی به کیفیت کالاها و خدماتی است 
که در داخل کشور تولید یا ارائه و یا به کشور وارد و یا از 

کشور صادر می شود.
تقسیم کرد  اجباری و تشویقی  به دو دسته  را  استاندارد  وی 
استاندارد  عالی  شورای  در  اجباری  استانداردهای  افزود:  و 
از کالاها و خدمات،  برخی  اما  تدوین و تصویب می شود، 
دارای استاندارد تشویقی هستند که پس از تصویب در شورای 

عالی استاندارد، به استاندارد اجباری تبدیل می شوند.
تدوین  از  خبری،  گفت وگوی  در  گیلان  استاندارد  مدیرکل 
استاندارد اجباری برای محصول برنج گیلان خبر داد و عنوان 
فرصت   ۱۴۰۱ سال  از  ساله  پنج  زمانی  بازه  یک  در  کرد: 
اجباری شدن استاندارد برنج را داریم تا زمینه اجباری شدن 

استاندارد آن فراهم شود.
معصوم نژاد، برخی از محصولات غذایی و نوشیدنی و مواد 

سلولزی استان را دارای استاندارد تشویقی دانست و بیان کرد: 
و  کرده  ورود  نیز  خدماتی  های  حوزه  به  استاندارد  سازمان 

استانداردهای تشویقی را در دستور کار دارد.
استان  تولیدی  واحد   ۸۳۴ حاضر  حال  در  اینکه  بیان  با  وی 
این واحدها،  از  شامل استاندارد اجباری هستند، عنوان کرد: 
پروانه استاندارد ۵۹۰ واحد فعال بوده و مابقی با تعلیق یا به 
روز رسانی پروانه استاندارد مواجه هستند؛ البته همه این ۸۳۴ 
واحد حداقل استانداردها را رعایت می کنند و حداقل کیفیت 

ها را دارند.
قرمز  خط  را  بهداشت  و  سلامت  گیلان  استاندارد  مدیرکل 
سازمان ملی استاندارد دانست و گفت: به دنبال تامین کیفیت، 

سلامت و امنیت کالا و خدمات برای مردم هستیم.
وی از ارزیابی واحدهای تولیدی و خدماتی و نمونه برداری از 
خط تولید به صورت فصلی و سالانه خبر داد و اضافه کرد: 

استان گیلان در شاخص های استاندارد جزء چهار استان برتر 
کشور است.

معصوم نژاد، با بیان اینکه در سال »مهار تورم؛ رشد تولید«، 
بدون  کمی  رشد  کنیم،  می  دنبال  کمیت  کنار  در  را  کیفیت 
کیفیت را بدون معنا دانست و یادآور شد: در رویکرد تحولی 
به  استاندارد در دولت سیزدهم، کیفی سازی و  سازمان ملی 
روز رسانی استانداردهای اصلی متناسب با ویژگی های بومی 

بازنگری می شود.
وی از مردم خواست جهت اصالت سنجی نشان استاندارد کالا 
و خدمات کد ۱۰ رقمی درج شده در محصول را به سامانه 
۱۰۰۰۱۵۱۷ پیامک کنند و گفت: یکی از اقدامات واحدهای 
بر  پیامکی  شماره  درج  استاندارد،  گذاری  نشانه  در  تولیدی 
پیگیری اصالت را داشته  امکان  تا مردم  روی محصول است 

باشند.
مدیرکل استاندارد گیلان با بیان اینکه از نیمه دوم سال ۱۴۰۱ 
طرح پایش کمیت را با محوریت سنجش اوزان در دستور کار 
داریم، خاطرنشان کرد: کلیه شیرینی فروشی ها ملزم به خالص 
تلفن  به  را  توانند هرگونه تخلف  مردم می  فروشی هستند و 

گویای ۱۵۱۷ اطلاع دهند.
وی کارشناسان سازمان استاندارد را ضابط قضایی دادگستری 
دانست و متذکر شد: واحدهای متخلف با جمع آوری و اصلاح 

محصول و پرداخت جریمه مواجه می شوند.

ماینر  دستگاه   ۱۱۴ گفت:  گیلان  حکومتی  تعزیرات  مدیرکل 
شرکت  یک  از  قاچاق  دیجیتال(  ارز  استخراج  تجهیزات   (
خصوصی در گیلان کشف و این شرکت بیش از ۱۶ میلیارد 

ریال جریمه شد. 
مرتضی امینی اظهار داشت: تجهیزات قاچاق یادشده، از یک 
شد  کشف  بود،  قانونی  مدارک  فاقد  که  خصوصی  شرکت 
که پرونده این شرکت در یکی از شعبات بدوی رشت مورد 

رسیدگی قرار گرفت.
مدارک  نداشتن  و  پرونده  بررسی  از  پس  شعبه،  افزود:  وی 
انتسابی را محرز  اتهام  این شرکت خصوصی،  قانونی توسط 
و علاوه بر ضبط کالا، متهم را به پرداخت ۱۶ میلیارد و ۲۲۲ 

میلیون ریال جزای نقدی محکوم کرد.
امینی ادامه داد: این گزارش را ماموران پلیس امنیت اقتصادی 
این  به  رسیدگی  برای  و  تهیه  شرکت  یک  از  بازرسی  در 
اداره کل ارسال کردند که در نهایت این تعداد دستگاه ماینر 

قاچاق کشف و ضبط شد.
نظارت  تشدید  به  ادامه  در  گیلان  تعیرات حکومتی  مدیرکل 
و بازدید از مشاوران املاک در گیلان نیز اشاره و بیان کرد: 
بازدید از واحدهای مشاور املاک در گیلان به صورت صبح 
و عصر انجام می شود که طی ۶ ماهه نخست امسال، مشاوران 
املاک متخلف در این استان بیش از ۸۸۲ میلیارد ریال جریمه 

شدند.
مشاور   ۶۹۲ از  اکیپ   ۱۴۳ مدت  این  در  کرد:  اضافه  امینی 
 ۱۳۲ نهایت  دادند؛در  انجام  بازرسی  گیلان  سطح  در  املاک 
به  واحدها  این  مجموع  در  که  شد  تشکیل  تخلف  پرونده 
پرداخت ۸۸۲ میلیارد و ۶۰۲ میلیون ریال جریمه نقدی محکوم 
و  قیمت  نکردن  درج  صورتحساب،  صدور  عدم  که  شدند 

گرانفروشی از جمله موارد فراوانی تخلف است.
اشاره  نیز  گیلان  تعزیرات حکومتی  فعالیت های  دیگر  به  وی 
کرد و گفت: همچنین در طرح بازگشایی مدارس و نظارت بر 

فروش نوشت افزار و سایر ملزومات مورد نیاز دانش آموزان، 
بازرسی توسط ۳۵۲ اکیپ گشت در  یک هزار و ۴۲۳ مورد 

سطح استان گیلان انجام شد.
های  بازرسی  در  افزود:  گیلان  حکومتی  تعزیرات  مدیرکل 
انجام شده، ۱۷۹ واحد متخلف شناخته شده و این واحدها به 
پرداخت ۱۷ میلیارد و ۱۹۰ میلیون و ۴۶۰ هزار ریال جریمه 

نقدی محکوم شدند.
امینی بیان کرد: اکثر تخلفات انجام شده توسط نوشت افزار 
فروشان و صنف پوشاک مربوط به گرانفروشی و عدم نصب 
برچسب قیمت بود که انجام طرح های نظارتی ویژه همانند 
طرح مختص به بازگشایی مدارس موجب می شود تا جلوی 
حدی  تا  قیمت ها  و  شده  گرفته  گرانفروشی  و  استفاده  سوء 

تثبیت شود.
وی بیان کرد: همچنان گشت های مشترک تعزیرات حکومتی به 
همراه ضابطین و کاشفین خود متشکل از دستگاه های ذیربط 
انجام می شود تا جلوی تخلفات احتمالی در بخش های مختلف 

گرفته شود.
هرگونه  مشاهده  در صورت  نیز  مردم  کرد:  خاطرنشان  امینی 
بگذارند  میان  در  با شماره ۱۳۵  را  تخلف می توانند موضوع 
تا به سرعت توسط بازرسان تعزیرات حکومتی گیلان بررسی 

شود.

معاون محیط زیست انسانی هشدار داد 

زنگ خطر آلودگی آب گیلان؛
 لزوم احداث تصفیه خانه های اصولی فاضلاب شهری

مدیرکل استاندارد گیلان:

۸۳۴ واحد تولیدی گیلان استاندارد اجباری دارند
تدوین استاندارد برنج

مدیرکل تعزیرات حکومتی گیلان:

۱۱۴ دستگاه استخراج ارز دیجیتال قاچاق در گیلان کشف شد

سرپرست اداره کل منابع طبیعی وآبخیزداری استان گیلان در 
های  طرح  در  گفت:  منظوره  چند  مرتعداری  طرح  خصوص 
تلفیقی مرتعداری توسعه گیاهان داروئی، طبیعت گردی با هدف 
اقتصادی کردن طرح ها وبهبود معیشت مرتعداران مد نظر است 

.
و  طبیعی  منابع  کل  اداره  سرپرست  رضوی«  مازیار  »سید 
استان  در  مراتع  اهمیت  در خصوص  گیلان  استان  آبخیزداری 
از  هکتار  که    ۹۸۶ و  هزار   ۲۴۴ که  آنجایی  از  گفت:  گیلان 
مساحت استان مرتعی هستند، ساماندهی این اراضی در قالب 
ممیزی و صدور پروانه چرای دام در اجرای تبصره یک ماده 
به  از جنگلها و مراتع کشور  برداری  بهره  قانون حفاظت و   ۳
منظور مدیریت و برنامه ریزی در مراتع لازم و ضروری است .

در  مراتع  ممیزی  افزود:  مراتع  ممیزی  خصوص  در  رضوی 
مرتعی  های  عرصه  تمامی  و  شده  شروع   ۶۰ دهه  در  استان 
استان ممیزی گردیده و بر همین اساس و مطابق با ممیزی های 
صورت گرفته، حدود ۴۵۱ سامانه عرفی در استان شناسایی  و 
استفاده  استان  مراتع  از  ذیحق  بردار  بهره  هزار  حدود ۱۲۰۰۰ 

می کنند.
وی اضافه کرد:ممیزی مراتع به عنوان زیر بنای صحیح در مراتع 
و صیانت از پوشش گیاهی ارزشمند است و برای بهره برداری 
به تهیه طرح مرتعداری بر  بایستی پس از ممیزی نسبت  بهینه 

اساس ظرفیت و پتانسیل مرتع اقدام شود.
کردن  اقتصادی  با هدف  منظوره  مرتعداری چند  اجرای طرح 

معیشت مرتعداران
سرپرست اداره کل منابع طبیعی وآبخیزداری استان گیلان در 
خصوص طرح مرتعداری چند منظوره هم گفت: در طرح های 
تلفیقی مرتعداری توسعه گیاهان داروئی، طبیعت گردی با هدف 
اقتصادی کردن طرح ها وبهبود معیشت مرتعداران مد نظر است 

.
توان  ارزیابی  را  مرتعداری  های  طرح  اهداف  مهمترین  وی 
تولید  از لحاظ درصد پوشش گیاهی، سطح  اکولوژیکی مرتع 
بین  منطقی  تعادل  برقراری  منظور  به  چرا  ظرفیت  تعیین  و 
قبیل  از  مرتع  جانبی  استعدادهای  سایر  شناسایی  مرتع  و  دام 
ظرفیت  ارتقاء  و  پروری  آبزی  داروئی،  گیاهان  زنبورداری، 
حامل مراتع -اعطای هویت قانونی به حقوق بهره برداران عرفی 
-اقتصادی کردن طرح ها و بهبود معیشت بهره برداران واهمیت 

گیاهان دارویی عنوان کرد.
رضوی به  اهمیت و ارزش گیاهان دارویی نیز  اشاره  داشت 
و گفت: امروزه اهمیت گیاهان دارویی و شناساندن نقش حیاتی 
آن ها در پیشبرد اهداف ملی، منطقه ای و جهانی ، خودکفایی 
دارویی، ایجاد اشتغال و توسعه اقتصادی بر کسی پوشیده نیست 
و گیاهان دارویی به عنوان ذخایر و گنجینه های ژنتیکی گیاهی 

بزرگ ترین ثروت ملی برای هر کشوری محسوب می شود.
گیلان  استان  وآبخیزداری  طبیعی  منابع  کل  اداره  سرپرست 
افزود:استان گیلان به دلیل دارا بودن شرایط اقلیمی و توپوگرافي 
مناسب، از تنوع گیاهی بالایی برخورداراست؛ افزون بر ۲۰۰۰ 
گونه گیاهی در مناطق مختلف استان رویش دارند و حدود۴۰۰ 
سطح  در  صنعتی  و  خوراکی  و  دارویی  خواص  واجد  گونه 
استان شناسایی شده اندواز جمله گیاهان دارویی استان می توان 
گل گاوزبان، بابونه، گلپر، آویشن ، رازیانه وکاسنیرا  را نام برد.

رضوی در خصوص خروج دام توسط مرتعداران دارای پروانه 
چرا نیز اعلام داشت:نظر به اهمیت ویژه پوشش گیاهی در مراتع 
ییلاقی استان ،مرتعداران دارای پروانه چرا وحقوق بهره برداری 
بایستی تاریخ مجاز ورود وخروج دام را به مراتع رعایت نموده 
مهرماه  و۱۵  مراتع  به  دام  ورود  زمان  های ۱۵خرداد  تاریخ  و 

هرسال زمان خروج دام  تعیین شده است
 استان گیلان دارای  ۲۴۴۹۸۶هکتار عرصه های مرتعی است.

به گفته رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان، برگزاری کنگره 
گیلان  در  ایران  عروق  جراحان  انجمن  میان دوره ای  عظیم 

ماحصل توانمندی اساتید و بخش جراحی عروق است. 
در  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس  آشوبی،  محمدتقی 
آیین آغازین کنگره میان دوره ای انجمن جراحان عروق ایران 
در تالار مرکزی شهر رشت اظهار کرد: بخش جراحی عروق 
از سال ۱۳۹۵ در گیلان شروع و پس از تربیت متخصص و 
اعتلای این رشته در جهت توسعه دانشگاه، اکنون ما حصل 

آن برگزاری یک کنگره عظیم در استان است. 
را  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  راهبردهای  از  یکی  وی 
برگزاری  افزود:  و  دانست  تخصصی  انجمن های  با  رایزنی 
پزشکی،  علوم  در  مصورسازی  کاربرد  تخصصی  سمپوزیم 
میان دوره ای  کنگره  نیز  اکنون  و  پاراکلینیک  و  تروما  نقش 
انجمن جراحان عروق ایران از جمله این برنامه ها در جهت 

توسعه نظام آموزش علوم پزشکی است. 
جراحی  بخش  وجود  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
و  دانست  آبرومند  بخش های  از  یکی  را  گیلان  در  عروق 
را در  درمانی  آموزشی  توسعه بخش های  است  گفت: لازم 

تمامی رشته ها داشته باشیم. 
ایران  عروق  جراحان  انجمن  مسؤولان  از  همچنین  آشوبی 
خواست تا به منظور هم افزایی و توسعه علوم آموزشی و 
بازدید  گیلان  در  مذکور  بخش  از  عروق،  جراحی  درمانی 

کنند. 

اتمام  در  تسریع  به  توجه  لزوم  بر  تاکید  با  گیلان  استاندار 
پروژه های نیمه تمام به ویژه طرح های مربوط به سفر رئیس 
جمهور گفت: پروژه های پایان یافته در گیلان معطل افتتاح 
به بهره  نماند و در سریعترین زمان  در زمان های مشخص 

برداری برسد. 
اسدالله عباسی در جلسه پیگیری و بررسی اجرای مصوبات 
سفر در استانداری گیلان با بیان اینکه افتتاح رسمی پروژه ها 
پس از اتمام در دهه فجر و هفته دولت انجام می شود، اظهار 
کرد: پروژه ها بعد از اتمام کار باید بهره برداری شده و مردم 

از مزایای آن بهره مند شوند.
نماینده عالی دولت در گیلان تصریح کرد: باید دلیل توقف 
برخی از پروژه ها از سوی دستگاه های مربوطه در استان نیز 

گزارش شود.
وی با گلایه از موکول کردن انجام برخی از پروژه های نیمه 
این  انجام  کرد:  تاکید  دولت  هیات  سفر  مصوبات  به  تمام 
صورتی  در  است  دولت  و  جمهور  رییس  به  اجحاف  کار 
با منابع داخلی دستگاه  می توان برخی از این پروژه ها را 

به انجام رساند.
استاندار گیلان بیان کرد: در مصوبات مربوط به سفر بهمن 
ماه ۱۴۰۰رییس جمهور به استان، پروژه جدیدی آغاز نشد 
بلکه مبنا بر تکمیل پروژه های نیمه تمام باقیمانده از گذشته 

قرار گرفت از این رو کوتاهی در این باره پذیرفتنی نیست.
وی از مسئولان دستگاه های مختلف استان گیلان خواست 
را  مربوطه  دستگاه  و  سفر  مصوبات  به  مربوط  تعهدات  تا 
جداگانه مشخص کرده و گزارش آن را به فوریت ارائه کنند.

عباسی اظهار کرد: میزان اعتبارات اختصاص یافته در پروژه 
های هیات دولت به معنی همه اعتبار مدنظر پروژه نیست از 
این رو مدیران دستگاه ها از اعتبارات وزارتخانه برای تکمیل 

آنها اقدام کنند.
دستگاه ها  مدیران  به  گیلان خطاب  در  دولت  عالی  نماینده 
و  انجام  در  مدیران  موفقیت  میزان  گفت:  استان  اجرایی 
بررسی  مورد  عملکرد شان  عنوان  به  تکمیل مصوبات سفر 

قرار می گیرد.
پروژه های  که  اجرایی  از دستگاه های  پیشتر  استاندار گیلان 
آنها تا ۸۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و در مصوبات سفر 
تعریف شده است، خواست: طی ۲ ماه آنها را تکمیل و برای 

بهره برداری آماده کنند.

معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به وجود ۳۳ هزار بافت 
فرسوده در رشت گفت: جان بیش از ۱۰۰ هزار شهروند در 

معرض خطر است.
»سید محمد آئینی« در همایش هم اندیشی با شهرداران گیلان 
ارتقای  اظهار کرد:  بافت های شهری  بازآفرینی  با محوریت 
و  راه  مأموریت های  از  شهروندان  و  شهری  زندگی  کیفی 

شهرسازی و مدیریت شهری است.
وی با بیان اینکه نگاه به شهرسازی تغییر کرده است، افزود: 
بازآفرینی شهری یک تیر با چندین نشان است و سبب ایمن 

بخشی در شهر می شود.
هزار  اینکه ۳۳  بیان  با  گیلان  و شهرسازی  راه  وزیر  معاون 
بنای ناپایدار در رشت وجود دارد، گفت: جان بیش از ۱۰۰ 

هزار شهروند گیلانی در معرض خطر است.
آئینی با تاکید بر لزوم توجه به بازآفرینی شهری در گیلان، 
اضافه کرد: بازآفرینی شهری نیاز مهم و ضرورت دار گیلان 

و شهر رشت است و باید مورد توجه قرار گیرد.
شهری  بازآفرینی  بخش  در  سازی  مردمی  بر  تاکید  با  وی 
افزود: باید بسترهای بازآفرینی بافت فرسوده و نوسازی این 

بافت ها را برای مردم فراهم کرد.
سیزدهم  دولت  اینکه  بیان  با  شهرسازی  و  راه  وزیر  معاون 
دارد،  شهری  فرسوده  بافت های  بازآفرینی  به  ویژه  نگاه 
ارتقای  راستای  در  مختلف  تشویقی  بسته های  دولت  گفت: 

بازآفرینی بافت فرسوده شهری در نظر گرفته است.
باید حمایت  فرسوده  بافت های  اینکه ساکنین  بیان  با  آئینی 
شوند، اضافه کرد: طرح تخفیفی عوارض شهری در راستای 

نوسازی شهری لحاظ شود.
برای سرمایه گذاری در  انگیزه  ایجاد  لزوم  بر  تاکید  با  وی 
بافت های شهری، افزود: ترغیب سرمایه گذاری در نوسازی 
بسته های  تعریف  با  شهری  فرسوده  بافت های  بازآفرینی  و 

حمایتی مورد تاکید است.
معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اصلاح طرح تفصیلی 
طرح  اقلیمی  شرایط  با  متناسب  شهرها  کرد:  بیان  شهرها، 

تفصیلی را اصلاح کنند.

معاون وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد
وجود ۳۳ هزار بافت فرسوده در رشت 

 کنگره میان دوره ای انجمن جراحان عروق ایران روز گذشته 
انجمن جراحان  با حضور دکتر محمدرضا ظفرقندی رئیس 

عروق کشور در تالار مرکزی رشت گشایش یافت. 
مراسم  در  ایران  عروق  جراحان  انجمن  کنگره  علمی  دبیر 
فناوری  جدیدترین  کارگیری  به  و  ارائه  گفت:  آغازین 
دانشمندان  تحقیقات  بندی  جمع  و  بازآموزی  پزشکی، 
بیماران  با  جراحان عروق ایران، بحث و بررسی در ارتباط 

تحت درمان از اهداف برگزاری این کنگره است.
دکتر حسین همتی با اشاره به حضور نزدیک یکصد جراح 
اساتید  بر جراحان  کرد: علاوه  اظهار  کنگره  این  در  عروق 

پرستاری نیز شرکت دارند.
وی خاطر نشان کرد: در این کنگره ۴۲ مقاله توسط جراحان 
عروق استان های مختلف کشور ارایه می شود ضمن اینکه 
گارگاه های تخصصی علمی با موضوعات علمی و تخصصی 
اعم از نکات مهم برخورد با پای دیابتی، زخم های عروقی و 
اصول مراقبت از آن و درمان های نوین زخم ها، برنامه ریزی 
شده است.رئیس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی، 
تشریح  با  کنگره  این  افتتاح  مراسم  در  نیز  گیلان  درمانی 
فعالیت های مختلف پزشکی در گیلان و با بیان اینکه دستیار 
تخصصی جراحی عروق در استان از سال ۹۶ شروع به کار 
قزوین،  زنجان،  های  استان  از  بیمارانی  افزود:  است،  کرده 
غرب مازندران و اردبیل برای درمان به گیلان سفر می کنند.

جنایت  محکومیت  ادامه ضمن  در  آشوبی،  محمدتقی  دکتر 
بمباران  به  اشاره  با  و  اسراییل  رژیم کودک کش  ددمنشانه 
وحشیانه بیمارستان المعمدانی غزه خاطر نشان کرد: جامعه 

پزشکی این جنایات رژیم صهیونیستی را محکوم  می کند.
وی با اشاره به اعلام عزای عمومی در پی این بمباران اظهار 
کرد: برنامه های خوبی برای افتتاح این کنگره در نظر گرفته 

شده بود اما به دلیل عزای عمومی برای لغو آنها اقدام شد.
در  خود  کار  به  امروز  ایران  عروق  جراحان  انجمن  کنگره 

گیلان پایان می دهد.

کنگره انجمن جراحان عروق ایران 
در گیلان گشایش یافت

آشوبی عنوان کرد
برگزاری کنگره انجمن جراحان 

عروق در گیلان ماحصل توانمندی 
اساتید و بخش جراحی عروق 
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بلایی که والدین هلیکوپتری سر 
استقلال فرزندشان می آورند

کمیته  حمایت  مورد  معیشت بگیر  مددجویان  تعداد  اکنون   
و  ایران  آمار  مرکز  ارزیابی  براساس  )ره(  امام خمینی  امداد 
آخرین داده ها در بهار ۱۴۰۲ از گروه های سنی صفر تا چهار 
پنج  افراد  این  مجموع  که  هستند  بالا  به  سال   ۶۰ تا  و  سال 

میلیون و ۲۳۰ هزار و ۶۳۹ نفر هستند.
تحت  معیشت بگیر  مددجویان  تعداد  موجود،  آمارهای  طبق   
پوشش این نهاد در گروه سنی صفر تا چهار سال با کمترین 
آمار به ۱۲۰ هزار و ۵۴۱ نفر و بیشترین گروه مورد حمایت 
کمیته امداد مربوط به رده سنی ۶۰ سال و بیشتر با آمار یک 

میلیون و ۶۴۱ هزار و ۸۸۳ نفر به شمار می روند.
مورد  فرد  نفر   ۶۳۹ و  هزار   ۲۳۰ و  میلیون  پنج  مجموع  از 
حمایت در کمیته امداد سه میلیون و ۳۳۶ هزار و ۲۸۲ نفر زن 

و یک میلیون و ۸۹۴ هزار و ۳۵۷ نفر مرد هستند.
این  رشد  معیشت بگیر  مددجویان  بخش  در  آماری  داده های 
آمارها را نسبت به سال ۱۴۰۰ نشان می دهد زیرا در آن سال 
به  بیشتر  ۶۰ سال  تا  گروه های سنی صفر  از  مددجویان  کل 
چهار میلیون و ۶۷۰ هزار و ۸۲۹ نفر می رسد که در این زمینه 
نیز بانوان با آمار سه میلیون و ۸۵ هزار و ۲۳۶ نفر بیشترین 

مددجویان معیشت بگیر را تشکیل می دهند.
رسیدگی و حمایت از محرومان و مستضعفان

کمیته امداد امام خمینی )ره( از جمله اولین نهادهایی است 
که پس از گذشت مدت کوتاهی از پیروزی انقلاب اسلامی 
ایران در ۱۴ اسفند ۱۳۵۷ با فرمان رهبر فقید انقلاب اسلامی، 
با هدف ساماندهی و رسیدگی  امام خمینی )ره( و  حضرت 
به وضعیت معیشت امور محرومان و نیازمندان کشور تأسیس 

شد.
با پیروزی انقلاب شکوهمند اسلامی توجه به رفع مشکلات 

محروم  طبقات  اجتماعی  و  فرهنگی  اقتصادی،  فراوان 
توانمندسازی  برای  موردنیاز  برنامه های  پیش بینی  و  جامعه 
دولتمردان  ویژه  توجه  مورد  محروم  اقشار  نیازهای  رفع  و 
از  دستگیری  و  حمایت  لزوم  که  گونه ای  به  گرفت  قرار 
تازه  نظام  برنامه های  صدر  در  جامعه  محرومان  و  نیازمندان 
قرار گرفت و ۲۲ روز پس  ایران  تأسیس جمهوری اسلامی 
از پیروزی انقلاب اسلامی، کمیته امداد امام با صدور حکمی 
از سوی امام راحل برای مدت نامحدود و به منظور حمایت 
و رسیدگی به محرومان و مستضعفان و خودکفا کردن آنان  
تأسیس شد.این نهاد حمایتی اکنون تأمین هزینه های معیشتی 
مددجویان، ارائه حمایت های اجتماعی، تأمین مسکن، کمک 
ارائه  ضروری،    تسهیلات  پرداخت  نیازمندان،    ازدواج  به 
خدمات ویژه به نیازمندان، اعطای کمک هزینه های تحصیلی 
به مددجویان،   کمک به امنیت تغذیه و سلامت افراد نیازمند، 
پرداخت حق بیمه های اجتماعی نیازمندان، حمایت از اشتغال 
و ترویج فرهنگ خیر و احسان، برگزاری دوره های آموزشی، 
مشاوره ای،  و  آموزشی  خدمات  ارائه  زیارتی،  و  تربیتی 
 نگهداری و ارائه خدمات فرهنگی به دانش آموزان، متقاضیان 
امریه سربازی و ارائه خدمات حقوقی به افراد نیازمند را به 

عهده دارد.
و  امنیت  برنامه  مشمول  سال   ۶ زیر  کودک  هزار   ۵۴

تغذیه کمیته امداد
و  امنیت  برنامه  مشمول  سال   ۶ زیر  کودک   ۵۱۲ هزار   ۵۴
تغذیه کمیته امداد امام خمینی )ره( قرار دارند که ۲۹ هزار 
و ۴۳۶ نفر از آنان دختر و ۲۵ هزار و ۷۶ نفر نیز پسر هستند

 ۶ زیر  کودک   ۵۱۲ هزار   ۵۴ اکنون  آمار  داده های  براساس 
امام خمینی  امداد  کمیته  تغذیه  و  امنیت  برنامه  سال مشمول 

)ره( قرار دارند که ۲۹ هزار و ۴۳۶ نفر از آنان دختر و ۲۵ 
نیز پسر هستند که ۳۲ هزار و ۷۰۷ نفر آنان  هزار و ۷۶ نفر 
مناطق روستایی  در  نفر   ۸۰۵ هزارو   ۲۱ و  مناطق شهری  در 

زندگی می کنند.
مددجویان سالمند تحت پوشش

براساس داده های آماری مرکز آمار ایران برگرفته از آمارهای 
جمع   ۱۴۰۱ سال  تاپایان  )ره(  خمینی  امام  امداد  کمیته 
و  میلیون  یک  به  نهاد  این  پوشش  تحت  سالمند  خانوارهای 
۲۷۴ هزار و ۱۳ خانوار با جمعیت یک میلیون و ۶۴۱ هزار 
و ۸۸۳ نفر در جامعه سالمندان می رسد که ۵۳۲ هزار و ۲۱۴ 
را  روستایی  خانوار   ۷۹۹ و  هزار   ۷۴۱ و  شهری  خانوار  نفر 

شامل می شوند.
مورد  سالمند  مددجویان  تعداد  اطلاعات،  این  براساس 
حمایت در مناطق شهری ۶۶۴ هزار و ۴۴۳ نفر و این داده های 
آماری در مناطق روستایی به ۹۷۷ هزار و ۴۴۰ نفر می رسند.

امام  امداد  کمیته  پوشش  تحت  زندانیان  خانوارهای  تعداد 
 ۵۸۷ و  هزار   ۳۷ به  نفر   ۱۴۰۱ سال  پایان  تا  )ره(  خمینی 
خانوار می رسد که ۲۵ هزار و ۲۶۵ خانوار در مناطق شهری 
و ۱۲ هزار و ۳۲۲ خانوار در مناطق روستایی زندگی می کنند.

دلایل حمایت کمیته امداد از خانوارهای تحت پوشش
 ۲۴۱ و  هزار   ۴۶۶ و  میلیون   ۲ آماری  داده های  به  توجه  با 
نهاد  این  حمایت  علت  امداد  کمیته  پوشش  تحت  خانوار 
سرپرست،  فوت  علت  به  بی سرپرستی  خانوارها،  این  از 
بی سرپرستی  سرپرست،  بیماری  سرپرست،   ازکارافتادگی 
علت  به  بی سرپرستی  سرپرست،    طلاق،  معلولیت  علت  به 
موارد  سایر  و  بدسرپرستی  سرپرست،  مفقودی  یا  متارکه 

عنوان شده است.
و  هزار   ۸۱۸ علت  بیشترین  امداد،  کمیته  آمارهای  این  در 
با  فوت سرپرست  از  ناشی  بی رپرستی  دلیل  به  ۲۸۱ خانوار 
به دلیل  بالاترین داده های آماری و سه هزار و ۱۷۷ خانوار 
معلولیت سرپرست با کمترین آمار در میان خانوارهای تحت 

پوشش محسوب می شوند.
بیش از ۷۵۹ هزار دانش آموز تحت پوشش کمیته امداد 

است
نشان  آماری  اطلاعات  و  داده ها  این  در  موجود  اطلاعات 
خدمات  از  دانش آموز   ۳۸۸ و  هزار   ۷۵۹ اکنون  که  می دهد 
حمایتی  نهاد  این  خدمات  از  )ره(  خمینی  امام  امداد  کمته 
بهره مند هستند که نسبت به سال قبل از آن )۱۴۰۰( با رشد 
مواجه بوده به طوری که تعداد دانش آموزان آمار ۶۸۲ هزار 

و ۷۶۵ نفر را نشان می دهد.
طبق این آمارها ۳۷۰ هزار و ۲۸۱ نفر از این دانش آموزان در 
روستایی  مناطق  در  نفر   ۱۰۷ و  هزار   ۳۸۹ و  مناطفق شهری 

مشغول به تحصیلی هستند.
۵۱ هزار دانشجوی مورد حمایت در کمیته امداد

 ۸۵۹ و  هزار   ۳۶ شامل  دانشجو   ۱۳۸ و  هزار   ۵۱ اکنون 
دانشجوی زن و ۱۴ هزار و ۲۷۹ نفر دانشجوی مرد تا پایان 
خمینی  امام  امداد  کمیته  خاص  حمایت های  از   ۱۴۰۱ سال 

)ره( برخوردار هستند.
با   ۱۴۰۰ سال  در  دانشجویان  تعداد  که  است  درحالی  این 

داده های آماری ۴۹ هزارو ۵۰۹ نفر بودند.

پنج میلیون مددجو تحت پوشش کمیته امداد
 اجرای برنامه تغذیه برای 54 هزار کودک

احتمال بروز پیک آنفلوآنزا از نیمه آبان 
 گردش 20 زیرسویه کرونا در کشور

بهداشت  وزارت  واگیر  بیماری های  مدیریت  مرکز  رییس 
بروز  پیک  به  کم کم  هوا  شدن  سردتر  با  اینکه  به  اشاره  با 
آنفلوآنزا هم نزدیک می شویم، گفت: معمولا اوایل تا اواسط 
آبان  ماه منتظر شیوع آنفلوآنزای فصلی هستیم و معمولا هم 

پیک اولیه همان زمان رخ می دهد.
دکتر شهنام عرشی گفت: همه ساله با شروع فصل سرما و 
پاییز و بازگشایی مدارس، سرماخوردگی ها افزایش می یابد 
و امسال هم البته با اندکی تاخیر شاهد همین روند هستیم. 
تصور ما این است که با سردتر شدن هوا و بسته شدن درها 
باز  موارد سرماخوردگی  این  آتی  هفته های  پنجره ها طی  و 

هم افزایشی باشد.
وی افزود: از ابتدای سال جاری رصد منظمی در خصوص 
تاکنون  تابستان  از  و  می دهیم  انجام  تنفسی  بیماری های 
کرونا  را  سرپایی  سرماخوردگی  موارد  سوم  یک  حدود 
تشکیل می دهد. یک سوم موارد هم مربوط به ویروس های 
سرماخوردگی معمولی است و حدود ۱۰ تا ۳۰ درصد موارد 
با علائم سرماخوردگی را هم اکنون آنفلوآنزا تشکیل می دهد.

با  رییس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت 
تاکید بر اینکه پیک آنفلوآنزا هنوز آغاز نشده است، اظهار 
آنفلوآنزا هم  بروز  پیک  به  هوا کم کم  با سردتر شدن  کرد: 
نزدیک می شویم؛ به شکلی که معمولا اوایل تا اواسط آبان  
ماه منتظر شیوع آنفلوآنزای فصلی هستیم و معمولا هم پیک 
اولیه همان زمان رخ می دهد؛ هرچند که با توجه به اینکه در 
نیم کره جنوبی زمین ماه های گذشته افزایش موارد و شدت 

بیماری بیشتر بوده است.
به  نیز  کرونا  بروز  وضعیت  از  پیش بینی ها  در خصوص  او 
موارد  اکثرا  هستند  گردش  در  که  سویه هایی  گفت:  ایسنا 
خفیفی از بیماری را ایجاد می کنند به جز در افراد بالای ۶۰ 
سال یا مبتلا به بیماری های زمینه ای قلبی و ریوی که شاید 
توصیه  هم  موارد  این  در  که  شود  ایجاد  سخت تر  بیماری 
کرده ایم اگر از تزریق واکسن قبلی کرونا بیش از یک سال 
گذشته است اقدام به تزریق واکسن مجدد کنند و همینطور 

این افراد باید اقدام به تزریق واکسن آنفلوآنزا هم کنند.
بیماری های  که  کسانی  و  سال   ۶۰ بالای  افراد  افزود:  وی 
ایمنی  بیماری های تضعیف کننده سیستم  و  قلبی  و عروقی 
دارند باید واکسن تزریق کنند. تا بهمن ماه هم زمان تزریق 

واکسن وجود دارد.
عرشی درباره سویه های در گردش کرونا در ایران نیز بیان 
کرد: الان سویه های مختلف اومیکرون شامل ۲۰ زیرسویه با 
شیوع بالاتر XBB در گردش است و سویه جدیدی در کشور 

شناسایی نشده است.
وی با تاکید بر اینکه برای تمام موارد سرماخوردگی نیازی 
حال  در  دائمی  رصد  کرد:  تصریح  نیست،   نمونه گیری  به 
انجام است و ماهیانه سویه های مختلف کرونا سکانس ژنی 
می شوند تا ببینیم انواع آن به چه صورت است که به مجامع 
آنفلوآنزا  و  کرونا  شیوع  پایش  شود.  گزارش  بین المللی 

روندی ادامه دار است.
مشابه  علائم  با  افراد  می کنیم  توصیه  کرد:  تاکید  او 
به  بیماری  تا  کنند  استفاده  ماسک  از  حتما  سرماخوردگی 

سایرین انتقال نیابد.
بهداشت  وزارت  واگیر  بیماری های  مدیریت  مرکز  رییس 
بیماری  با سه  مرتبط  داروهای  درخصوص وضعیت ذخیره 
سرماخوردگی، کرونا و آنفلوآنزا، بیان کرد: آن مقداری که 
دارو ذخیره می کند،  برای گروه های خاص  بهداشت  حوزه 
تامین است اما به طور کلی در این حیطه باید سازمان غذا و 

دارو اظهار نظر کند.
به  زمانی  هیچ  سرماخوردگی  برای  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
آنتی بیوتیک نیاز نیست، تصریح کرد: مگر در دو تا سه درصد 
شود  باکتریایی  عوارض  به  منجر  سرماخوردگی  که  موارد 
عمده  می شود.  تجویز  آنتی بیوتیک  پزشک  تشخیص  با  که 
دلایلی که پزشک آنتی بیوتیک تجویز می کند عفونت گوش 
یا سینوس ها است. سرماخوردگی یک بیماری ویروسی است 

که نیازی به آنتی بیوتیک ندارد.

درمان اختلالات روانی با

 روانپزشک است یا روانشناس؟
اینکه  بر  تاکید  با  ایران  روانپزشکان  علمی  انجمن  رئیس 
درمان اختلالات روانی جزیره ای نیست که بتوان تقسیم کرد 
از  دسته  کدام  و  روانپزشکان  را  اختلالات  از  کدامیک  که 
اختلالات را روانشناسان می توانند درمان کنند، تاکید کرد: 
خیلی اوقات لازم است بخشی از درمان را یک متخصص 
در یک رشته خاص انجام دهد و بخشی دیگر را متخصص 
درباره  شریعت  وحید  سید  دهد.دکتر  انجام  دیگر  رشته ای 
اینکه چه زمانی می توان گفت افراد دچار اختلالات روانی 
علائم  فرد  که  زمانی  معمول  طور  به  کرد:  اظهار  شده اند، 
و  حد  در  علائم  این  مدت  یا  شدت  که  کند  پیدا  روانی 
فردی  خانوادگی،  اجتماعی،  عملکرد  که  است  اندازه ای 
به  فرد  و  می کند  مواجه  مشکل  با  را  فرد  و...  تحصیلی  و 
گرفتاری  و  اذیت  تنش،  سختی،  مورد  این حالات  واسطه 
قرار می گیرد، می توان گفت که یک اختلال در آن فرد ایجاد 
شده است.وی با اشاره به اینکه منشاء این اختلالات روانی 
حتی  و  افسردگی  اضطراب،  تا  ساده  ترس  یک  می تواند 
برای  قدام  اولین  داد:  توضیح  باشد،  شدیدتر  وضعیت های 
درمان این شرایط تشخیص است، یعنی  باید تشخیص داده 

شود که این فرد چه مشکلی دارد؟.
 آیا این مشکل در حد یک اختلال یا کمتر است؟.

 اگر مشکل در حد اختلال است، این اختلال ناشی از چه 
منشاء  واقع  در  کرد:  تاکید  روانپزشک  است؟.این  امری 
یک  از  ناشی  اختلالات  گاهی  است،  مهم  خیلی  اختلال 
بیماری جسمی عمومی و یا ناشی از مصرف مواد و نه یک 
بیماری روانپزشکی اولیه است. بنابراین ابتدا نیاز به تشخیص 
با  امر  این  با آن داریم و تشخیص  متناسب  و سپس درمان 

پزشک است.
 پزشک است که تشخیص می دهد این امر اختلال است یا 
خیر؟، این اختلال ناشی از بیماری ثانویه یا مواد مخدر است 
یا خیر؟. این تشخیص نیازمند ارزیابی توسط پزشک است 
کار  این  می تواند  نیز  عمومی  پزشک  موارد  برخی  در  که 
را انجام دهد اما طبیعتا روانپزشک فردی است که بیشترین 

صلاحیت را برای تشخیص این امر دارد.
درمان  اینکه  بیان  با  ایران  روانپزشکان  علمی  انجمن  رئیس 
می شود،  داده  که  تشخیصی  به  توجه  با  روانی  اختلالات 
غیر  و  دارویی  می تواند  درمان  داد:  توضیح  است،  متفاوت 
و  یا کاردرمانی  افراد، ورزش  روانی  آموزش  نظیر  دارویی 

روان درمانی باشد. 
تخصص های  روانی  اختلال  یک  درمان  بحث  در  بنابراین 
مختلف از رشته های مختلف نقش دارند. خیلی اوقات لازم 
است بخشی از درمان را یک متخصص در یک رشته خاص 

و بخشی دیگر را یک متخصص رشته ای دیگر انجام دهد.

والدین  اکثر  که  حالی  در  می دهد  نشان  جدید  نظرسنجی 
می گویند که با دادن استقلال به فرزندان خود موافق هستند، 
میکنند.والدین  کنترل  را  خود  بچه های  آنها  از  بسیاری 
هلیکوپتری به والدینی گفته می شود که بیش از حد درگیر 
زندگی فرزندانشان هستند و اجازه انجام کاری را به آن ها 

نمی دهند، مخصوصاً در دوران تحصیل
می  ساله   ۱۱ تا   ۹ کودکان  والدین  از  درصد   ۸۴ حدود   
گویند زمانی برای اینکه بدون باشند نظارت خوب است، اما 
کمتر از ۶ نفر از هر ۱۰ نفر به فرزندشان اجازه می دهند نیم 

ساعت در خانه تنها بماند.
در همین حال، تقریباً سه چهارم از والدین بچه های کوچک تر 
می گویند که سعی می کنند به فرزندانشان اجازه دهند کارها 
را به تنهایی انجام دهند، در حالی که تعداد بسیار کمی از 

آنها واقعاً این کار را انجام می دهند.
رفتن  بیرون  به  آنها  تمایل  شوند،  می  بزرگ  ها  بچه  وقتی 
به تنهایی و به دست آوردن مقداری استقلال طبیعی است. 
یک نظرسنجی ملی جدید نشان می دهد که اکثر والدین می 

گویند که با آن خوب هستند.
مشکل چیست؟

این نظرسنجی شکاف بزرگی را بین آنچه والدین می گویند و 
آنچه که در واقع اجازه می دهند، نشان می دهد، به طوری که 
بسیاری تصمیم می گیرند بچه های خود را روی یک افسار 

کوتاه نگه دارند.
دانشمند  و  مطالعه  این  مدیران  از  یکی   ، کلارک  سارا 
کودکان  سلامت  ارزیابی  و  تحقیقات  مرکز  در  پژوهشی 
دانشگاه پزشکی میشیگان توضیح داد: »ما می خواستیم ببینیم 
انجام  که  کاری  و  می گویند  که  آنچه  بین  والدین  آیا  که 

می دهند با توجه به تقویت استقلال سازگار هستند یا خیر.
کلارک اعتراف کرد: »ما فکر می کردیم شکافی وجود داشته 
باشد.  بزرگی  این  به  این شکاف  نمی کردیم  فکر  اما  باشد، 
بسیاری از بچه ها هستند که فرصت های رشد کافی ندارند، 

اما والدین لزوماً آن را تشخیص نمی دهند.
در شماره ۱۶ اکتبر کلارک و همکارانش گزارش کردند که 
بیش از هزار والدین که به طور تصادفی انتخاب شده بودند 
را برای نظرسنجی خود انتخاب کردند. همه والدین بچه های 

۵ تا ۱۱ ساله بودند.
در میان والدین کودکان بین ۹ تا ۱۱ سال، تقریباً ۸۴ درصد 
نظارت  بدون  فراغت  اوقات  که  هستند  موافق  که  گفتند 

بزرگسالان ایده خوبی است.
در میان والدین بچه های کوچک تر بین ۵ تا ۸ سال، تقریباً 
سه چهارم گفتند که در واقع به فرزندانشان اجازه می دهند تا 
هر زمان که امکان پذیر باشد، کارها را خودشان انجام دهند.

اما آیا تئوری به عمل تبدیل شد؟ نه چندان.
در میان والدین گروه ۹ تا ۱۱، ۵۸ درصد به فرزندشان اجازه 
تنها  و  بماند  تنها  تا یک ساعت در خانه  نیم ساعت  دادند 
فرزندشان  به  خرید  هنگام  که  دادند  گزارش  آنها  از  نیمی 

اجازه دادند به تنهایی در راهروی فروشگاه دیگری برود .
در روشی مشابه حتی تعداد کمتری - فقط یک سوم - گفتند 
یا  کنند  سواری  دوچرخه  می دهند  اجازه  فرزندشان  به  که 

خودشان به خانه دوستشان بروند. .
کمتر از یک سوم زمان مجاز بازی در پارک بدون حضور 
بزرگسالان. و اکثر والدین- حدودا ۸۵ درصد - به این ایده 
هالووین  جشن  در  خودشان  بچه هایشان  بدهند  اجازه  که 

بازی کنند، نه گفتند.
مطمئناً  کوچکتر  فرزندان  والدین  داد  نشان  نظرسنجی  این 

دیگر سست نبودند.
کمتر از یک چهارم گفتند که به کودکان ۵ تا ۸ ساله خود 
اجازه می دهند در یک موقعیت تجاری، مانند سفارش در 
حالی  در  کنند،  صحبت  بزرگسال  غریبه  یک  با  رستوران، 
که تنها یک پنجم به فرزندشان اجازه می دهند غذای خود 
را در خانه آماده کند. کمتر از یک سوم گفتند که تصمیم 
گیری در مورد هزینه و کمک هزینه را به طور کامل به عهده 
فرزندشان می گذارند و کمتر از نیمی از آنها به فرزندشان 
اجازه می دهند وقتی برای معاینه می رود، خودش با یک 

پرستار یا دکتر صحبت کند.
بنابراین، چه مشکلی با این مدل فرزندپروری هلی کوپتری 

است؟
کلارک گفت: به نظر می رسد بزرگ ترین مسئله برای والدینی 
اینکه ممکن  که از استقلال کودکشان میترسند این است » 
است اتفاق بدی بیفتد، آنها را به این باور می رساند که باید 

از فرزندشان محافظت کنند.«
در واقع، اعداد نظرسنجی این را تایید می کند، بیش از نیمی 
)۵۴درصد( از والدین می گویند نگران هستند که کسی بتواند 
فرزند آنها را بترساند . علیرغم این واقعیت که تنها ۱۷درصد 

فکر می کنند محله خاص آنها برای آنها بسیار ناامن است.
آماده  سادگی  به  فرزندشان  که  گفتند  نیز  سوم  یک  حدود 

نیست که استقلال داشته باشد.
بین ۱۱ تا ۱۷ درصد هم گفتند که فکر می کنند قانون اجازه 
فعالیت های بدون نظارت را در بین کودکان ۹ تا ۱۱ ساله 
نمی دهد، یا ممکن است کسی با پلیس تماس بگیرد یا آنها 

را به خاطر والدین بد بودن قضاوت کند.
نگرانی  شامل  عواملی  کوچکتر،  کودکان  والدین  میان  در 
کودک  بلوغ  عدم  ویا  )۴۴درصد(  کودک  ایمنی  مورد  در 
)۳۱درصد( یا اعتقاد به اینکه فرزند آنها نظارت می خواهد 
معتقدند  که  گفتند  چهارم  یک  حدود  بود.  )۳۴درصد( 
فعالیت های بدون نظارت خیلی طول می کشد یا آنطور که 

والدین می خواستند انجام نمی شود.
فوق  از یک جو  والدین  آگاهی  دوم  »عامل  کلارک گفت: 
باور می رساند که  این  به  را  آنها  بحرانی است که دوباره 
باید از فرزند خود در برابر پیامدهای بد محافظت کنند.«به 
عبارت دیگر، والدین در تلاش هستند تا فرزندان خود را در 

برابر قلدری محافظت کنند.
این  این است که همه  نتیجه گرفت، مشکل  تیم نظرسنجی 
دلایل با نیت خوب برای تمایل به مدیریت خرد فعالیت های 
برای  را  استقلال  مسیر  ناخواسته  است  ممکن  جوانی 

فرزندشان محدود کند«.
از دست  والدین  از  بسیاری  »آنچه که  داد:  کلارک هشدار 
می دهند، این است که در درازمدت، پیامدهای منفی برای 
کودکانی که فرصت کافی برای پیشرفت به سمت استقلال 
بزرگسالی  تا  است  ممکن  آن  دارد.عواقب  وجود  ندارند، 

آشکار نباشد.

ورود ۷۹ میلیون ایرانی به چرخه »صدک بندی«
 احتمال جابه جایی دهک ها با اطلاعات جدید

تغییر  به  اشاره  با  رفاه  وزیر  معاون  که  بود  پیش  چندی 
دسته بندی درآمدی خانوارها از »دهک« به »صدک«، اعلام کرد 
که احتمال اضافه، حذف و تغییر میزان »یارانه« خانوارها وجود 
دارد و این درحالیست که روز گذشته سخنگوی دولت نیز از 
ارتقای شیوه دهک بندی ها به صدک بندی خبر داد و گفت که 
به جای اینکه فردی از نظر مالی در ۱۰ دهک باشد، هر دهک 

به ۱۰ قسمت تقسیم می شود.
 تابستان امسال بود که وزارت رفاه از آمادگی این وزارتخانه 
این  دنبال  به  داد؛  خبر  دهک بندی ها  روزرسانی  به  برای 
کار  تعاون،  رفاه وزارت  معاون  علیرضا عسگریان-  موضوع، 
جابه جایی  و  تغییرات  آخرین  درخصوص  اجتماعی  رفاه  و 
دهک ها اعلام کرده بود که »حذف افراد یارانه بگیر از لیست 
داده های  و  خانوارها  وسع«  »آزمون  به  منوط  یارانه بگیران 
جدید آن است و در حال حاضر داده های جدید سال ۱۴۰۲ 
را در دست داریم و با اعمال آنها در دهک ها تغییراتی ایجاد 

می شود«. 
عسگریان با بیان اینکه داده های جدید وسع سنجی خانوارها 
قانون، داده ها هر  انجام و طبق  به سامانه های دیگر  اتصال  با 
۶ ماه یکبار اعمال می شود، تاکید کرده بود: »اطلاعات امسال 
دو  یکی  باعث شد  دولت،  اما طرح جدید مصوب  داریم  را 
ماه دیگر اعمالشان کنیم، بنابراین بین دهک ها تغییراتی ایجاد 
میلیارد  یارانه دولت که ۲۷ هزار  اما سقف پرداختی  می شود 
تغییر  یارانه بگیران  تعداد  مجموع  همچنین  و  است  تومان 
نمی کند و کاهش نمی یابد بلکه فقط دهک های درآمدی برخی 

افراد جابه جا می شود«.
او همچنین در بخشی از سخنان خود در نشست هم اندیشی 

اعضای شورای عالی استان ها نیز به این موضوع پرداخت و با 
اشاره به مهاجرت و جابجایی بین دهک ها، اعلام کرد: »برای 
منطقی کردن عدالت در توزیع یارانه باید داده ها به روز رسانی 
شود و باید اراده جمعی شکل گیرد تا داده ها هر ۶ ماه یکبار 

وارد شود تا بتوانیم در این خصوص تصمیم گیری کنیم «.
عسگریان این را هم گفت: »داده ها که در زمینه حقوق و دستمزد 
تراکنش ها،  و  بانکی  حساب  خودرو،  ملک،  خانواده،  و  فرد 
حساب ساتنا و پایا، فعالیت در بورس، سفر خارجی و ... است 
و جمع این ها داده ها با هوش مصنوعی بررسی  می شود و میزان 
نفوذ هر شاخص مشخص می شود و در نهایت نشان می دهد 
که هر فرد در چه دهکی قرار می گیرد و چه مقدار باید یارانه 
دریافت کند. براساس شیوه استحقاق سنجی همه داده ها اعمال  
می شود و حتی اگر فردی بیمار خاص در خانواده داشته باشد 

نیز در شرایط کلی اعمال  می شود«.
به دنبال همین موضوع عسگریان طی هفته جاری در تشریح 
به  از»دهک«  خانوارها  درآمد  دسته بندی  جزئیات  بیشتر 
که صورت  تغییراتی  آخرین  اساس  بر  کرد:  اظهار  »صدک«، 
می گیرد ما دهک های درآمدی را از بعد خانواری خارج و به 
و  رُند  دهک ها  فاصله  تا  می کنیم  دهک بندی  »نفری«  صورت 
ساده شود. در گام دوم آنها را به صورت »صدک« در می آوریم 
تا تحلیل بین دهک ها کلی نباشد و خیلی ریزتر و دقیق تر آنها 
را بررسی کنیم؛ لذا هر دهک درآمدی تبدیل به ۱۰ قسمت و 
صدک می شود. فرض کنید زمانی می گفتند دهک دهم درآمدی 
قرار  اگر  پس  این  از  اما  شود  حذف  یارانه  دریافت  از  باید 
است حذفی در آینده صورت بگیرد، به صورت صدکی است 
یارانه نگیرد. یا  مثلا می گویند سه صدک آخر حذف شود و 

اگر قرار باشد کمک های ویژه ای ارائه شود هم از این روش 
استفاده می کنیم. قبلا دهک اول را داشتیم که پایین ترین دهک 
درآمدی از نظر معیشتی است و مثلا اگر تصمیم گرفته شود 
به ۵ صدک  می گویند  داده شود  این دهک  به  ویژه ای  یارانه 
اول یارانه ویژه را می دهیم که تعدادشان نصف مجموع دهک 
اول می شود؛ لذا قدرت تحلیل صدک بسیار راحت تر و فهم 
فاصله های آن بسیار بهتر است. این طرح از ماه آینده اجرایی 

می شود. 
وی در خصوص شاخص های مدنظر در صدک بندی خانوارها 
خیلی  شاخص ها  و  داده ها  این  گفت:  یارانه  دریافت  برای 
مفصل هستند که مهمترین آن بعد خانوار و ساختار خانواده 
است؛ اینکه خانوار چند نفره است؟ چند نفر از اعضای خانوار 
بیمار خاص  یا  و  معلول  فرزند  خانوار  آن  آیا  دارند؟  درآمد 
بررسی  مختلفی  شاخص های  طرح  این  در  که   ... و  دارد؟ 

می شود. 
بررسی  دیگر  شاخص  همچنین  داد:  ادامه  رفاه  وزیر  معاون 
و  ابتدا  در  آنها  بانکی  حساب  و  افراد  بانکی  تراکنش های 
پایا  ساتنا،  بانکی،  سود  حساب،  مانده  بررسی  دوره،  انتهای 
داشتن  او همچنین  است.  بانکی  امور  و  تمام حوزه  لذا   ... و 
صدک  طرح  در  که  کرد  عنوان  دیگری  شاخص  را  خودرو 
بندی خانوارهای یارانه بگیر مورد بررسی قرار می گیرد. داشتن 
خودرو از نظر تعداد و البته کیفیت و قیمت آن هم مهم است.

و  میلیون   ۷۹ صدک بندی،  اجرای  با  که  است  ذکر  به  لازم 
در  ایرانی(  میلیون   ۸۰ )حدود  بگیر  یارانه  ایرانی  هزار   ۶۰۰
این چرخه صدک بندی می چرخند این در حالیست که عده ای 
طرح  در  ابتدا  از  می شوند  نفر  میلیون   ۶ حدود  که  مردم  از 
هدفمندی ثبت نام نکرده اند و از چرخه دریافت یارانه خارجند.

و  کار  تعاون،  وزیر  مرتضوی  سیدصولت  راستا  همین  در 
اصلاح  برای  جزئیات  آخرین  درخصوص  نیز  اجتماعی  رفاه 
دهک بندی ها به ایسنا، می گوید: حسب دستور رئیس جمهوری 
دهک ۶ و ۷ درآمدی نیز به دهک های مشمول افزایش یارانه 
کالابرگ  طرح  در  شده  پیش بینی  اقلام  از  خرید  در صورت 
اضافه شده است. پیشرفت های خوب و مطلوبی هم داشته اند 
که همکاران ما در حوزه معاونت رفاه و اقتصادی جزئیات آن 

را تبیین کردند.
صدک بندی ها،  و  دهک بندی ها  با  رابطه  در  داد:  ادامه  وی 
قانون گذار تکلیف کرده است که وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی نسبت به بازنگری در دهک بندی ها اقدامات جدیدی 
را انجام دهد؛ به این معنی که با استمداد از پایگاه رفاه ایرانیان، 

در صورت نیاز به اصلاح، اقدام کنند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: همکاران ما مشغول 
از  است؛  بوده  گذشته  از  نیز  صدک بندی  بحث  و  هستند 
صدک به دهک می رسیم. امکان دارد بخشی از کسانی که در 
دهک های بالا هستند، در دهک های پایین تر و افرادی که در 

دهک های پایین بودند در دهک های بالاتر قرار گیرند.
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 183 هزار »مسکن خالی« پرُ شد

سامانه  اطلاعات  تکمیل  با  خالی  خانه های  بر  مالیات  قانون 
هزار   183 تاکنون  و  شده  گذار  اثر  اسکان  و  املاک  ملی 

مسکن خالی به بازار عرضه شده است.
و  راه  وزارت  مسکن  اقتصاد  دفتر  اطلاعات  اساس  بر   
شامل  اطلاعاتی  رکورد  میلیون   400 تاکنون  شهرسازی 
طرح  اسکان،  و  املاک  ملی  سامانه  اظهاری  خود  منابع 
مهر،  مسکن  طرح  مسکن،  ودیعه  طرح  مسکن،  ملی  نهضت 
معاملات  اجتماعی،  تامین  بیمه نامه  مسکن،  ملی  اقدام  طرح 
حساب  حقیقی،  اشخاص  برای  بانکی  حساب های  رسمی 
تهران،  پایان کار شهرداری  بانکی اشخاص حقوقی، گواهی 
مورد  برق  قبض  شناسه  و  رهگیری  کد  دارای  معاملات 
جمع آوری، تحلیل و استفاده قرار گرفته تا اطلاعات سامانه 

ملی املاک و اسکان کشور تکمیل شود.
بر این اساس تاکنون 6.5 میلیون سرپرست خانوار به سامانه 

مراجعه کردند و 4.2 مالکیت در سامانه ملی املاک و اسکان 
خود اظهاری شده است. تعداد کل کدپستی های مسکونی با 
مالکیت مشخص نیز از 13.5 میلیون کد پستی فراتر رفته و 

4.5 میلیون اقامت نیز خوداظهاری شده است.
*رشد 5 برابری مراجعه به سامانه ملی املاک و اسکان

مسکن  دفتر  سرپرست  نوروزی  ابوالفضل  راستا  همین  در 
تعداد  گفت:  فارس  خبرنگار  به  شهرسازی  و  راه  وزارت 
ماه  یک  در  اسکان  و  املاک  ملی  سامانه  به  مراجعه کنندگان 
خوداظهاری  تعداد  و  داشته  افزایش  نفر  میلیون  یک  گذشته 
مورد  هزار   25 به  مورد  هزار   5 روزانه  متوسط  از  اقامت 
دلایل  مهم ترین  از  یکی  فارس،  گزارش  است.به  رسیده 
رشد مراجعه به سامانه ملی املاک و اسکان اتصال خدمات 
اسکان  و  املاک  ملی  سامانه  به  پرورش  و  آموزش  وزارت 
است و بر اساس آمار تاکنون 8 میلیون استعلام محل سکونت 

بین حدود یک  این  از  داده شده و  پاسخ  اولیای دانش آموز 
و  کرده  به روز  را                               خود  اقامت  و  مراجعه  سامانه  به  میلیون 

مابقی اقامت را                              تأیید کرده اند.
*عرضه 183 هزار ملک خالی به بازار

به گزارش فارس، در طول اجرای قانون مالیات بر خانه های 
خالی از سال 1400 تاکنون 570 هزار واحد مسکونی خالی 
بازار  در  ملک  هزار   183 تعداد  این  از  که  شده  شناسایی 
پیامک طی  میلیون   11.3 عرضه شده است. همچنین           تاکنون 
ارسال  خالی  خانه های  دارای  مالکان  برای  گذشته  سال  سه 
واحد  تکلیف  تعیین  به  نسبت  تا  شده  درخواست  آنها  از  و 

مسکونی خود اقدام کنند.
 18 تاکنون  شهرسازی،  و  راه  وزارت  اطلاعات  به  توجه  با 
هزار و 183 خانه خالی مرتبط با مالکانی که بالای 20 خانه 
خالی دارند، به سازمان امور مالیاتی معرفی شده است. این 
اطلاعات که مرتبط با سال 1401 می باشد، 12 مالک حقوقی 
را                              در بر گرفته که بالای 100 واحد مسکونی خالی دارند و 
حقوقی  اشخاص  به  متعلق  خالی  مسکونی  واحدهای  تعداد 
که بالای 100 مسکن عرضه نشده به بازار دارند، 12 هزار و 
436 واحد مسکونی است. همچنین 81 شخص حقوقی دیگر 

نیز بین 20 تا 100 واحد مسکونی خالی دارند.
*مالیات بر خانه های خالی اثرگذار شد

بیان کرد: در  احمدی کارشناس مسکن  راستا جواد  این  در 
را                               مسکونی  واحد  هزار   183 ساخت  قصد  ما  که  صورتی 
متوسط  به طور  نیز  مسکونی  واحد  هر  مساحت  و  داشتیم 
100 مترمربع در نظر گرفته شود، به رقمی بالغ بر 183 هزار 
مالیات  قانون  اما  بود،  احتیاج  ساخت  برای  تومان  میلیارد 
زمینه  زمین  هزینه  ریال  بدون صرف یک  بر خانه های خالی 

عرضه این تعداد واحد مسکونی را                              به بازار فراهم می کند.
شناسایی  سرعت  خوشبختانه  گفت:  مسکن  کارشناس  این 
واحد مسکونی خالی با تکمیل اطلاعات سامانه ملی املاک 
و اسکان سرعت گرفته و همین مسئله نوید خروج سوداگران 
از بازار مسکن را                              می دهد.قانون مالیات بر خانه های خالی از 
به دلیل  اما  بود،  ابلاغ شده  به دولت  برای اجرا  سال 1393 
این  اسکان،  و  املاک  ملی  سامانه  راه  اندازی  به  توجه  عدم 

قانون مسکوت مانده بود.

با بازرسی وزارت راه و شهرسازی از مشاوران  همزمان 
فعال  املاک  مشاوران  از  درصد   45 استان ها  در  املاک 
مورد بازرسی قرار گرفتند و 7 درصد از مشاوران املاک 

بازرسی شده متخلف شناسایی شدند.
و شهرسازی  راه  وزارت  از  رسیده  اطلاعات  اساس  بر   
مهرماه  ابتدای  تا  املاک،  مشاوران  سامان دهی  حوزه  در 
سال 1402، 80 هزار و 506 مشاور املاک بازرسی شده 
درصد   7 معادل  املاک  مشاور   5612 تعداد  این  از  که 
پلمب  و  شده  شناسایی  متخلف  بازرسی شده  بنگاه های 
شده اند. علاوه بر پلمب مشاوران املاک متخلف 167.9 
میلیارد تومان جرایم تعزیراتی نیز برای متخلفان از قانون 

تعیین شد.
بر این اساس بیشترین بنگاه بازرسی شده مرتبط با استان 
این تعداد 1400  از  بازرسی است که  با 11 هزار  تهران 
میلیارد  بنگاه مشاور املاک متخلف شناسایی شده و 88 
تومان جریمه در نظر گرفته شده است. تخلفات انجام شده 
توسط بنگاه های مشاور املاک که منتهی به پلمب و اخذ 
معاملات،  در  تبانی  شامل  می شود،  تعزیراتی  جرایم 
فروش مال غیر، فروش و اجاره مسکن به قیمت بالاتر از 

عرف و عدم ثبت رسمی معاملات می شود.
*با مشاوران املاک متخلف مسامحه نداریم

در این راستا جواد سادات، دبیر کارگروه تنظیم و کنترل 
بازار املاک و مستغلات کشور بیان کرد: این کارگروه از 
بدون هیچ  را                              آغاز کرده و  بازرسی خود  تیرماه  هجدهم 

مسامحه ای با بنگاه های متخلف برخورد می کند.
بنگاه مشاور  به گزارش فارس، تعداد 176 هزار و 532 
با  تاکنون  که  رسیده  ثبت  به  کشور  سراسر  در  املاک 
از  درصد   45 بازرسی ها  از  ماه  سه  به  نزدیک  گذشت 
یادشده،  اقدامات  بر  علاوه  است.  شده  بازرسی  بنگاه ها 
اصلاح صلاحیت درخواست کنندگان مجوز بنگاه مشاور 
به  بازنگری  این  و  گرفته  قرار  بازنگری  مورد  نیز  املاک 
شده  گزارش  اقتصاد  وزارت  کار  و  کسب  بهبود  مرکز 

است.

عملکرد مناسب شبکه بانکی در 
پرداخت تسهیلات تکلیفی

مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی با تشریح عملکرد شبکه 
بانکی در پرداخت تسهیلات تکلیفی قرض الحسنه ازدواج، 
فرزند و اشتغال، گفت: بانک های خصوصی در این زمینه 
افزون بر 707 هزار و 472 میلیارد ریال تسهیلات پرداخت 
را  بانکی  نزدیک به 60 درصد عملکرد شبکه  کرده اند که 
 16 تبصره  برپایه  گفت:  صحابی«  »مهدی  می شود.  شامل 
هزار   1932 مبلغ  مجموع  در  جاری  سال  بودجه  قانون 
بر  فرزند  و  ازدواج  قرض الحسنه  تسهیلات  ریال  میلیارد 
شبکه بانکی تکلیف و ابلاغ شده است که از مبلغ مزبور 
تا تاریخ 22 مهرماه سال جاری مبلغ 1172 میلیارد و 777 
میلیون ریال تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و فرزند توسط 
شبکه بانکی به متقاضیان این تسهیلات پرداخت شده است.

تکلیف  مبلغ  از  افزود:  بانک مرکزی  اعتبارات  اداره  مدیر 
میلیون   800 و  میلیارد   1199 میزان  به  الذکر  فوق  شده 
ریال آن برای پرداخت تسهیلات ازدواج و فرزند به بانک 
بانک های  های خصوصی محول شده است که عملکرد 
خصوصی در این زمینه بیش از 707 هزار و 472 میلیارد 
ریال؛ حدود 60 درصد عملکرد شبکه بانکی است که نشان 
از عملکرد مناسب بانک های خصوصی و اهتمام آنها در 
فرزند  و  ازدواج  تسهیلات  از  متقاضیان  بیشتر  بهره مندی 
قانون   18 تبصره  اساس  بر  خاطرنشان کرد:  است.صحابی 
تسهیلات  پرداخت  ریال  میلیارد  هزار   500 مبلغ  مزبور 
نهادهای  توسط  شده  معرفی  متقاضیان  به  اشتغال زایی 
که  است  شده  تکلیف  کشور  بانکی  شبکه  به  حمایتی 
متناسب با معرفی متقاضیان از طریق نهادهای مربوطه قابل 
اعطا است. در ضمن از سهمیه تعیین شده مبلغ 365 هزار 
به  مزبور(  تکلیفی  از سهمیه  میلیارد ریال آن )73 درصد 
بانک های خصوصی محول شده است.وی با اشاره به کثرت 
قرض الحسنه  منابع  کمبود  و  محوله  قرض الحسنه  تکالیف 
شبکه بانکی، تصریح کرد: عملکرد شبکه بانکی در اعطای 
بوده  مطلوب  غیره  و  اشتغال  و  فرزند  ازدواج،  تسهیلات 
و شبکه بانکی به ویژه بانک های خصوصی حداکثر تلاش 
خود را برای پرداخت تسهیلات مذکور به متقاضیان به کار 
گرفته اند.مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی در پایان گفت: 
با توجه به عملکرد مطلوب و مناسب شبکه بانکی کشور، 
طی مراسمی از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
بانک های فعال در پرداخت تسهیلات اشتغال تقدیر و  از 
بانک های  به  آن جمله می توان  از  که  آمد  به عمل  تشکر 
تعاون،  توسعه  سپه،  نوین،  اقتصاد  پارسیان،  کشاورزی، 
ملت، رفاه کارگران، تجارت، ملی ایران، قرض الحسنه مهر 

و رسالت اشاره کرد.

 جریمه 168 میلیارد تومانی 
مشاوران املاک متخلف

از خطرات کم آبی در
 بدن چه می دانیم؟

 هر سال 16 اکتبر ) 24 مهر ( روز جهانی غذا در سرتاسر دنیا 
گرامی داشته می شود؛ هدف از این گرامیداشت، جلب توجه 
همگان به سوی مسائل مهم مرتبط با غذا در جهت برآوردن 

نیازهای تغذیه ای آحاد مردم جهان است.
مهم  با درنظر گرفتن موضوع  امسال روز جهانی غذا   شعار 
آب، »آب زندگی است، آب غذا است« نامگذاری شده است 
زیرا آب برای حیات روی زمین ضروری است. بیشتر سطح 
می  تشکیل  را  ما  بدن  درصد   50 از  بیش  پوشانده،  را  زمین 
دهد، غذای ما را تولید کرده و حامی امرار معاش ما است. اما 
این منبع گرانبها بی نهایت نیست و آنچه می خوریم و نحوه 

تولید غذا، بر مقدار و چگونگی آب تأثیر می گذارد.
برای شرب، کشاورزی  مناسب  2.5 درصد آب شیرین،  تنها 
و بیشتر مصارف صنعتی است. آب یک نیروی محرکه برای 
مردم، اقتصاد، طبیعت و اساس غذای ما است. در واقع، آبی 
برداشت  از  درصد   72 می شود،  استفاده  کشاورزی  برای  که 
منابع  همه  مانند  اما  دهد،  می  تشکیل  را  شیرین  آب  جهانی 

طبیعی، آب شیرین بی نهایت نیست.
رشد سریع جمعیت، شهرنشینی، توسعه اقتصادی و تغییرات 
آب و هوایی منابع آبی سیاره را تحت فشار فزاینده ای قرار 
می دهد. در عین حال، منابع آب شیرین به ازای هر نفر در 
وضعیت  و  است  یافته  کاهش  درصد   20 گذشته  دهه های 
دسترسی و کیفیت آب به سرعت در حال بدتر شدن است که 
از جمله دلایل آن می توان به این موارد اشاره کرد: چندین 
دهه استفاده و مدیریت نامناسب، استخراج بیش از حد از آب 
های زیرزمینی، آلودگی و تغییرات آب و هوایی. به یاد داشته 
باشیم این خطر وجود دارد که این منبع گرانبها را به نقطه ای 
بی بازگشت سوق دهیم.امروزه 2.4 میلیارد نفر در کشورهایی 
آنها  از  بسیاری  آبی هستند.  تنش  کنند که دچار  زندگی می 
کشاورزان خرده پایی هستند که در حال حاضر برای برآوردن 
نیازهای روزانه خود، تلاش می کنند. رقابت بر سر این منبع 
گرانبها در حال افزایش است و متأسفانه کمبود آب به علت 
درگیری ها تبدیل می شود.حدود 600 میلیون نفر که حداقل تا 
حدی برای امرار معاش به سیستم های غذایی آبزیان وابسته 
هستند، از اثرات آلودگی، تخریب اکوسیستم و تغییرات آب و 
هوایی رنج می برند.کارشناس مسئول آموزش همگانی انستیتو 
تحقیقات تغذیه و صنایع غذایی کشور با اشاره به اینکه کم آبی 
و مسمومیت با آب دوروی یک سکه اند که می توانند با خطر 
از  بیش  مقادیری  در  آب  دریافت  گفت:  باشند،  همراه  مرگ 

توانایی بدن سبب تورم سلول های مغز و کشنده است.
دکتر مینا کاویانی با اشاره به اینکه کمبود آب سالم یکی از 
سراسر  در  بشریت  زندگی  و  غذا  با  مرتبط  عمده  مشکلات 
روز  گرامیداشت  سالروز  در  امسال  کرد:  اظهار  است  جهان 
جهانی غذا، شعار »آب زندگی است، آب غذا است« انتخاب 
به  عموم  آگاهی  سطح  ارتقای  آن  اصلی  هدف  که  شده 
مشکلات مرتبط با آب و ارایه راهکارهایی برای فائق آمدن بر 
آنها بوده است.وی با بیان اینکه آب در هنگام تولد حدود 75 
تا 85 درصد وزن بدن را تشکیل می دهد، افزود: با افزایش سن 
و بالارفتن میزان چربی به 60 تا 70 درصد در بالغین لاغر و 
45 تا 55 درصد در بالغین چاق می رسد ضمن اینکه آب کل 
بدن در ورزشکاران بیشتر از غیرورزشکاران است و با افزایش 

سن و کم شدن توده عضلانی کم تر می شود.
دکتر کاویانی توزیع آب بدن به شکلی است که دوسوم آب 
کل بدن درون سلول ها است و یک سوم آن آب خارج سلولی 
و  نخاعی  مایع  لنف،  پلاسما،  در  محلول  مواد  و  آب  شامل 
ترشحات و همچنین آب میان بافتی در بین و اطراف سلول ها 
بین  میان بافتی  فضاهای  در  مایع  طبیعی  غیر  تجمع  است)به 
سلول های بافت ها یا حفره های بدن ادم می گویند و این حالت 
مسئول  می شود(.کارشناس  ایجاد  بیماری  شرایط  در  معمولا 
غذایی  صنایع  و  تغذیه  تحقیقات  انستیتو  همگانی  آموزش 
افزود:  و  داد  توضیحاتی  بدن  در  عملکرد آب  درباره  کشور 
آب عملکردهای مهمی در بدن دارد به طور مثال آب بخش 
بسیاری  و  می شود  محسوب  بدن  بافت های  تمام  در  اساسی 
از مواد حل شده در آن برای کارهای سلول در دسترس قرار 
می گیرند و معمولا در تمام واکنش های بدن مورد نیاز است 
دفع  و  جذب  هضم،  مثل  فیزیولوژیک  اعمال  برای  همچنین 
نیز عاملی ضروری است، آب در ساختمان و عملکرد  مواد 
و  فیزیکی  ثبات  حفظ  و  دارد  نقش  خون  گردش  سیستم 
در  آب  دیگر  نقش  سلولی  داخل  و  خارج  مایعات  شیمیایی 
بدن است.وی با اشاره به نقش مستقیم آب در در حفظ دمای 
بدن، گفت: آب با تبخیر عرق، بدن را در آب و هوای گرم، 
خنک کرده و از افزایش بیش از حد دمای بدن )هیپرترمی( 

جلوگیری می کند یا آن را به تاخیر می اندازد.
دکتر کاویانی درباره عوارض کم آبی در بدن نیز به مواردی 
اشاره کرد و افزود: ازدست دادن تنها 10 درصد آب بدن سبب 
مشکلات شدید مانند کاهش حجم خون و گرفتگی ماهیچه ها 
می شود به شکلی که از دست دادن 20 درصد آب بدن موجب 
او  است  ممکن  و  می شود  فرد  )دهیدراتاسیون(  بی آب شدن 
را در معرض مرگ قرار دهد، حتی کم آبی خفیف )از دست 
دادن یک تا 2 درصد( می تواند منجر به از دست دادن عملکرد 

شناختی، هوشیاری و افزایش ضربان قلب شود.
زندگی بدون آب تا چند روز امکانپذیر است؟

این کارشناس در پاسخ به این سوال که زندگی بدون آب تا 
چند روز امکانپذیر است؟ ادامه داد: در آب و هوای متوسط، 
تا  می توانند  نیز  کودکان  و  روز   10 تا  قادرند  سالم  بالغین 
پنج روز بدون آب زنده بمانند، این در حالی است که یک 
منابع  به  بماند.وی  فرد می تواند چندین هفته بدون غذا زنده 
دریافت آب اشاره کرد و گفت: در حالت طبیعی آبی که وارد 
بدن ما می شود از آب و مایعات نوشیده شده و آب موجود 
در مواد غذایی ناشی می شود ضمن اینکه اکسیداسیون مواد 
غذایی در بدن نیز منجر به تولید آب می شود )آب متابولیک( 

که حدود 200 تا 300 میلی لیتر است.
نشانه های بی آبی بدن

کارشناس مسئول آموزش همگانی انستیتو تحقیقات تغذیه و 
صنایع غذایی کشور با بیان اینکه بی آب شدن بدن با نشانه هایی 
همراه است عنوان کرد: نشانه های دهیدراتاسیون شامل سردرد، 
خستگی، کاهش اشتها، سبکی سر و کاهش کشیدگی طبیعی 
پوست است، سایر نشانه ها نیز با ادرار غلیظ، کاهش برون ده 
ادراری، چشم های فرورفته، خشکی غشاهای مخاطی دهان و 
می شود  مشخص  قلب(  ضربان  )افزایش  تاکیکاردی  و  بینی 
همچنین در فرد دهیدراته اندازه مواد حل شده در ادرار بیش از 
حد طبیعی و ادرار تیره تر از حد معمول است.دکتر کاویانی با 
بیان اینکه بدن انسان هیچ منبعی برای ذخیره آب ندارد اضافه 
کرد: برای حفظ سلامت و تامین انرژی بدن، مقدار آبی که در 
هر 24 ساعت از بدن دفع می شود، باید جایگزین شود، نیاز 
بدن به آب بستگی به عواملی مانند سن، جنسیت و دما دارد 
و در بزرگسالان این مقدار مجموعا حاصل از غذا )3 لیوان 
(، آب و نوشیدنی ها و آب متابولیک )یک لیوان(، بین هفت 
اینکه آیا تشنگی همیشه  لیوان است.ایشان در توضیح  تا 11 
نشانه خوبی برای نوشیدن آب است؟ اضافه کرد: همیشه خیر! 
است  آب  مصرف  به  نیاز  برای  کافی  پیامی  معمولا  تشنگی 
سنگین  ورزش  که  ورزشکارانی  شیرخواران،  از  غیر  به  البته 
انجام می دهند، بیماران و افراد سالمند که ممکن است حس 
تشنگی شان کم شده باشد البته در شرایطی که گرمای زیاد یا 
تعریق بیش از حد وجود دارد، تشنگی ممکن است نیاز واقعی 

بدن به آب را نشان ندهد.

اتصال ۴8 هزار مودی مالیاتی به سامانه مودیان
 مالیات ستانی شفاف در دولت سیزدهم

شورای رقابت مجوز افزایش 8۰ تا 1۷۰ میلیونی قیمت برخی محصولات
ایران خودرو را صادر کرد

اتصال تعاونی های روستایی به کالابرگ الکترونیکی؛ به زودی

سه  از  پس  مودیان  سامانه  و  فروشگاهی  های  پایانه  قانون   
سال بلاتکلیفی در دولت سیزدهم اجرایی شد و در کمتر از 

حدود پنج ماه، 48 هزار مودی به این سامانه پیوستند.
های  صورتحساب  صدور  در  شفافیت  با  مودیان  سامانه   
معامله  گونه  هر  و  فروش ها  و  خرید  ثبت  به  الکترونیکی، 
شده  گرفته  مالیاتی  انحراف های  جلوی  تا  است  شده  منجر 

و مالیات ستانی عادلانه از فعالان اقتصادی دریافت شود.
فعال سازی سامانه مودیان یکی از راهکارهای بستن راه های 
بر  مالیاتی  امور  سازمان  نظارت  زمینه  و  است  مالیاتی  فرار 

چگونگی معامله ها و خرید و فروش ها را فراهم می کند.
شده  اجرایی  تدریجی  و  ای  مرحله  صورت  به  سامانه  این 
است، گروه های مختلفی از دستگاه های دولتی و خصوصی 

و شرکت های بورسی به این سامانه متصل شده اند.
 48 تاکنون  مالیاتی  امور  سازمان  گزارش های  آخرین  طبق 
470 شرکت  پیوسته اند که شامل  این سامانه  به  هزار مودی 
دیگر  حقوقی  اشخاص  مابقی  و  دولتی  شرکت   95 بورسی، 

هستند.
صدور ۲۲۰ میلیون صورت حساب در سامانه مؤدیان

رئیس سازمان امور مالیاتی گزارشی از فعالیت سامانه مودیان 
از  که  است  کرده  اعلام  فروشگاهی  های  پایانه  قانون  و 

ابتدای خردادماه تا 24 مهرماه امسال نزدیک به 220 میلیون 
صورت حساب در این سامانه صادر شده است.

هزار   79 حدود  سبحانیان«  »محمدهادی  گفته  طبق 
است.  شده  صادر  معتمد  شرکت های  توسط  صورت حساب 
مودیان  سامانه  به  مالیاتی  مودی  هزار   48 حدود  همچنین 

متصل شده اند.
بر اساس گفته رئیس سازمان امور مالیاتی کشور، بیش از 9 

و  میلیون  یک  از  بیش  و  دارد  وجود  فعال  کارپوشه  میلیون 
700 هزار شناسنامه عمومی و اقتصادی برای کالا و خدمات 

صادر شده است.
مودیان/  سامانه  به  مالیاتی  مودی  هزار   ۴8 اتصال 

مالیات ستانی شفاف در دولت سیزدهم
فروشگاهی  پایانه  و  مودیان  سامانه  قانون  اجرای  سبحانیان، 
عدالت  توسعه  راستای  در  و  اقتصادی  فعالان  به  کمک  را 
مودیان  سامانه  که  دارد  تاکید  و  کرده  عنوان  مالیات ستانی 
یک قانون بسیار مترقی است که پیچیدگی های بسیار زیادی 
دارد، بر این اساس زمانی برای بلوغ آن لازم است که باید 

آن را با گفت وگو و همدلی به دست آورد.
به گفته وی، پاردایم حاکم بر قانون سامانه مودیان مالیاتی و 
فروشگاهی این است که ادعای مودی مالیاتی صحت دارد و 
این پاردایم بسیار خوبی است که می تواند به فعال اقتصادی 

کمک کند.
ستانی  مالیات  سمت  به  سنتی  ستانی  مالیات  از  حرکت 
در  سیزدهم  دولت  عدالت محورانه  رویکرد  با  هوشمند، 
هوشمندسازی نظام مالیاتی رقم خورد. این سامانه ها موجب 
می شود تا راه های فرار مالیاتی بسته شود و مالیات ستانی 

عادلانه و بر اساس درآمد فعالان اقتصادی دریافت شود.

 شورای رقابت در حالی قیمت هشت خودروی شرکت ایران 
خودرو را با افزایش بین 80 تا 170 میلیون تومانی مصوب 
کرد که این خودروها بدون تغییر مشهودی و به بهانه آپشن 

جدید و برچسب ارتقا یافته است.
 شورای رقابت در جلسه ششصد و یازده )611( روز گذشته 
خودروهای  بازار  تنظیم  دستورالعمل   1-3 ماده  استناد  به 
پس   1401 بهمن   11 مورخ   543 جلسه  مصوب  سواری 
هشت  قیمت  رقابت،  شورای  خودرو  کارگروه  بررسی  از 
سازمان  توسط  محاسباتی  خودرو  ایران  شرکت  خودروی 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان که طی نامه شماره 
با  بود،  شده  اعلام   1402 مهر  دوم  مورخ  370/01/1738/م 
لحاظ 2.5 درصد سود به شرح ذیل با اکثریت آراء تصویب 

کرد.
 MT6 با گیربکس EF7P خودروی دنا پلاس دستی با موتور
اتوماتیک  توربو  پلاس  دنا  تومان،  میلیون   468 قیمت  با 
 PYXU آپشنال با 589 میلیون تومان، سورن پلاس با موتور
با قیمت 389 میلیون تومان، پژو 207 دستی سقف شیشه ای 
اتوماتیک   207 پژو  تومان،  میلیون   423 قیمت  با  یافته  ارتقا 
سقف شیشه ای ارتقا یافته با قیمت 512 میلیون تومان، رانا 
 P1V پلاس ارتقا یافته با قیمت 382 میلیون تومان، تارا دستی

با گیربکس 6MT با قیمت 493 میلیون تومان و تارا اتوماتیک 
V4LX نیز با قیمت 580 میلیون تومانی مصوب شده است.

به  رسیدن  تا  و  است  مصوب  های  قیمت  این  اینکه  ضمن 
مالیات و هزینه های جانبی  از  دست مصرف کننده درصدی 

نیز به آن افزوده می شود.
در  با  16خرداد،  مصوبه  طبق  رقابت  شورای  این  از  پیش 
نظر گرفتن افزودن استانداردهای اجباری و اختیاری، قیمت 
مصوب  قیمت های  به  نسبت  را  ایران خودرو  محصول   28

فروردین ماه تغییر داده بود.
از ابتدای تیر ماه قیمت های جدید مبنا قرار گرفته بود، اکنون 
این قیمت ها در مقایسه با قیمت های تیرماه با افزایش حدود 
80 تا 170 میلیون تومانی به بهانه آپشن های جدید افزایش 

قیمت دارد.
برپایه این گزارش، دنا پلاس حدود 80 میلیون تومان، سورن 
حدود 100 میلیون تومان، پژو 207 حدود 80 میلیون تومان، 
رانا پلاس حدود 90 میلیون تومان، تارا با دنده دستی حدود 
160 میلیون تومان و تارا اتوماتیک نیز نزدیک به 170 میلیون 

تومان گران شدند.
با استفاده از شگرد جدید  بار  خودورسازان هر سه ماه یک 
و به بهانه اضافه کردن آپشن های جدید و پس و پیش کردن 
پسوندهای جدید، به دنبال افزایش قیمت ها در بازار هستند. 
مشتریان  نظر  از  بلکه  ندارند  کارایی  تنها  نه  که  آپشن هایی 
فروش  برای  تومانی  میلیون  چندین  افزایش  برای  بهانه ای 

خودروها با قیمت های بالاست.

بر اساس اعلام مسئولان وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی 
تاکنون 12 میلیون نفر در طرح کالابرگ الکترونیکی مشارکت 
روستاییان،   خرید  تسهیل  جهت  به  است  قرار  و  داشتند 
الکترونیکی  کالابرگ  طرح  به  نیز  روستایی  تعاونی های 
بپیوندند. مرحله جدید طرح کالابرگ الکترونیکی با پیوستن 
شده  آغاز  مهرماه   22 شنبه  روز  از  هفتم  و  ششم  دهک  دو 
این  از  نفر  میلیون   12 رفاه  وزارت  مسئولان  اعلام  طبق  و 
فروشگاه  هزار   145 حاضر  حال  کرده اند.در  استقبال  طرح  
الکترونیکی متصل شده اند  به طرح کالابرگ  و سوپرمارکت 
درحالی که تا پیش از این حدود 30 هزار فروشگاه در سطح 
کشور فعال بود. در همین راستا وزارت رفاه با تعاونی های 
به  خانوارها  دسترسی  تا  است  شده  مذاکره  وارد  روستایی 
فروشگاه های متصل بیشتر شود و خانوارها با سهولت بیشتر 

خرید خود را انجام دهند.
شعبه   1000 از  بیش  روستایی  تعاونی های  آنکه  به  توجه  با 
به طرح کالابرگ  اتصال  دارند، در صورت  فعال در کشور 
برای توسعه طرح و  آنها  از زیرساخت   الکتروینکی می توان 

افزایش مشارکت مردم استفاده کرد.
آنطور که مشاور معاون رفاه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفته در حال حاضر تست های فنی برای اجرایی کردن اتصال 
انجام  الکترونیکی  کالابرگ  طرح  به  روستایی  تعاونی های 
خواهد  عمومی  اعلام  زودی  به  خرید  روش  این  و  گرفته 
روستایی  تعاونی های  اتصال  با  بتوانند  روستاییان  تا  شد 
اعتبار  محل  از  را  خود  خرید  فروشگاهی  صندوق های  به 
کالابرگ انجام دهند و از مشوق 120 هزار تومانی بهره مند 
شوند.پیش از این در نشست اعضای هیات رئیسه اتاق تعاون 

با مجری طرح کالابرگ، مقدمات پیوستن شرکت های  ایران 
تعاونی مصرف به سامانه کالابرگ الکترونیکی و راهکارهای 
اتصال  برای  فنی  زیرساخت های  آماده سازی  و  شبکه سازی 
بررسی  الکترونیکی  کالابرگ  سامانه  به  مصرف  تعاونی های 
و مقرر شد تا با فراهم کردن زیرساخت های فنی از ظرفیت 

تعاونی های مصرف در این طرح ملی استفاده شود.
و  قیمت ها  تثبیت  طرح  هدف  با  الکترونیکی  کالابرگ  طرح 
به  مردم  خرید  قدرت  افزایش  و  معیشت  بهبود  تورم،   مهار 
اجرا درآمده است و به موجب آن امکان خرید 11 قلم کالای 
شامل  الکترونیکی  کالابرگ  طرح  در  شده  پیش بینی  اساسی 
مرغ،  تخم مرغ،  ماست،  پنیر،  شیر،  مایع،  روغن  ایرانی،  برنج 
شکر  و  قند  و  ماکارونی  گوساله،  منجمد  گوشت  حبوبات،  

فراهم شده است.
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استان هااستان ها

لغو ممنوعیت خروج دام زنده، 
خواسته دامپروران گلستان در 

شرایط ثبات بازار

 جمعی از دامپروران و فعالان میدان فروش دام شهرستان 
و  خرید  بزرگ  میادین  از  یکی  به عنوان  گنبدکاووس 
 ) شُتر  و  گاو  بز،  )گوسفند،  سنگین  و  سبک  دام  فروش 
کشور با گلایه از طولانی شدن مصوبه سال قبل کارگروه 
تنظیم بازار گلستان مبنی بر ممنوعیت خروج دام زنده از 

استان، خواستار لغو این مصوبه شدند.
 فعالان میدان فروش دام گنبدکاووس معتقدند: ممنوعیت 
این  فعالان  تا  شده  سبب  گلستان  از  زنده  دام  خروج 
دام  حمل  خودروی  رانندگان  و  چوبداران  مانند  حوزه 
زنده شاغل در میدان فروش دام گنبدکاووس با مشکلات 

اقتصادی و معیشتی مواجه شوند.
خواستار  گنبدکاووس  دام  فروش  میدان  حوزه  فعالان 
لغو مصوبه این کارگروه برای جلوگیری از ضرر و زیان 

بیشتر به شاغلین این میدان شدند.
طبق صورتجلسه کارگروه تنظم بازار گلستان، خروج دام 
دام  تامین  و  قیمت  در  تعادل  منظور  به  استان  از  زنده 
که  است  در حالی  ازن  و  است  ممنوع  استان  نیاز  مورد 
فعالان حوزه میدان فروش دام زنده گنبدکاووس معتقدند 
رسیده  تعادل  به  بازار  در  قرمز  گوشت  و  دام  وضعیت 
استان ها  سایر  به  زنده  دام  ممنوعیت خروج  به  نیازی  و 

نیست.
ممنوعیت  لغو  با  نفر  هزار   ۲ معیشتی  مشکل  رفع 

خروج دام از گلستان
یکی از فعالان میدان فروش دام گنبدکاووس به خبرنگار 
ایرنا، گفت: این مصوبه در ایام نزدیک به سال نو اتخاذ 
قیمت  کنترل  باهدف  هم  دام  میدان  فعالان  و  بود  شده 

گوشت قرمز در بازار با مسوولان همراهی کردند.
کارگروه  مصوبات  روال  طبق  افزود:  روحی  محمدرضا 
تنظیم بازار تا زمان ایجاد ثبات قیمت  یک کالا ادامه دارد 
خروج  ممنوعیت  مصوبه  اما  می شود  لغو  آن  از  پس  و 
هنوز  ماه  هشت  حدود  گذشت  با  گلستان  از  زنده  دام 

پابرجاست.
دامپروران  خواسته  زنده،  دام  خروج  ممنوعیت  لغو 

گلستان در شرایط ثبات بازار
اینکه با مصوبه کارگروه تنظیم بازار گلستان،  بابیان  وی 
قیمت گوشت قرمز در ایام نوروز امسال به تعادل و ثبات 
رسیده بود اضافه کرد: با وجود پیگیری  مکرر برای لغو 
این مصوبه هنوز اعضای کارگروه استان اقدامی در این 

خصوص انجام نداده اند.
زنده  دام  اجازه خروج  از چندی  داد: پس  ادامه  روحی 
برای استان تهران صادر شد اما بسیاری از فعالان حوزه 
دیگر  از  مشتریانی  گنبدکاووس  دام  حمل  و  فروش 
تنظیم  کارگروه  مصوبه  با  ماه هاست  که  دارند  استان ها 
اقتصادی و  با مشکلات  بازار گلستان بلاتکلیف مانده و 

معیشتی مواجه شده اند.
قبل  گنبدکاووس،  دام  فروش  میدان  فعال  این  گفته  به 
از مصوبه ممنوعیت خروج دام زنده از گلستان به طور 
میانگین روزانه ۶۰۰ راس دام سبک و سنگین به سراسر 
کشور ارسال می شد اما اکنون این رقم به کمتر از ۲۰۰ 

راس کاهش یافته است.
نسبی  تعادل  گلستان  در  قرمز  گوشت  و  دام  بازار 

دارد
این  در  هم  گلستان  عشایر  امور  کل  اداره  سرپرست 
کارگروه  مصوبه  لغو  گفت:  ایرنا،  خبرنگار  به  خصوص 
استان  زنده  دام  خروج  ممنوعیت  بر  مبنی  بازار  تنظیم 

پیگیری شد اما هنوز به نتیجه نرسیده است.
تنظیم  کارگروه  اعضای  از  برخی  افزود:  پرتانی  احمد 
خارج  به  ذبح  از  پس  باید  دام  معتقدند  گلستان  بازار 
فعالان  به  بیشتری  افزوده  ارزش  تا  شود  ارسال  استان 

این بخش برسد.
اضافه  مشتری،  ذائقه  به  توجه  برضرورت  باتاکید  وی 
در  زنده  دام  حمل  و  فروش  فعالان  از  بسیاری  کرد: 
میدان دام گنبدکاووس از ۲ دهه پیش مشتریانی قدیمی 
از سراسر کشور دارند و بخش زیادی از درآمد و ارتزاق 

آنها بواسطه فروش دام زنده است.
درویش علی حسن زاده، مدیرکل صنعت، معدن و تجارت 
بازار  تنظیم  متولی  گفت:  ایرنا،  خبرنگار  به  هم  گلستان 
)تولید  قرمز  بویژه  انواع گوشت  و  دام و طیور  درحوزه 
فقط  کل  اداره  این  و  است  جهادکشاورزی  عرضه(  و 

مسوولیت دبیرخانه کارگروه را برعهده دارد.
گلستان  جهادکشاورزی  سازمان  رییس  برزعلی  محمد 
هم به ایرنا گفت: لغو مصوبه کارگروه تنظیم بازار مبنی 
رای  به  بستگی  استان،  از  زنده  دام  خروج  ممنوعیت  بر 
موافق همه اعضای کارگروه دارد اما این سازمان با لغو 

آن موافق است.
خبرنگار  به  هم  گنبدکاووس  فرماندار  دهرویه  مهدی 
فعالان  مطالبه  نامه ای  طی  فرمانداری  این  گفت:  ایرنا، 
حوزه میدان فروش دام این شهرستان را پیگیری کرده و 
درخواست آنها را به کارگروه تنظیم بازار استان ارسال 

خواهد کرد.
دومین  جمعیت  نفر  هزار   ۴۰۰ بر  افزون  با  گنبدکاووس 
شهرستان بزرگ استان گلستان است و میدان فروش دام 
زنده این شهرستان مرزی جزو سه میدان برتر در کشور 

است.

احیای ۱۰۶ واحد راکد در مازندران 
با طعم شیرین همدلی و تلاش

فارس در مسیر گشایش های صنعتی؛ پشتیبانی از ۶۸۶واحد تولیدی
 با حل مشکلات و موانع پیش روی ۴۶ بنگاه اقتصادی فارس ، تعداد 
واحدهای حمایت شده توسط کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید از 

ابتدای امسال تاکنون به ۶۸۶واحد رسید.
 دولت عزم خود را برای رونق تولید و رُشد بخش صنعت جزم 

کرده و آثار محسوس آن در این حوزه بخوبی هویداست.
دولت  در  تولید  چرخه  به  ۷۰۰واحد  و  هزار  پنج  بازگشت 

سیزدهم
معاون صنایع عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت ۲۶ 
شهریورماه از افزایش پنج برابری رشد تولید در دولت خبر 
داد و اعلام کرد: پنج هزار و ۷۰۰ واحد تولیدی تعطیل به 
چرخه تولید بازگشت و بیش از سه هزار واحد صنعتی و 
معدنی فعال شدند که از این تعداد حدود ۲ هزار واحد در 

حوزه صنایع عمومی ایجاد اشتغال پایدار کردند.
 ۱۴۰۰ سال  در  صنعت  بخش  وزراتی  مقام  این  گفته  به 
 ۹.۵ رشد  با   ۱۴۰۱ سال  و  درصدی   ۳.۵ حدود  رُشد  با 

درصدی همراه بوده است.
تشکیل کارگروه تسهیل با هدف گره گشایی از مشکلات 

صنعتگران
یکی از مهمترین رویکردها برای احیا، راه اندازی واحدهای 
تولیدی و حفظ و ارتقای شرایط بنگاه های اقتصادی فعال 
رفع  و  تسهیل  کارگروه  مستمر  برگزاری  دولت،  این  در 

موانع تولید در استان های مختلف کشور است.
رفع  و  تسهیل  ستاد  تشکیل  از  سیزدهم  دولت  هدف 
مشکلات  از  گره ای  بازکردن  استان ها  در  تولید  موانع 

تولیدکنندگان و صنعتگران بوده است.
نشست های مربوط به این کارگروه در فارس نیز هر هفته 
به ریاست استاندار فارس و دبیری  در روزهای سه شنبه 

در  تسریع  هدف  با  و  استان  تجارت  و  معدن  صنعت،  اداره کل 
رسیدگی به مشکلات سرمایه گذاران، توسعه و رونق کسب و کارها 

و افزایش اشتغالزایی تشکیل می شود.
از  حمایت  برای  را  خود  عزم  فارس  ارشد  مدیران  و  استاندار 
واحدهای تولیدی و صنعتی استان جزم کرده اند تا افزون بر احیای 
واحدهای تعطیل و نیمه تعطیل، مشکلات را نیز از سر راه واحدهای 

تولیدی فعال بردارند.
نگاهی بر جلسات این کارگروه از ابتدای سال تاکنون

در نخستین جلسه کارگروه های تسهیل و رفع موانع تولید و احیای 
واحدهای تولیدی راکد استان فارس در سال جاری که ۱۵ فروردین 
ماه برگزار شد، مشکلات و چالش های پیش روی ۲۰ بنگاه اقتصادی 
بررسی و تصمیم های عملیاتی برای رفع آن اتخاذ شد، این بنگاه ها 
در زمینه تولید آب معدنی، تولید فرآورده های گوشتی، تولید کاشی 
و سرامیک، گچ، تولید گندله آهن، ادوات کشاورزی، عصاره شیرین 
بیان و تجهیزات کشاورزی فعالیت داشتند و تقسیط بدهی و صدور 
مجوز تخصیص زمین و درخواست تسهیلات مهمترین مسایل مقابل 

روی فعالیت این واحدها بود.
همچنین در دومین جلسه این کارگروه که ۲۲ فروردین ماه برگزار 
پودر  زیتون،  باغ  زمینه  در  که  اقتصادی  بنگاه   ۲۴ مشکلات  شد، 
سیال  بتن  پلیمر،  خیاطی،  خودرو،  قطعات  بیان،  شیرین  عصاره 
معمولی، آلومینیوم فعالیت می کردند و درخواست هایی مانند یارانه 
آبیاری قطره ای، تقسیط بدهی، تسهیلات، تعیین تکلیف بدهی، تعیین 
تکلیف مابه التفاوت نرخ سوخت مهمترین مسایل آنها بود که مورد 
بررسی قرار گرفت و تصمیم گیری لازم برای رفع مشکلات آنان 

انجام شد.
در سومین جلسه کارگروه های تسهیل و رفع موانع تولید و احیای 
واحدهای تولیدی راکد استان فارس نیز موانع ۵۳ بنگاه اقتصادی 
برداشته شد؛ این بنگاه های اقتصادی در زمینه تولید و بسته بندی 
فلزی  قوطی  تولید  کاری،  خاتم  برق،  ترانس  تولید  نباتی،  روغن 
و  رب گوجه  گلخانه،  اتیلن،  پلی  لوله های  طبی،  الکل  کنسرو، 
ترشیجات فعالیت می کردند و درخواست هایی همچون اقاله سهام، 
تسهیلات،  تمدید  تسهیلات،  درخواست  گاز،  و  آب  برق،  تأمین 

تعیین تکلیف تسهیلات و تعیین تکلیف بدهی داشتند.
مسئولان ارشد و اقتصادی استان در چهارمین جلسه این کارگروه 
در ۱۲ اردیبهشت سال جاری، درخواست های ۳۷ بنگاه اقتصادی 
را بررسی و مصوبات راهگشایی برای رفع موانع پیش روی این 
زمینه  در  اقتصادی  بنگاه های  این  رساندند،  تصویب  به  بنگاه ها 
تولید تخم مرغ، خدمات )شهرک صنعتی دارویی بیضا(، تجهیزات 
مخابراتی، گازهای صنعتی و سازه های فلزی، سبدسازی، درب و 
پنجره دوجداره، انواع جعبه و محفظه پلاستیکی فعالیت داشتند و 
با مشکلاتی در خصوص تأمین آب مورد نیاز، ترخیص کالا، تعیین 

تکلیف بدهی و درخواست تسهیلات مواجه بودند.
در پنجمین جلسه کارگروه های تسهیل و رفع موانع تولید و احیای 
واحدهای تولیدی راکد استان نیز که ۱۹ اردیبهشت ماه برگزار شد، 
مسایل ۳۹ بنگاه اقتصادی مورد بررسی قرار گرفت و تصمیمات 
اقتصادی  بنگاه های  این  اتخاذ شد،  آنها  رفع مشکلات  برای  لازم 
سیب  فرآوری  سوخت،  جایگاه  شریانی،  کاتتر  تولید  زمینه  در 
لبنیات سنتی و دیگر  انواع  تولید  زمینی، روغن موتور، سنگبری، 
زمینه ها فعالیت می کردند که با مشکلاتی از جمله تأمین ارز، آب، 
درخواست تسهیلات و تغییر کاربری مواجه بودند و برای رفع موانع 
پیش رو آنها تصمیمات و راهکارهای قانونی برای گره گشایی از 

مشکلات اتخاذ شد.
ششمین  که  کارگروه  این  ماه  اردیبهشت   ۲۷ جلسه  در  همچنین 
جلسه در سال جاری بود، مشکلات ۳۸ بنگاه اقتصادی رسیدگی 
شد، در این جلسه موضوعات ۳۸ بنگاه اقتصادی در زمینه تولید 
پلی  ورق  نمک،  آماده،  گوشتی  فرآورده های  گاوداری،  رزین، 
استایرن، قطعات پلاستیکی تزریقی و بادی و میلگرد بررسی و در 
خصوص رفع ایرادات وارده از سوی ادارات گمرک و استاندارد، 
تأمین برق مورد نیاز، تعیین تکلیف بدهی، مجوز استفاده نمک از 
دریاچه مهارلو و درخواست تسهیلات و موارد دیگر تصمیم گیری 
و مصوبات مربوطه جهت اجرا به دستگاه های اجرایی و بانک های 

عامل اعلام شد.
احیای  و  تولید  موانع  رفع  و  تسهیل  کارگروه های  جلسه  هفتمین 
ریاست  به   ۱۴۰۲ خرداد  دوم  هم  استان  راکد  تولیدی  واحدهای 
استاندار فارس برگزار و مشکلات ۲۴ بنگاه اقتصادی استان در این 
نشست رفع شد، این بنگاه های اقتصادی در زمینه تولید چینی آلات 
تولیدی  شیشه ای،  ظروف  و  پلیمری  قطعات  گاوداری،  بهداشتی، 
فعالیت  مصرف  کم  اسپیلت  و  کاری  خاتم  صنایع دستی،  نوین 
می کردند و با مشکلاتی در خصوص تعیین تکلیف بدهی و غیره 

مواجه بودند که تصمیمات راهگشا در این زمینه اتخاذ شد.
هشتمین جلسه این کارگروه نیز هشتم خردادماه ۱۴۰۲ به ریاست 

استاندار فارس برگزار شد. در این جلسه مسایل و مشکلات ۳۱ 
بنگاه اقتصادی و تولیدی فعال در زمینه قطعات فلزی و پلیمری، 
فرآورده های گوشتی آماده و نیمه آماده، فرآوری سیب زمینی، تولید 
نمک، زغال، آجر، شن و ماسه، آسفالت، گچ و آهن، فرآورده های 
نفتی، کاغذ و کارتن مطرح و در زمینه تعیبن تکلیف بدهی، پیگیری 
دریافت تسهیلات، پیگیری مصویه قبلی درخصوص مجوز استفاده 

نیاز،  مورد  تأمین سوخت  تکلیف  تعیین  مهارلو،  نمک دریاچه  از 
قبول سند محل اجرای طرح بعنوان وثیقه، اقاله تسهیلات و سایر 
موارد، مورد بررسی قرار گرفت و تصمیمات گرفته شده برای رفع 

مشکلات به دستگاه های مربوط ابلاغ شد.
برگزار  ماه  که سه شنبه ۱۶ خرداد  کارگروه  این  نهمین جلسه  در 
شد، مشکلات ۳۵ بنگاه اقتصادی مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 
و  اقتصادی  بنگاه های  این  مشکلات  و  مسایل  نیز  جلسه  این  در 
تولیدی در زمینه تولید رب گوجه فرنگی و ترشیجات و شوریجات، 
خدمات، پیمانکاری، تولید کاغذ و کارتن و تیغ جراحی با هدف 
تعیین تکلیف بدهی، پاسخ استعلام و اقاله مورد بررسی قرار گرفت 
به دستگاه های  و  اتخاذ  و تصمیمات لازم  نهایت مصوبات  در  و 

ذیربط ابلاغ شد.
همچنین در دهمین جلسه این کارگروه که ۲۳ خردادماه برگزار شد، 
مسایل و مشکلات ۳۶ بنگاه اقتصادی و تولیدی فعالیت در زمینه قند 
وشکر، روغن خوراکی، کاشی و سرامیک، گاوداری، تولید آهک 
همچون  موضوعاتی  در خصوص  و  بررسی  سنگ  انواع  برش  و 
تعیبن تکلیف بدهی، صدور مفاصا حساب، تامین برق و درخواست 

تسهیلات، تصمیمات راهگشا اتخاذ شد.
سه شنبه ۳۰ خرداد ماه نیز یازدهمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع 
اقتصادی مورد بحث و  بنگاه  موانع تولید برگزار و مشکلات ۲۷ 
بررسی قرار گرفت. در این جلسه مشکلات این بنگاه ها اقتصادی و 
تولیدی فعال در زمینه تجهیزات مخابراتی، روغن خوراکی، کاغذ، 
قند، آبگرمکن ایستاده، آب معدنی، دستکش جراحی، قطعات فلزی 
و پلیمری، طرح تولید کاشی و سرامیک هیدرو کربن، میلگرد بررسی 
و در خصوص تعیین تکلیف بدهی، تعیین تکلیف سهام، اعلام مانده 
بدهی، تعیین تکلیف تسهیلات مورد نیاز، نصب انشعاب و تقسیط 
مانده بدهی، اقدامات در جهت واگذاری به هیات حمایت از صنایع، 
رفع پلمب، واگذاری زمین و درخواست تسهیلات تصمیمات لازم 

اتخاذ و موانع از پیش روی بنگاه های اقتصادی برداشته شد.
در دوازدهمین جلسه این کارگروه که به ریاست سیدمهدی خادمی 
سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری فارس برگزار 
شد، مسایل و مشکلات ۳۲ بنگاه اقتصادی و تولیدی فعالیت در 
دقیق صنعتی  ابزار  قطعات  آلومینیومی  کامپوزیت  ورق های  زمینه 
انواع نان، الکل و انواع محصولات صنعتی تمامی گروهای صنعتی 
مطرح و در خصوص تعیین تکلیف بدهی، درخواست تسهیلات 
تعیین  در خصوص  کمیته  تعیین  کار،  پایان  دریافت  دین،  خرید 
قابلیت واحد سم زدایی غلات و گزارش اتاق بازرگانی در خصوص 
مشکل قبوض جدید برق و درخواست تسهیلات، بحث و گفت و 

گو و تصمیمات لازم اتخاذ شد.
سه شنبه ۱۳ تیر ماه نیز کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید و کارگروه 
احیا و فعال سازی واحدهای راکد به ریاست محمدهادی ایمانیه 
که  جلسه  این  در  و  شد  برگزار  استانداری  در  فارس  استاندار 
سیزدهمین جلسه کارگروه از ابتدای سال ۱۴۰۲ تاکنون محسوب 
می شد، مسایل و مشکلات ۲۵ بنگاه اقتصادی در زمینه هیدرو کربن 
سبک و سنگین، گندله سازی، دامداری، باند، گاز و ماسک مطرح و 
در خصوص موضوعاتی همچون مهلت رفع تعهد ارزی، درخواست 
زمین برای پست برق، حق النظاره چاه آب و درخواست تسهیلات 

چاره اندیشی شد.
چهاردهمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید و کارگروه 
احیا و فعال سازی واحدهای راکد فارس در سال جاری نیز سه شنبه 
۲۰ تیرماه به ریاست محمد هادی ایمانیه استاندار، دبیری حمید رضا 
ایزدی مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان و با حضور اعضای 
کارگروه در سالن شهید قاضی استانداری برگزار شد و در این جلسه 
تولید کود  زمینه  در  فعال  اقتصادی  بنگاه  و مشکلات ۲۰  مسایل 
لبنی مطرح  کشاورزی، آجرنسوز، سینک ظرفشویی، فرآورده های 
و به موضوعاتی همچون ترخیص ۹۰درصدی کالا، جلوگیری از 
متروکه شدن کالا، افزایش حد اعتباری تسهیلات، پیگیری برخی 
مصوبات قبل و بررسی موارد و موضوعات کارخانجات مخابراتی 
تولید  موانع  رفع  برای  و تصمیمات لازم  ایران رسیدگی  راه دور 

آن ها اتخاذ شد.
پانزدهمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید و کارگروه احیا 
و فعال سازی واحدهای راکد فارس هم سوم مردادماه برگزار شد و 
در این نشست مسایل ۱۸ بنگاه اقتصادی و واحد تولیدی و صنعتی 
در زمینه آب معدنی، کاشی و سرامیک، هیدرو کربن و موضوعاتی 
در زمینه برق مورد نیاز، تعیین تکلیف بدهی و غیره بررسی و تصمیم 

گیری لازم برای مانع زدایی از این واحدها صورت گرفت.
و  تسهیل  کارگروه  شانزدهمین جلسه  نیز  مردادماه  دهم  شنبه  سه 
رفع موانع تولید و کارگروه احیا و فعال سازی واحدهای راکد در 
سال جاری به ریاست محمدهادی ایمانیه استاندار فارس، دبیری 
حمیدرضا ایزدی مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان و اعضای 

کارگروه در سالن شهید قاضی استانداری برگزار شد.

در این نشست موارد و موضوعات تعداد ۱۸ بنگاه اقتصادی و واحد 
تولیدی و صنعتی در زمینه پالت چوبی، گلخانه، طرح پرواربندی 
گوسفند، فرآورده های گوشتی و موضوعاتی در زمینه پیگیری تغییر 
پیگیری و گزارش  کاربری زمین، درخواست تسهیلات، همچنین 
انجام برخی مصوبات قبل در این نشست مطرح و با حضور اعضای 
کارگروه و بانک های عامل مصوبات صادر و راهکارهای عملیاتی 

و اجرایی اتخاذ شد.
در پانصد و سی و چهارمین نشست کارگروه تسهیل و رفع 
موانع تولید و کارگروه احیا و فعال سازی واحدهای راکد 
ابتدای سال  از  این کارگروه  به عنوان هفدهمین جلسه  که 
تاکنون به شمار می رفت وضعیت ۱۷ بنگاه اقتصادی برای 
اخذ تسهیلات و رفع مشکلات مربوطه از جمله موضوعات 
گمرکی و مالیاتی بررسی و برای اقدامات و همکاری لازم 
اتخاذ  ذیربط تصمیمات لازم  اجرایی  از سوی دستگاه های 
شد؛ این بنگاه ها در زمینه بسته بندی سبزی، فرآورده های لبنی، 
قطعات خودرو و مواد شوینده فعالیت دارند که به مشکلات 

آنها پرداخته شد.
تصمیم گیری  و  بررسی  هم  کارگروه  جلسه  هجدهمین  در 
درباره مشکلات ۲۶بنگاه اقتصادی و طرح های سرمایه گذاری 
در کارگروه رفع موانع تولید فارس انجام شد، در این جلسه 
تعیین  تسهیلات،  درخواست  برای  بنگاه ها  این  وضعیت 
نحوه  تعیین  برق،  تأمین  کالا،  ترخیص  تسهیلات،  تکلیف 
محاسبه بیمه و پیگیری مصوبه قبلی مورد بررسی قرار گرفت.

نمای  زمینه  در  جلسه  این  در  شده  مطرح  بنگاه های 
شوریجات،  تجهیزات مخابراتی،  ساختمانی آلومینیومی، 
کاشی و سرامیک، تولید سنگ، مرمریت و تابلو برق فشار 
ضعیف فعالیت دارند که با تصمیم گیری و ارائه راهکارهای 
اجرایی توسط اعضا، موجبات رفع موانع برای بنگاه های اقتصادی، 

تولیدکنندگان و صنعتگران در فارس فراهم شد.
در پانصد و سی و هشتمین نشست کارگروه تسهیل و رفع موانع 
عنوان  به  راکد  واحدهای  فعال سازی  و  احیا  کارگروه  و  تولید 
نوزدهمین جلسه این کارگروه نیز موضوعات ۲۴بنگاه اقتصادی و 
واحد تولیدی مورد بررسی قرار گرفت و با تدابیر ارائه شده توسط 
اعضای کارگروه، زمینه حل مسائل و تسهیل یا تسریع در حل موانع 
و بازگشت به تولید این واحدها فراهم و تصمیمات لازم برای رفع 

چالش آنها اتخاذ شد.
بنگاه های اقتصادی و واحدهای تولیدی مطرح شده این نشست در 
زمینه فرآورده های لبنی، تولید قطعات الکترونیکی خودرو، کاشی و 
سرامیک، سیانیدسدیم، پنیر پیتزا، فلافل و ناگت فعالیت دارند که با 
نظر کارشناسان حاضر در جلسه برای مشکلات آنها گره گشایی شد.

در پانصد و چهلمین کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید و کارگروه 
هفته های  بر خلاف  که  استان  راکد  واحدهای  فعال سازی  و  احیا 
گذشته در روز دوشنبه برگزار شد، موضوعات ۲۱بنگاه اقتصادی و 
واحد تولیدی رسیدگی و تصمیمات برای حل مشکلات واحدهای 

مذکور اتخاذ شد.
در این جلسه که به عنوان بیستمین جلسه این کارگروه به شمار 
می رود نمایندگی پخش، بسته بندی شور و ترشیجات، بسته بندی 
انواع مربا و مارمالاد ساندویچ پانل، پلی اورتان، پیمانکاری، پنیر 
بنگاه های  تولیدات  و  فعالیت  ازجمله  مرغ  و  ناگت  فلافل،  پیتزا، 

اقتصادی و واحدهای تولیدی بود.
در این جلسه مشکلات واحد تولیدی دچار حریق شده و تعیین 
تکلیف بدهی، همچنین مسائل مالیاتی، درخواست تسهیلات، صدور 
مجوز و پاسخ استعلام و موضوعات زیست محیطی مطرح که با نظر 

اعضاء جلسه بررسی و رفع موانع شد.
رفع  و  تسهیل  کارگروه  نشست  چهارمین  و  چهل  و  پانصد  در 
استان  فعال سازی واحدهای راکد  احیا و  تولید و کارگروه  موانع 
محسوب  کارگروه  این  از  جلسه  یکمین  و  بیست  عنوان  به  که 
می شد، مشکلات ۵۴ بنگاه اقتصادی و مجموعه تولیدی در محل 
اعضاء  حضور  با  فارس  استانداری  قاضی  شهید  جلسات  سالن 
کارگروه و رؤسای بانک های عامل مورد بحث، بررسی و تبادل نظر 
این  رفع  برای  لازم  مصوبات  و  گرفت  قرار  کارکارشناسی  و 

مشکلات به دستگاه های اجرایی ابلاغ شد.
آماده  خوراک های  اسفنجی،  آهن  فولاد،  انواع  لبنی،  فرآورده های 
و نیمه آماده، ایزوگام و کاتتر شریانی)تجهیزات پزشکی( ازجمله 
تولیدات بنگاه های اقتصادی و واحدهای تولیدی بود که مشکلات 
این واحدها در خصوص واگذاری زمین توسعه معدن، درخواست 
تسهیلات، درخواست ترخیص مواد اولیه و مهلت جهت رفع تعهد 

ارزی بررسی سد.
برگزاری متفاوت جلسه ۵۴۵ و حل مشکل ۲۱بنگاه اقتصادی

و اما پانصد و چهل و پنجمین کارگروه تسهیل و رفع موانع کشور 
که به عنوان بیست و دومین جلسه از این کارگروه از ابتدای سال 
تاکنون به شمار می رفت به شکل متفاوتی برگزار شد؛ در این جلسه 
که با حضور دبیر ستاد ملی تسهیل و رفع موانع تولید در سالن شهید 
اقتصادی  بنگاه  برگزار شد مشکلات ۲۱  استانداری فارس  قاضی 

مورد بررسی قرار گرفت.
کارخانه قند ممسنی در رستم، روغن نباتی نرگس شیراز، شرکت 
تولید  ایستا  تک  شرکت   ،)ITMC( ایران  مخابراتی  کارخانجات 
مهمترین  از  شیراز  بزرگ  صنعتی  شهرک  در  ساختمانی  قطعات 
بنگاه های اقتصادی بودند که مشکلات آنها در این جلسه ارزیابی 

و بررسی شد.
دبیر ستاد ملی تسهیل و رفع موانع تولید در این جلسه از شناسایی 
قوانین مزاحم و معرفی آنها خبر داد و گفت: هیچ بانکی حق تملک 

یا تعطیلی واحدهای صنعتی را ندارد.
حل ۱۹۲ مشکل در حوزه تولید

محمدباقر آقا علیخانی که معتقد است اخیرا ۱۹۲ مورد مشکل در 
حوزه تولید کشور شناسایی و برای آن حل مسئله انجام شده است، 
هشدار داد: ۲ ماه به بانک های فارس فرصت می دهیم که واحدهای 
واحدهای  تعلیق  از  این حجم  بازگردانند؛  را  تملک شده صنعتی 

صنعتی توسط بانک ها قابل قبول نیست.
گره گشایی از ۴۶ بنگاه اقتصادی در جلسه امروز

در پانصد و چهل وهفتمین نشست کارگروه تسهیل و رفع موانع 
تولید و کارگروه احیا و فعال سازی واحدهای راکد استان که بیست 
و سومین جلسه این کارگروه از ابتدای سال جاری تاکنون به شمار 
می رود نیز مشکلات ۴۶ بنگاه اقتصادی و مجموعه تولیدی در محل 
اعضاء  حضور  با  فارس  استانداری  قاضی  شهید  جلسات  سالن 
کارگروه و روسای بانکهای عامل مورد بحث بررسی و تبادل نظر 
و کار کارشناسی قرار گرفت و ضمن تصویب مصوبات لازم برای 

رفع این مشکلات به دستگاه های اجرایی ابلاغ شد.

 »مهار تورم و رشد تولید« شعار رو به تحققی که امسال 
دیگر  و  مازندران  در  صنعت  وضعیت  بهبود  هدف  با 
نامگذاری  انقلاب  معظم  رهبر  سوی  از  کشور  استان های 
شد که این روزها با برگشت ۱۰۶ بنگاه اقتصادی راکد به 
چرخه کسب و کار صدای پای رونق در خطوط تولید این 

دیار را شنیدنی تر از هر زمان دیگر کرده است.
سال ها است که از سوی رهبر معظم انقلاب موضوعات 
اقتصادی از جمله رونق تولید مورد تاکید و نقشه راه قرار 
می گیرد؛ شعارهایی که همت همگانی برای تحقق آنها در 
شرایطی که با سنگ اندازی های بین المللی مواجه هستیم 
می تواند جان دوباره ای به اقتصاد این کشور تزریق کند.

همچنین دهه هاست که کشور با تحریم های ناجوانمردانه 
چنین  در  و  بود  فشارهایی  تحت  خورده  قسم  دشمنان 
سوی  از  هجمه  شدیدترین  با  کشور  اقتصاد  شرایطی 
این  همه  با  است.  گردیده  مواجه  خارجی  دشمنان 
که  واحدهایی  و  بلاتکلیف  راکد،  واحدهای  محدودیتها 
سرمایه  اولیه،  مواد  نقدینگی،  نداشتن  از جمله  دلایلی  به 
را  شان  چرخ  نتوانستند  بانکی  های  بدهی  و  گردش  در 
بچرخانند و از گردنه تولید بازماندند، این روزها تبدیل به 

یکی از اصلی ترین دغدغه های دولت شده است.
احیای دوباره این واحدها می تواند علاوه بر رونق تولید، 
سوی  از  مهم  این  و  شود  بیکاری  نرخ  کاهش  موجب 
دولت به مسئولان تکلیف شده است. با این وجود دستور 
اکید مسئولان ارشد کشوری و استانی برای تعیین تکلیف 
۳۵۰ واحد صنعتی راکد در مازندران، براساس آمار دفتر 
را  تاثیرش  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاونت 
گذاشته و در ۱۸ ماه اخیر چراغ ۱۰۶ واحد تولیدی راکد 

دیگر استان با رفع موانع اداری و مالی روشن شد.
جایگاه  از  مازندران  در  همواره  صنعت  دیگر  سوی  از 
ناخالص  تولید  از  درصد   ۱۵ و  بوده  برخوردار  ویژه ای 
استان از این بخش است و دستکم سه هزار واحد صنعتی 
با اشتغال زایی مستقیم ۸۰ هزار نفر در استان وجود دارد 
که از این تعداد ۴۶۱ واحد صنعتی در بخش ماشین آلات 
و فلزات اساسی، ۱۳۹ واحد در بخش برق و الکترونیک، 
بخش  در  واحد   ۴۰۸ نساجی،  بخش  در  واحد   ۱۱۵
محصولات شیمیایی، ۲۱۶ واحد در بخش سلولزی، ۵۳۰ 
واحد در بخش کانی غیرفلزی و ۳۶۷ واحد صنعتی نیز در 
هستند  فعالیت  به  مشغول  غذایی  تولید محصولات  بخش 
که نوسازی و روغن کاری چرخ دنده های این بنگاه های 

اقتصادی با تلاش دولت سیزدهم در دست اجرا است.
نگاهی گذرا به سه هزار واحد صنعتی کوچک، متوسط و 
استان در  این  تولید  بزرگ مازندران نشانگر نقش آفرینی 
گفت  می توان  به جرات  و  است  ایران  گذشته  دهه  چهار 
که بسیاری از این صنایع از نظر دانش فنی و ظرفیت های 

تولید نه تنها در ایران بلکه در خاورمیانه کم نظیرند.
واحدهای  این  بازگشت  در  تسریع  دلیل  و  گشایی  گره 
از دغدغه  تولید کالا  و  اشتغال  مسیر  به  غیرفعال  تولیدی 
در  مازندران  استاندار  بویژه  مسوولان  صریح  دستور  و 
حسینی  سیدمحمود  که  چرا  می گیرد  نشات  حوزه  این 
پور درنشست کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان، 
تکلیف  تعیین  برای  بانک ها  و  اجرایی  دستگاه های  برای 
تولید  چرخه  به  راکد  صنعتی  واحدهای  بازگرداندن  و 
ادارات  و  فرمانداری ها  تمامی  از  و  کرد  تعیین  زمان 
و  بررسی  به  نسبت  آینده  ماه های  در  خواست  مازندران 
کنند،  اقدام  استان  راکد  واحدهای صنعتی  مشکلات  رفع 
به گونه ای که چراغ تمام بنگاه های اقتصادی مازندران در 

آینده نزدیک روشن شود.
در این پیوند مدیرکل صنعت، معدن و تجارت مازندران 
برای  گرفته  صورت  اقدامات  ها،  رسانه  به  گزارشی  در 
در  موثر  گام  عنوان  به  را  راکد  واحدهای صنعتی  احیای 
رونق بخشیدن به صنعت استان برشمرد و گفت :  در مدت 
۱۸ ماه اخیر ۱۰۶ واحد صنعتی و معدنی مازندران احیا و 

مجدد به چرخه تولید و فعالیت برگشتند.
صنعتی  واحدهای  این  احیای  با  افزود:   کهنسال  نادعلی 
به چرخه  تعلیقی  بازگشت یک هزار و ۶۱۵ کارگر  زمینه 

کار و تولید فراهم شده است.
وی در خصوص احیای واحدهای صنعتی راکد مازندران 
 ۱۹ امسال  نخست  ماهه   ۶ : در  گفت  نیز  جاری  سال  در 

واحد صنعتی راکد به چرخه فعالیت و تولید شده است.
مدیر کل صنعت،  معدن و تجارت استان مازندران افزود:  
بر  علاوه  مازندران  صنعتی  واحدهای  تعداد  این  احیای 
 ۵۶۹ به کار  برگشت  تولید موجب  بخشیدن چرخه  رونق 

کارگر تعلیقی شده است.
این  احیای  برای  انجام شده  وی همچنین سرمایه گذاری 
هزار   ۲۰ از  بیش  را  مازندران  صنعتی  واحدهای  تعداد 

میلیارد ریال اعلام کرد.
مدیر کل صنعت،  معدن و تجارت مازندران با بیان این که، 
اشتغالزایی  با  معدنی  واحد  هشت  همچنین  مدت  این  در 
است،  شده  مجدد  اندازی  راه  و  احیا  استان  در  نفر   ۴۵
گفت: برای احیای این تعداد واحد معدنی راکد مازندران 

۳۲۴ میلیارد ریال سرمایه گذاری شده است.

شرایط بحرانی تامین آب 
مشهد همچنان ادامه دارد

شرایط  گفت:  مشهد  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل   
سخت تامین آب مشهد را امسال با همراهی مردم و اجرای 
طرح های اضطراری پشت سر گذرانده ایم اما با توجه به 

کاهش بارندگی ها شرایط بحرانی همچنان ادامه دارد.
به  سال جاری  تابستان  از  گذر  افزود:  اسماعیلیان  حسین 
همه  تلاش  با  آبی  های  سال  ترین  از سخت  یکی  عنوان 
های  دستگاه  سایر  همراهی  شرکت،  این  مجموعه  جانبه 

اجرایی و شهروندان محقق شد.
فرض  و  بینی  پیش  با  و  گذشته  سال  از  کرد:  اضافه  وی 
وقوع شرایط بدبینانه، اقدامات و برنامه ریزی های مختلفی 
و  تعریف  که  شد  انجام  مشهد  آب  بحران  از  گذر  برای 

اجرای ۱۱ پروژه اضطراری بخشی از این اقدامات بود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب مشهد گفت: اتصال چاه 
 ۷۰ حفر  مشهد،  آب  شبکه  به  اجرایی  های  دستگاه  های 
حلقه چاه که حدود ۳۰ حلقه آن در داخل شهر انجام شد، 
بهره برداری از بخشی از طرح اتصال چاه های آب مشهد 
مخازن  و ساخت  مشهد  از غرب  انتقال آب  اکرم(،  )نبی 
ذخیره آب بخشی از اقدامات اضطراری انجام شده است.

سدها  از  مشهد  آب  از  زیادی  بخش  افزود:  اسماعیلیان 
بارندگی ها  با کاهش  تأمین می شود که  و منابع سطحی 
در سال های اخیر با افت شدید مواجه شده و هم اکنون 
درصد  هشت  حدود  مشهد  سدهای  ذخیره  آب  متوسط 

است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب کردستان گفت: جهاد آبرسانی 
از  بیش  که  دارد  پیشرفت  درصد   ۴۳.۳ استان  روستای   ۱۶۹ به 

میانگین پیشرفت طرح در کشور است.
از یک هزار و ۶۷۷  اظهار کرد: هزار و ۳۰ روستا  محمد فرهاد 
اجرای  با  که  هستند  شرکت  این  پوشش  تحت  استان  روستای 
طرح جهاد آبرسانی، ۶۷ هزار نفر از جمعیت روستایی از خدمات 
شرکت آبفا بهره مند می شوند.وی یادآور شد: این طرح اثرات 
دنبال خواهد  به  روستاها  به  رسانی  بر وضعیت خدمت  مطلوبی 
آب  حوزه  در  موجود  نیازهای  از  بخشی  توانیم  می  و  داشت 

روستاها را از این طریق پوشش دهیم.
از جمله  داد:  ادامه  کردستان  فاضلاب  و  آب  مدیرعامل شرکت 
چاه،  تجهیز  و  حفر  شود،  می  انجام  پروژه  این  در  که  اقداماتی 
احداث مخازن و ایستگاه های پمپاژ و اجرای خطوط انتقال است.

فرهاد اضافه کرد: در راستای اجرای این طرح خط انتقال به  میزان 
 ،۱۰۵ متراژ  به   روستاها  داخل  آب  شبکه  اجرای  کیلومتر،   ۲۱۰
کیلومتر، احداث ۲۴ باب مخزن ذخیره آب شرب روستاها به حجم 

۳۲۰۰ مترمکعب، احداث ۱۶ باب ایستگاه پمپاژ ۱۶ باب و حفر 
هفت حلقه چاه و بهسازی چهار دهنه چشمه انجام شده است.

وی افزود: علاوه بر فاز اول جهاد آبرسانی، تامین آب ۹۹ روستا 
از محل اعتبارات ملی، ۸۸ روستا از محل اعتبارات استانی و ۱۲ 
دارد. قرار  شرکت  کار  دستور  در  آبرسان  خیرین  توسط  روستا 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب کردستان یادآور شد: همچنین 
فاز دوم پروژه جهاد آبرسانی نیز در استان تعریف شده و پس از 
اتمام فاز نخست، آغاز خواهد شد که در این راستا آبرسانی به 
۱۲۰ روستای دارای تنش با اعتبار بیش از ۱۰ هزار میلیارد ریال 
انجام می شود، ضمن اینکه طبق برنامه ریزی انجام شده عملیات 

اجرایی در ۴۸۷ روستا در دست اقدام است.
اینکه در سال جاری تعداد ۵۶۰ روستای استان  به  با اشاره  وی 
اظهار  اعتبارات ملی اضافه شده است،  به  الحاق  قالب طرح  در 
کرد: انتظار داریم تغییر و تحول اساسی در حوزه آبرسانی اتفاق 
بیفتد که این امر موجب ارتقای زیرساخت های استان در حوزه 

آب خواهد شد.

طرح آبرسانی به ۱۶۹ روستای کردستان بیش از ۴۳ درصد پیشرفت دارد



7پنج شنبه 27 مهر 1402 -19 اکتبر 2023 -3 ربیع الثانی  1445 - شماره  7014
ورزشورزش

بیانیه فدراسیون علیه فوتبال برتر
 و مجری جوانش!

نگاهی به برد پرگل تیم ملی: 
لیورپولی با درخشش فول بکها

این قهرمان آسیا بود که
 در هم شکست!

کریم باقری:

 نمی خواهم به هر قیمتی در فوتبال باشم!
دوست داشتم آقای درویش لااقل دروغ نمی گفت

در  کشورمان  فوتبال  دوست داشتنی  چهره  باقری،  کریم 
جدیدترین مصاحبه خود به مواردی اشاره کرده که شاید 

در گذشته کمتر به آن پرداخته بود.
کامل ترین  و  برترین  از  یکی  شک  بدون  باقری  کریم 
پرقدرتی  فوتبالیست  است؛  ایران  فوتبال  تاریخ  بازیکنان 
با  بارها  و  بارها  ملی  تیم  پیراهن  با  بازی  دوران  در  که 

گل های خود پیام آور شادی شد.
مقطع   ۳ در  که  باشد  بازیکنی  تنها  باقری  کریم  شاید 
مختلف از تیم ملی خداحافظی کرده است! بار اول پس 
 ۱۳۸۷ سال  در  دوم  بار   ،۱۳۸۰ سال  در  ایرلند  بازی  از 
برزیل که  مقابل  بازی  نیز در سال ۱۳۸۹ در  بار سوم  و 
رفت.  کنار  ملی  بازیه ای  عرصه  از  همیشه  برای  بار  این 
با این وجود هرگز به یاد ندارم حاشیه ای برای تیم ملی 
به  خوب  خبرنگار  یک  عنوان  به  باشد.  کرده  درست 
از  کردم  تلاش  خیلی   ۱۳۸۷ سال  همان  در  دارم  خاطر 
زیر زبانش حرفی یا تیتری در مورد خداحافظی عجیبش 

نیز  از آویختن کفش هایش  او پس  اما موفق نشدم.  بیرون بکشم 
کرد.سال ها  سپری  بازی  دوران  همچون  را  بی حاشیه ای  روزهای 
و  ایوانکوویچ  برانکو  دایی،  علی  کنار  دستیار  و  مربی  عنوان  به 
یحیی گل محمدی در پرسپولیس و دراگان اسکوچیچ در تیم ملی 
پایان  از  پس  نیانداخت.  راه  به  جنجالی  و  جار  اما  کرد  فعالیت 
نماند  پرسپولیس  در  به دلایلی  باقری  نیز کریم  بیست ودوم  لیگ 
و صحبت خاصی هم نکرد اما مصاحبه رضا درویش او را وادار 
کرد حرف هایی بزند و به نوعی از خودش دفاع کند و بگوید که 

جدایی اش خودخواسته نبوده!
برای خیلی ها شاید این پرسش به وجود بیاید که این روزها 

که فعالیتی در فوتبال ندارید، مشغول چه کاری هستید؟
بقیه چه کار می کنند؟ من هم مشغول کارهای دیگر و رسیدگی 
به امور شخصی هستم. بیزینس شخصی و کارهایی که به فوتبال 

مربوط نمی شود.
عرصه  به  زود  خیلی  خداحافظی  و  بازی  دوران  از  پس 
و  فوتبال  در  سال ها  این  همه  در  و  آمدید  مربی گری 

پرسپولیس بودید. این دوری سخت نیست؟
قرار نیست کریم باقری تا آخر عمر در فوتبال باشد. به هر حال 
هر آمدنی، رفتنی دارد و دوستان دیگر مشغول کار هستند و این 

چرخه ادامه دارد.
که  هستید  می کنند. کسی  فرق  بعضی چهره ها  هر حال  به 

حتی طرفداران تیم رقیب نیز شما را دوست داشتند و...
این نظر لطف شماست. همیشه در دوران بازی و مربی گری سعی 
معتقدم  چون  بگذارم  احترام  رقیب  تیم های  و  دیگران  به  کردم 

احترام است که احترام می آورد.
شنیدیم با تیم ۹۸ و دوستان خودتان هم جایی نمی روید؟

بله، درست است. کمتر جایی می روم و سعی می کنم به زندگی 
خودم برسم.

چرا؟ از فوتبال دل زده شده اید؟
مگر می شود دل زده شوم؟ تمام زندگی من در فوتبال خلاصه شده 
است اما اگر بخواهم راستش را بگویم این روزها حال و حوصله 
زیادی ندارم. به همین خاطر سعی می کنم یک مقدار دور باشم. 
البته دوستان و همبازیان قدیمی ام زنگ می زنند و دعوت می کنند 

که برای بازی آن ها را همراهی کنم ولی دل و دماغی ندارم!
)به شوخی( کریم باقری در همه این سال ها و حتی پس از 
کنار گذاشتن فوتبال، اضافه وزن پیدا نکرد و چاق نشد. الان 

که تمرین نمی کنید چاق نشده اید؟
حالا یک مقدار هم چاق شویم چه اشکالی دارد؟! )می خندد و 
ادامه می دهد( زمانی که بازی می کردیم لاغر و پوست و استخوان 
بودیم. بعدتر هم خیلی چاق نشدم و الان هم همین طور است. این 

روزها ورزش هم نمی کنم و شاید ... مهم نیست.
دوست صمیمی شما خداداد عزیزی تماسی داشته است؟

بله، همه دوستان و بچه ها لطف دارند اما خودم کمی بی حوصله 
شده ام.

یک زمانی در پرسپولیس و تیم ملی بر سر کریم باقری دعوا 
بود! حالا نه مربی پرسپولیس هستید و نه تیم ملی! این شرایط 

را چگونه پشت سر می گذارید؟
آقای  لطف  به  و  بودم  پرسپولیس  در  سال ها  من  نبود!  دعوایی 
بتوانم کمکی کنم.  تیم ملی رفتم که شاید  به  دراگان اسکوچیچ 
این وضعیت همیشگی نیست. شما در زندگی شخصی هم ممکن 

دیگر  مقطعی  در  و  باشید  داشته  شغل  چند  مقطع  یک  در  است 
حتی یک شغل هم نداشته باشید. این مسائل و بالا و پایین ها در 
با  انسان ها سعی می کنم  همه  مثل  هم  من  و  دارد  زندگی وجود 

آن کنار بیایم.
دیدن بازی های پرسپولیس از پای تلویزیون چه طور است؟

وقتی پرسپولیس مثل بازی با الدحیل خوب بازی می کند خوب 
و راحت و دل چسب است. گاهی هم حرص می خوریم و دقیقا 
با  بازی  در  معتقدم  من  البته  هستیم.  معمولی  تماشاگر  یک  مثل 
النصر عربستان اگر زمین چمن کیفیت بهتری داشت و تماشاگر به 

ورزشگاه می آمد، پرسپولیس بباز این تیم نبود.
کریم باقری بازی های تیم ملی ایران را تماشا می کند؟

اگر فرصت داشته باشم و درگیر کاری نباشم حتما تماشا می کنم.
تورنمنت  در  اردن  مقابل  ایران  بازی  همین  مثال  طور  به 

چهارجانبه این کشور را دیدید؟
یک نیمه از بازی تیم ملی را تماشا کردم. این بازی ها تدارکاتی 
است و کمک می کند بروبچه های ملی پوش با یکدیگر هماهنگ تر 
شوند. برد و باخت شاید خیلی در اولویت نباشد و هدف موفقیت 

در جام ملت های آسیاست که ظاهرا دی ماه برگزار خواهد شد.
ژاپن و کره جنوبی پیشرفت عجیبی در این چند سال اخیر 
داشته و در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر هم دیدیم چه بلایی بر 
هواداران  تیم،  دو  این  نتایج  آوردند.  پرتغال  و  آلمان  سر 
تیم ملی را نگران کرده است. در این رابطه نظری ندارید؟

کره  یا  ژاپن  به  مربوط  تنها  این  و  کرده اند  پیشرفت  تیم ها  همه 
جنوبی نیست. باید مراقب سایر تیم ها هم باشیم و هیچ حریفی را 

در جام ملت ها دست کم نگیریم.
بی تعارف چقدر به قهرمانی تیم ملی امیدوارید؟

بگیرد  را  نتایج  بهترین  ملی کشورمان  تیم  داریم  دوست  ما  همه 
و حتی قهرمان جام ملت ها شود. این مستلزم بهترین امکانات و 
بهتر  تا  شود  شروع  ملت ها  جام  باید  است.  تدارکاتی  بازی های 

بتوانیم در این مورد نظر بدهیم.
شما در دو جام ملت های ۱۹۹۶ امارات و ۲۰۰۰ لبنان همراه 
قهرمانی  به  بیشتر  کدامیک  در  داشتید.  حضور  ملی  تیم 

نزدیک بودید؟
به  شویم.  قهرمان  می توانستیم  امارات   ۱۹۹۶ ملت های  جام  در 
 VAR همان  یا  ویدیویی  داور  اگر سیستم کمک  می گویم  جرأت 
آن دوره بود، حتم بدانید ما قهرمان می شدیم. در نیمه نهایی آن 
رقابت ها تیم ملی یک بار توسط خداداد عزیزی به گل رسید، اما 
جمال قندور داور مصری آن را به اشتباه مردود اعلام کرد. البته 
با توجه به پرچم کمک داورش مبنی بر آفساید اعلام  تصمیم او 
کردن گل خداداد بود، اما این تصمیم کمک داور به نظر اشتباه 
بود. در نهایت تیم ملی در ضربات پنالتی ۴-۳ باخت و از صعود 

به فینال بازماندیم.
هنوز هم حسرت آن را می خورید؟

آدمی نیستم که خیلی حسرت چیزی را بخورم و به هر حال آن 
مسابقات هم به آن شکل تمام شد و رفت.

شماره ۶ تیم ملی که زمانی کریم باقری می پوشید در حال 
حاضر بر تن سعید عزت اللهی است. در مورد سعید چه نظری 

دارید؟
وبا  خوب  بسیار  پسر  هم  سعید  ندارم.  مقایسه  به  اعتقادی  من 
بازی می کند.  تیم ملی  شخصیتی است و چند سالی می شود در 

سعی  و  دارد  را  خودش  خاص  سبک  فوتبالیستی  هر 
می کند برای تیم ملی و باشگاهی اش مفید و موثر باشد. 
هافبک های  سایر  و  نوراللهی  احمد  عزت اللهی،  سعید 
تیم ملی هم بازیکنان خوبی هستند و برای آن ها آرزوی 

موفقیت می کنم.
و  این سوال در ذهن من است  شاید سال هاست 
قدر  باقری  کریم  این که  نپرسیدم.  شما  از  هرگز 

خودش را به عنوان بازیکن دانست؟
را  خودم  قدر  بخواهید  را  راستش  نه!  )بلافاصله( 
ندانستم. تصمیمات اشتباهی گرفتم که همان تصمیمات 

جلوی پیشرفت مرا گرفت.
خیلی ها شما را یکی از کامل ترین بازیکنان تاریخ 
فوتبال ایران می دانند. پیشنهادی از تیمی بزرگ 
نکرده  عنوان  را  آن  جایی  تاکنون  که  داشته اید 

باشید؟
زمانی که در آرمینیا بیلفلد بازی می کردم به من اطلاع 

دادند بایرن مونیخ دنبالم است.
همزمان با رفتن علی دایی به بایرن مونیخ؟

نه؛ یک سال بعد از رفتن علی دایی به بایرن مونیخ بود که مسئولان 
دنبال  را  تو  بازی های  وسواس  با  تیم  این  گفتند  من  به  باشگاه 

می کند اما قسمت نشد دیگر!
می توانستید در بایرن مونیخ هم بازی کنید؟

به هر حال گذشته، گذشته است. آن زمان جوان بودم و خیلی به 
این مسائل توجهی نمی کردم. این خصلت جوانی و زندگی است 
که وقتی جوان هستی، تجربه نداری و وقتی دارای تجربه می شوی 

دیگر آن شوق یا انرژی جوانی را نداری.
اگر موافق باشید برگردیم به پرسپولیس و رضا درویش! بابت 
مصاحبه مدیرعامل باشگاه پرسپولیس حسابی به هم ریختید و 

مصاحبه هم کردید. توضیحی می دهید؟
من اصلا قصد مصاحبه نداشتم. من دوست داشتم آقای درویش 
این  نمی گفت.  دروغ  من  مورد  در  حداقل  یا  نمی کرد  صحبتی 
همین  به  و  بود  محض  دروغ  می کنم  تکرار  دیگر  بار  صحبت ها 

خاطر هم از خودم دفاع کردم.
آن زمانی که رضا درویش عنوان کرد »سیدجلال حسینی 
جای کریم باقری را در پرسپولیس پُر می کند« هم به این 

اندازه ناراحت شدید؟
ندارم و از شما هم می خواهم اسم کسی  نه! من بحث کسی را 
را نیاورید. همه مردم می دانند قرارداد من با پرسپولیس به اتمام 
تماس  قرارداد  تمدید  برای  باید  باشگاه  بنابراین  و  بود  رسیده 
می گرفت. من که نمی توانستم بدون قرارداد بلند شوم و سر تمرین 
به فکر  نیازی هم  پرسپولیس بروم. این یک حرف ساده است و 
زیادی ندارد. باشگاه با من تماسی نگرفت و بنابراین متوجه شدم 
دنبال تمدید قراردادم نیستند. به همین سادگی جدا شدیم و شما 
هم دیدید پس از آن تمام تلاش من این بود که برای پرسپولیس 
جلوی  باشگاه  مدیرعامل  می بینم  حالا  نکنم.  درست  حاشیه ای 
خبرنگاران و این همه دوربین و ... می آید و می گوید من خودم 
بهتر  و  نیست  قشنگ  حرف ها  این  بروم!  پرسپولیس  از  خواستم 
است ما یک مقدار معرفت داشته باشیم. اگر نمی توانیم راستش را 

بگوییم حداقل دروغ نگوییم. آیا حرف بدی می زنم؟
بر  مبنی  شد  مطرح  هم  شایعاتی  گذشته  تابستان  در  اما  نه 
میلیارد  ۵ونیم  قرارداد  درخواست  باقری  کریم  این که 

تومانی یا ۶میلیاردی داشته و...
این هم دروغ و کذب است. اصلا داستان من و مدیران باشگاه 
شود؟  مطرح  رقم  و  عدد  که  کشید  مذاکره  به  مگر  پرسپولیس 
نه  کارم!  دنبال  رفتم  هم  من  و  شد  تمام  پرسپولیس  با  قراردادم 
پیشنهادی دادم و نه کسی پیشنهادی داد که بخواهم درخواست 

مالی داشته باشم. همه چیز واضح و روشن است.
و بالاخره حرف پایانی؟

حرف خاصی ندارم اما لطفا از قول من بنویسید کریم باقری آدمی نیست 
که بخواهد به هر طریقی در این فوتبال باشد. اسامی خیلی بزرگ تر از من 
بوده اند که الان دیگر در فوتبال نیستند. قرار هم نیست من کریم باقری 
همیشه باشم و از لطف و محبت همه مردم و دوستان هم تشکر می کنم. 
دنبال حاشیه و حاشیه سازی هم نبودم و امروز اگر نیستم قرار نیست 
پرسپولیس را به حاشیه ببرم اما گاهی حرف هایی آدم می شنود که مجبور به 
واکنش می شود. بهتر است هر کسی راه خودش را برود و از راه صداقت 

و راستی خارج نشود. قضاوت را هم بسپاریم به مردم و هواداران!

وزن  سبک  دونفره  رویینگ  در  گفت:  ایران  رویینگ  ملی پوش 
بهترین عملکرد خود را داشتیم اما از اینکه کار ما زیر سوال برده 

شد، ناراحت شدم.
با  برایش  که  هانگژو  آسیایی  های  بازی  درباره ی  ملایی  نازنین 
یک مدال نقره رویینگ چهار نفره و مقام چهارمی رویینگ دونفره 
سبک وزن همراه بود، بیان کرد: ما می دانستیم که در دو نفره سبک 
وزن رقابت سنگینی را خواهیم داشت. بازی های آسیایی که یک 
سال به تعویق افتاد، باعث شد تقریبا نزدیک به مسابقات انتخابی 
المپیک باشد و رویینگ دونفره سبک وزن زنان هم المپیکی است. 
ماده  این  آمادگی کامل در  با  این رو می دانستیم که کشورها  از 
شرکت می کنند. در سال های گذشته تنها تیم چین در کاپ های 
رویینگ  رقابت  که  دوره  این  در  اما  می کرد  شرکت  جهانی 
قزاقستان،  کردیم، کشورهای  بررسی  را  زنان  دونفره  وزن  سبک 
ازبکستان، چین تایپه هنگ کنگ و ژاپن هم در کاپ ۱ و ۲ جهانی 
حضور داشتند اما در قایق های دیگر اینطور نبود. این نشان می داد 
که کشورها تمرکز زیادی روی این ماده گذاشته اند. تمام ذهنیت 
ما این بود که با مدال برمی گردیم و اصلا فکرش را نمی کردیم با 

اختلاف ۲۶ صدم ثانیه مدال را از دست بدهیم.
لحظه به لحظه مسابقه رویینگ دونفره رقابت کردیم

پیش  می کنیم،  فکر  که  طور  این  شرایط  همیشه  داد:  ادامه  او 
نمی رود. با این حال مسابقه خیلی خوبی بود لحظه به لحظه آن را 
فشار آوردیم و حتی عملکرد ما در ۵۰۰ متر آخر یک ثانیه بهتر 
تا  دوم  قایق های  داشتیم.  رقابت سنگینی  نیز  انتهای خط  تا  بود. 
پنجم مماس با هم خط را رد کردند حتی خود ما زمانی که از خط 
پایان عبور کردیم، نمی دانستیم چندم شدیم. فکر می کردیم سوم 
شدیم اما بعد از چند دقیقه از طریق دستگاه فوتوفینیش مشخص 
شد که ما سوم نشده ایم. شرایط سختی بود اما در رویینگ چهار 

نفره به مدال نقره رسیدم.
قایق اندونزی را ندیدیم

ملایی با اشاره به رقابت رویینگ دونفره سبک وزن زنان گفت: 
بیشتر هدف من روی قایق دو نفره است چون سهمیه المپیک دارد.  
قایق اندونزی در سمت راست و لاین آخر بود و  آن را ندیدیم. 
ژاپن را که جلوی اندونزی بود دیدیم و آن را گرفتیم اما اندونزی 
را ندیدیم. ۲۶ صدم ثانیه یعنی نصف پارو و اگر ما اندونزی را 
دارد  اندونزی  که  بودیم  شنیده  را  مربیان  صدای  یا  بودیم  دیده 
می آید، قطعا اندونزی را هم گرفته بودیم. به هر حال مسابقه است 
اتفاقی ممکن است رخ دهد. مهم این است که ورزشکار  و هر 
بهترین عملکرد خودش را انجام داده باشد و ما این کار را انجام 

دادیم. رکورد زمانی ثبت شده هم این را نشان می دهد.
 فشار روانی و حاشیه ها را کنترل کردم

بودند  قایقی  اولین  این پرسش که  به  پاسخ  ایران  در  ملی پوش 
خیلی ها  و  کردند  رقابت  هانگژو  آسیایی  بازی های  فینال  در  که 
منتظر بودند که این قایق، اولین مدال کاروان ایران را بگیرد، این 
مسئله تا چه اندازه فشار روانی روی او ایجاد کرد؟ گفت: درواقع 
انتظاری که داشتند به جا بود. اما اینکه بگویم فشار روانی برای 
نیستم  کار  تازه  ورزشکار  من  چون  نبود  اینطور  کرد  ایجاد  من 
را  عملکردم  و  بگیرم  قرار  روانی  فشارهای  این  تاثیر  تحت  که 
را در  قرارداد. فشارهای روانی و حاشیه های زیادی  تاثیر  تحت 
تیم داشتیم که آنها بیشتر می توانست تاثیر بگذارد با این حال من 

آنها را هم کنترل کردم.
من  تیمی  هم  و  بودیم  قایق  در  نفر  دو  ما  طرفی  از  افزود:  او 
ورزشکار جوانی است. من خیلی از این بابت ناراحت شدم که در 
نهایت من مدال گرفتم اما این اتفاق برای او رخ نداد. او ورزشکار 
جوانی است و خیلی راه دارد و اولین تجربه بازی های آسیایی او 
بود. قطعا هر چقدر هم بخواهم تجربیاتم را در اختیارش بگذارم 
باز هم باید برخی تجربه ها را خودش به دست بیاورد. من بعد از 
چندین سال و پشت سر گذاشتن مسابقات بزرگ و زیادی توانستم 
استرسم را کنترل کنم. برای نمونه در بازی های آسیایی جاکارتا 
تحت تاثیر استرس و مسئولیتی که بر عهده ام بود قرار گرفتم و 
پارو از دستم در رفت و جا ماندم و مدالم در نهایت به مدال نقره 
تبدیل شد. بنابراین هم قایقی من نیز باید برخی مسائل را خودش 
می  تقسیم  مسئولیت ها  هستیم  دونفره  قایق  در  وقتی  کند.  تجربه 
شود با این حال ما توانستیم عملکرد خیلی خوبی از خود به جا 
بگذاریم. ما خیلی خوب بودیم از دونفره راضی بودم و تنها این 
برایم ناراحت کننده بود که هم  تیمی من نتوانست با مدال برگردد.

را  عمکرد  بهترین  اما  می پذیرفتم  بودم  کرده  اشتباه  اگر 
داشتیم

ملایی در پاسخ به این پرسش که بعد از گرفتن مدال نقره رویینگ 
چهار نفره خوشحالی همیشگی خود را نداشت و علتش به مدال 
نگرفتن هم تیمی اش در قایق دونفره برمی گردد؟ تصریح کرد: هم 
برای این مسئله بود و هم بعد از اتمام مسابقه ما، مصاحبه هایی 
را شنیدم مبنی براینکه مسابقه از دست ما در رفت و مسابقه را 
نبود. من  مدیریت نکردیم. به نظرم این مصاحبه جایز و درست 
عنوان  به صراحت  باشم  مقصر  اگر جایی  که  ورزشکاری هستم 
می کنم. برای نمونه همیشه گفته ام در بازی های آسیایی جاکارتا 
به  نتوانستم  اینکه  یا  و  نگرفتم  طلا  مدال  که  بودم  خودم  مقصر 

کردم.  را خراب  تستم  که  هستم  مقصر خودم  بروم  ریو  المپیک 
اشتباهم را می پذیرم.

او ادامه داد: وقتی دقیقا تمام کاری را انجام دادیم که به ما گفته 
شده بود و بهترین عملکرد را داشتیم و حتی در ۵۰۰ متر پایانی 
قوی تر از قبل ظاهر شدیم، اینکه ماجرا به گونه دیگر بیان شود، 
رکوردهای  و  جزئیات  که  مردم  و  مسئولان  چون  نیست.  خوب 
زمانی را بررسی نمی کنند. انها فقط حرف ها را می شنوند و فکر 
می کنند واقعیت این است. ناراحتی من برای این بود که چرا وقتی 

کار ما ورزشکاران درست بود، زیر سوال برده می شود.
سهمیه المپیک پاریس در راه است

آسیایی  های  بازی  اتفاقات  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  ملایی 
هانگژورا فراموش کرده تا خودش را برای انتخابی المپیک آماده 
سبک  رویینگ  مسابقه  که  روز  همان  از  قطعا.  کرد:  تاکید  کند؟ 
وزن دو نفره تمام شد، همه چیز را به فراموشی سپردم و انگیزه ام 
در  پاریس  المپیک  سهمیه  کردم.  حفظ  المپیک  انتخابی  برای  را 

راه است.
است؟  المپیک  سهمیه  دنبال  به  قایق  کدام  در  اینکه  مور  در  او 
تا  اما  تمرین می کنم  دونفره سبک وزن  قایق  در  الان  من  گفت: 
لحظه آخر هیچ چیز معلوم نیست. باید رکورد زمانی ثبت کنیم و 
باید از این رکوردها راضی باشیم نه اینکه اگر در تست گیری ها 
اول شدیم این برای ما راضی کننده باشد. اگر رکوردی را ثبت 
بگیریم،  سهمیه  می توانیم  المپیک  انتخابی  در  می دانیم  که  کنیم 
می توانیم برای آن قایق تلاش کنیم. از الان هیچ چیزی تعیین شده 

نیست.
پاسخ به تاثیر اردوی روسیه روی آمادگی ورزشکاران

به  چقدر  روسیه  اردوی  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  ملایی 
آمادگی اش کمک کرد؟ گفت: از این لحاظ که بتوانیم در مسافت 
تمرین کنیم خیلی خوب بود اما در کنار آن حواشی پیش آمد. به 
هر حال هر چه تعداد نفرات تیم بیشتر شود، حاشیه ها هم بیشتر 
خواهد شد. از این لحاظ تاثیرات منفی را روی ذهن و عملکرد 
ورزشکار می گذاشت. اگر ۱۰ درجه مسافت به ما کمک کرد، ۱۰ 

درجه حاشیه ها، آن کمک را از ما گرفت و در حد وسط بودیم.
او در مورد امکان حل چالش ها بیان کرد: نمی دانم امکانپذیر است 
نه، قبلا شرایط متفاوت بود، هر کسی تمرکزش را روی کار  یا 
خودش گذاشته بود و همیشه رکوردها خوب بود. امیدوارم همین 
اتفاق رخ دهد و واقعا روی کار و عملکرد تمرکز کنیم و درگیر 
پایین  را  ورزشکار  عملکرد  نشویم چون حواشی سطح  حواشی 

می آورد.

علت ناراحتی نازنین ملایی در هانگژو

موضوعات  به  نسبت  ای  بیانیه  انتشار  با  فوتبال  فدراسیون 
مطرح شده در برنامه شب گذشته فوتبال برتر موضع گرفت.

باتجربه  مجری  میثاقی  محمدحسین  برتر  فوتبال  برنامه  در   
پیرامون  را  مختلف صحبت هایی  های  بخش  در  برنامه  این 
برخی  در  موجود  مشکلات  و  فدراسیون  کنونی  وضعیت 
بخش ها انجام داد که این مساله به مذاق مدیران فدراسیون 

فوتبال خوش نیامده است.
از این رو فدراسیون فوتبال بیانیه تندی را علیه فوتبال برتر 

و محمدحسین میثاقی صادر کرده است.
 فدراسیون فوتبال در شروع این بیانیه بدون آنکه اسمی از 
میثاقی بیاورد، نوشته است: »مجری جوان برنامه فوتبال برتر 
گویا از انتخاب فدراسیون فوتبال در بین کاندیداهای برترین 
قاره آسیا ناراحت است که حتی انتخاب های کنفدراسیون 

فوتبال اسیا را هم به سخره می گیرد.«
 در ادامه این بیانیه آمده است: »امیدوار بودیم ریاست محترم 
سازمان صدا و سیما به رویه اختلاف افکنی و فتنه انگیزی 
برخی برنامه های فوتبال رسانه ملی پایان بدهد تا رسانه ملی 
در فاصله کوتاه به جام ملت های آسیا همچون گذشته یار 
دوازدهم تیم ملی کشورمان باشد، تیمی که به قول مجریان 
خود صدا و سیما ۸۰ میلیون ایرانی به آن عشق می ورزند 
و مایه نشاط اجتماعی و انسجام و وحدت ملی بیشتر است 
برنامه دوشنبه شب شبکه سه  اما حیرت زده می شویم که 
ملی  تیم  و  فوتبال  فدراسیون  بین  تا  داشت  عجیبی  تلاش 
تفرقه افکنی کند و بگوید تیم ملی ربطی به فدارسیون فوتبال 
ندارد. عجب!مگر می شود تیم ملی کشورمان که روی سینه 
آن پرچم مقدس جمهوری اسلامی به همراه آرم فدراسیون 

حک شده ربطی به فدراسیون فوتبال نداشته باشد؟!«
 فدراسیون در ادامه موضع انتقادی خود نوشته است: »چنین 
رویکردهای غیرکارشناسی است  که مخاطب عام را دلزده 
می کند تا آنتن مملکت بیش از دو ساعت و نیم در اختیار 
اتاق فرمانی باشد که از طریق گوشی فرامین را منتقل می 

کند و فرمان می دهد و فرمان می دهد...
دریغ از حضور یک کارشناس در برنامه.... و البته در ادامه 
با بغض نامزدهای برترین های آسیا را هم به سخره می گیرد 
تا حضور فدراسیون فوتبال جمهوری اسلامی ایران در بین 
کاندیداهای بهترین های قاره آسیا را هم بی اهمیت جلوه می 
دهد و حتی حاضر نیست ۳۰ ثانیه از وقت برنامه دو ساعت 
و نیمه برنامه را به این موضوع مهم و ملی اختصاص بدهد، 

مثل سایر برنامه های رسانه ملی در سه روز اخیر...«
 بخش پایانی بیانیه فدراسیون هم در نوع خود جالب است؛ 
آنها نوشته است: »اگر دوشنبه شب مثل خیلی ها شبکه سه 
را ندیده اید، در ادامه سایر سرفصل های مهم ! برنامه را از 

نظر می گذارانید!«
فدراسیون  دیدگاه  از  برتر  فوتبال  های  سرفصل  ادامه  در 

فوتبال آمده:
-متلک های تکراری و دائمی به مدیران فوتبال

-تمسخر مشخص نبودن محل برگزاری مسابقه و ربط دادن 
به  ارتباطی  این مشکل هیچ  به سازمان لیگ در حالیکه  آن 
مسئولان سازمان لیگ ندارد و بحث شورای تامین استان ها 

ونداشتن سخت افزار لازم در کشور مربوط می شود.
-مچ گیری و شبهه افکنی صدباره علیه مدیران فوتبال درباره 

فهرست حواله خودرو و وعده افشاگرایانه
های  هیات  عمومی  مجامع  و  انتخابات  بردن  سوال  -زیر 
واقع  در  نیست!  درست  این چرخه  اینکه  و  استانی  فوتبال 
زیر سوال بردن اعضای  مجمع عمومی فدراسیون فوتبال که 

بالاترین مرجع فوتبال در همه کشورهاست.

عملکرد  درباره  برداری  وزنه  فدراسیون  فنی  کمیته  رئیس   
وزنه برداران در بازی های آسیایی هانگژو توضیحاتی را بیان 

کرد.
برداری   وزنه  فدراسیون  فنی  کمیته  رئیس  رضازاده  حسین 
درباره  عملکرد تیم ملی وزنه برداری در بازی های آسیایی 
اظهار کرد: با توجه به فاصله کوتاه مسابقات قهرمانی جهان 
زیادی  فشار  جهانی  در  وزنه برداران  آسیایی،  بازی های  با 
آن ها  بدن  که  بود  معلوم  آسیایی  بازی های  در  و  آوردند 
خسته بود و نمی توانند رکورد های بالایی به ثبت برسانند. به 
نظرم با این شرایط باید چند نفر از وزنه برداران تغییر کنند 
و نفرات جوان تر بیاوریم تا برای آینده نتیجه خوبی بگیریم.

او افزود: هدف اصلی ما مسابقات جهانی بود که خوشبختانه 
در وزن ۸۹ که بهترین های جهان در آن حضور داشتند، میر 
طلا  نشان  یک  توانست  ما  غیرت  با  پسر  جوادی  مصطفی 
برای  بود.  ستودنی  بسیار  کارش  واقعا  که  بیاورد  به دست 
المپیک هم روی جوادی حساب ویژه ای باز کرده ایم تا در 
آنجا هم ایران را صاحب مدال کند. در دسته فوق سنگین 
هم علی داوودی یک مدال برنز گرفت. ما برای المپیک سه 
سهمیه داریم و سخت در حال برنامه ریزی و تلاش هستیم 
بتوانیم در اوزان ۸۹، ۱۰۲ و همچنین فوق سنگین برای  تا 

المپیک وزنه برداران ما حرفی برای گفتن داشته باشند.
اینکه  با اشاره به  رئیس کمیته فنی فدراسیون وزنه برداری 
گفت:  بگیرد،  ملی صورت  تیم  ترکیب  در  نسل  تغییر  باید 
برخی  اما  باشند،  داشته  رکورد  افزایش  می توانند  جوان ها 
ایران  برای  سال  چندین  ملی،  تیم  حاضر  حال  نفرات 
نمی دهد.  جواب  بدن ها  دیگر  اما  کردند،  افتخارآفرینی 
وزنه برداری رشته ای است که وقتی سن بالا می رود، آسیب 
دیدگی هم در آن بیشتر از قبل رخ می دهد. به هر حال بدن 
خسته می شود و نمی تواند بازگشت خوبی به رکورد های قبل 
داشته باشد. بهترین راهکار در این است که هم کار پشتوانه 
جوانان  سنی  رده  از  اینکه  هم  و  بگیرد  انجام  بیشتر  سازی 
بیایند تا با سرمایه  ورزشکاران به داخل اردو های تیم ملی 
گذاری بیشتر بتوانند در میادین مهم از جمله المپیک ۲۰۲۸ 

و بازی های آسیایی ۲۰۲۶ خوش بدرخشند.

رضازاده: 
خستگی مانع نتایج خوب در هانگژو شد

هواداران  متفاوتی  طرز  به  نمایش  با  ایران  فوتبال  ملی  تیم 
متفاوتی هواداران پراکنده اش را به آینده خود امیدوار کرد. 
قلعه نویی در دوران حضورش  امیر  تیم  نمایش  بهترین  این 
در تیم ملی پس از بیداری ناگهانی در نیمه دوم این مسابقه 
بود. کمی پس از آنکه مرتضی پورعلی گنجی مدافع وسط و 
تاثیرگذار تیم ملی با یک مصدومیت وحشتناک زمین مسابقه 

را ترک کرد.
اما در شرایطی که همه فکر می کردیم ایران تحت تاثیر آن 
جانشین  بازیکن  باشد،  مرتضی  زانوی  به  دلخراش  ضربه 
رامین  سانتر  سرشار  انگیزه  با  کنعانی زادگان  محمدحسین 
قطر  دروازه  تور  به  مهارنشدنی  سر  ضربه  با  را  رضائیان 

دوخت، تا اولین گل ایران مقابل قطر به ثمر برسد.
حال  در  ایران  نیمکت  مقابل  کنعانی زادگان  بعد  لحظاتی 
کارلوش  که  حالی  در  اما  بود،  جنوبی  رقص  یک  اجرای 
کی روش با دندان قروچه و عصبانیت شادی شاگرد سابقش 
را تماشا می  کرد، خبر نداشت که قرار است چه اتفاق بدتری 

برای او رقم بخورد.
چند دقیقه بعد علیرضا جهانبخش روی پاس میلاد محمدی 
روی  هم  باز  جالب تر  شکلی  به  آزمون  سردار  سپس  و 
پاس محمدی ایران را سه هیچ پیش انداختند و تازه هنوز 
ایستاده  پنالتی  نقطه  روی  هنوز  کنعانی زادگان  محمدحسین 
به  رضائیان  رامین  سانتر  روی  بازهم  را  چهارم  گل  تا  بود 

ثمر برساند.
پیکر  بر  شلیکی  که  معمولی  تیم  یک  به  نه  گل هایی  این ها 
از  یکی  که  تیمی  بود؛  ملت ها  جام  پیش  دوره  قهرمان  تیم 
سنگین ترین شکست های ژاپن را در جام ملت های آسیا به 
پرقدرت  تیم های  امروز  اگرچه  ژاپنی که  آنها تحمیل کرد؛ 
فوتبال دنیا را با بردهای پر گل بدرقه می کند، اما در آخرین 
قطر  مغلوب  با ۴ گل  آسیا  ملت های  پیش جام  دوره  بازی 
تعدادی  و  راوی  بسام  علی،  معز  عفیف،  اکرم  آن  از  شد. 
تیم آن  این  اما  تیم ملی قطر حضور دارند،  دیگر هنوز در 

تیم نیست.
در تیم ملی ایران هم پس از ۴ سال تعدادی از بازیکنان تغییر 
در  کی روش  کارلوس  با  که  بازیکنانی  همان  اما  کرده اند، 
جام ملت های ۲۰۱۹ امارات حضور داشتند، اغلب همچنان 
به درخشش خودشان در تیم ملی ادامه می  دهند. از تیمی که 
دیروز مقابل قطر بازی کرد، به جز محبی و شجاع خلیل زاده 

همگی در آن دوره جام ملت ها حاضر بودند.
کارلوس کی روش که پس از جدایی از تیم ملی ایران در پی 
شکست سنگین مقابل ژاپن دوباره در بزنگاه جام جهانی به 
ایران بازگشت، پست خود را به امیر قلعه نویی منتقد بزرگش 
در دوره اول حضور در ایران تحویل داد. این دو در حال 
حاضر رابطه صمیمانه  با یکدیگر دارند و پس از دیدار در 
حاشیه کلاس مربیان نخبه آسیا در اردن نیز با استقبالی گرم 
تلطیف  را  مشترک  فضای  می شد  که  جایی  تا  یکدیگر  از 
کردند و حتی قلعه نویی امروز دسته گلی بزرگ با گل های 

سرخ را به کارلوس کی روش تقدیم کرد.
آنچه که در زمین بازیکنان ایران به نمایش گذاشتند، ارتباط 
چندانی با آن دوستی و مودت ابتدای مسابقه نداشت و این 
جام  در  می خواهد  که  است  تیمی  برای  بزرگ  حسن  یک 
ملت های آسیا طلسم طولانی صعود به فینال را بشکند؛ تیمی 
که بازیکنانش سال ها کنار یکدیگر بازی کرده و آماده جبران 
ناکامی نسبی دوره پیش هستند و البته پیروزی ۴ گله شب 

گذشته بیش از چیزی بود که در ذهن می پروراندیم.
جام  دوره  دو  به  تجربه صعود  تیم  این  که  نکنیم  فراموش 
و  جهانی  جام  دو  در  حضور  و   ) و۲۰۲۲   ۲۰۱۸( جهانی 
از  تعدادی  و  دارد  را  امارات(   ۲۰۱۹  ( ملت  ها  جام  یک 
بازیکنانش در اوج تجربه و بلوغ جسمی و فکری هستند و 
به اندازه کافی ما را نسبت به آینده خوشبین می کنند. البته 
و  می پروانیم  در سر  ما  که  است  از چیزی  میدان سخت تر 
بعید است که در روزهای حساس و بازی های پلی آف یک 
چهارم نهایی به بعد حریفان ما مثل قطر با خوردن یک گل 

شیرازه شان را از دست بدهند.
امیر قلعه نویی سرمربی تیم ملی فوتبال ایران که وارد دومین 
در  می شود،  خود  حرفه ای  زندگی  آسیای  ملت های  جام 
داد  دست  از  را  شغلش  اول  شکست  از  پس  که  شرایطی 
با یک گروه  اینبار  تا مسیر حرفه ای متفاوتی را دنبال کند، 
دوست  توقعات  آوردن  پایین  پرتعداد ضمن  و  شلوغ  فنی 
دارد در جام ملت ها طوری پیش برود که هم شغلش را تا 
جام جهانی ۲۰۲۶ تضمین کند و هم در یک میدان آسیایی 
جوری بدرخشد که در فوتبال ایران بی سابقه بوده و نامش 
در کنار بزرگانی مثل حشمت، محمد رنجبر و برادران بیاتی 

قرار بگیرد.
تیم ملی در بازی قطر شمایی از چیزی که می تواند باشد را 
به ما نشان داد. تیمی هوشیار، سریع، فرصت طلب و پراشتها. 
و  رفت  میدان  به  اردن  مقابل  که  گروهی  با  متفاوت  کاملا 
داشت قافیه را به این تیم متوسط غرب آسیا واگذار می کرد. 
از  ملی  تیم  هوشمندانه  استفاده  و  فنی  چشم گیر  تغییر  این 
فول بک ها در ۴ گل به ثمر رسیده، نشان از آنالیز دقیق از 
آخرین حریف تیم ملی دارد؛ نکته ای که نشان می دهد اوقات 

در کمپ تیم ملی و پک به بطالت نگذشته است.
زدن ۷ گل در دو بازی نسبتا دشوار آسیایی ما را امیدوار 
به فیفادی بعدی خواهد فرستاد. وقفه ای که به معنای آغاز 
منطقه  در   ۲۰۲۶ جهانی  جام  مقدماتی  رقابت های  رسمی 
با  ما  باعث می شود  گروه بندی  البته شکل جدید  آسیاست. 
دغدغه کمتری وارد رقابت های دور مقدماتی بشویم و فعلا 
باشد؛  آسیا  ملت های  جام  همان  به  معطوف  نگاه مان  بیشتر 
دیرین  دشمنان  و  منطقه ای  رقبای  سنتی،  مدعیان  که  جایی 
انتظارمان را می کشند. بیایید امیدوار و سخت گیر نسبت به 
نسل و مربی ای باشیم که به اندازه کافی ما را نسبت به آینده 

خوش بین کرده اند.



شفافیتِ نصفه و نیمه در مجلس 

مقصران شکست طرح شفافیت چه کسانی هستند؟
جلالی: طرح شفافیت شبیه شیر بی بال و کوپال است

باقری:

 ایران دیگر موضوع هیچ محدودیتی در چارچوب
 شورای امنیت مرتبط با بحث موشکی نیست 

سرلشکر باقری:

 سازمان ملل باید با برگزاری نشست فوق العاده جنایات 
اسرائیل را متوقف کند 

قالیباف در نطق پیش از دستور: 
صهیونیست ها با ظلم های بی پایان، دودمان خود را بر باد می دهند 

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس :

سکوت مجامع  بین المللی در مقابل نسل کشی مردم غزه هیچ توجیهی ندارد

اما و اگرهای همکاری ایران و روسیه برای ایجاد قطب گازی در خلیج فارس 

های روی  ماه  اولین  در  بود  قرار  که  انتخاباتی شفافیت  شعار 
ماه  چند  در  شود،  قانون  به  تبدیل  یازدهم  مجلس  آمدن  کار 
بعید  و  مانده  بلاتکلیف  همچنان  مجلس  این  پایان  به  مانده 
ابتدایی مجلس  برسد.از همان روزهای  به سرانجامی  است که 
پی  در  طرحی  ارائه  با  انقلابی  مجلس  نمایندگان  که  یازدهم 
های  چهره  برخی  بودند،  شان  شفافیت  شعار  کردن  عملی 
این  کردند  می  بینی  پیش  نادران  الیاس  چون  پارلمان  قدیمی 
الیاس  خورد.  خواهد  بسته  در  به  پشتوانه  بی  طرح  و  شعار 
با  مجلس  نمایندگان  عامه  نبودن  موافق  از  روزها  آن  نادران 
طرح شفافیت خبر داده و گفته بود این هم یکی از اشکالات 
مورد  در  نادران  است.پیش بینی  حزب  بدون  انتخاباتی  سیستم 
آینده طرح شفافیت از آنجایی درست از آب در آمد که اولین 
از  بیش  با گذشت  اولی ها  مجلس  پرسروصدای  و طرح  شعار 
یکسال از عمر مجلس مهر ماه ۱۴۰۰ در دستور کار قرار گرفت 
نبود  از مطرح شدن آن در صحن علنی  ماه خبری  آبان  تا  اما 
بعد  نهایت  در  نشد.  تصویب  هم  در صحن  بررسی  از  بعد  و 
از رفت وآمدهای فراوان طرح جدید از شفافیت آنهم حجیم تر 
دو  مجلس  از  غیر  که  وسیع تر  گستره ای  با  بار  این  و  قبل  از 
شامل  را  نظام  تشخیص مصلحت  مجمع  نهادهای  و  دیگر  قوه 
به  و  تصویب  مجلس  در   ۱۴۰۲ ماه  اردیبهشت   ۲۸ می شد، 
این شورا  بسته  در  با  بلافاصله  که  ارسال شد  نگهبان  شورای 
شورای  سخنگوی  نظیف،  طحان  هادی  چنانچه  کرد  برخورد 
با  مغایر  را  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  شفافیت  نگهبان 
قانون اساسی خواند و مصوبه شفافیت را به مجلس بازگرداند. 
در مقابل مجلس نیز مجدداً ایرادات وارده از جمله ایراد وارده 
در مورد مجمع تشخیص مصلحت نظام را اصلاح و به شورای 
نگهبان ارسال کرد و این بار به جای شورای نگهبان رسماً خود 
مجمع تشخیص مصلحت نظام ورود پیدا کرده و طرح شفافیت 
نگه  مسکوت  یازدهم  مجلس  عمر  به  منتهی  ماه های  در  را 
شورای  ایرادات  مجلسی ها  گفته  به  بنا  اینکه  وجود  داشت.با 
رفت وآمد  ولی  شده  برطرف  شفافیت  طرح  به  نسبت  نگهبان 
تشخیص  و مجمع  نگهبان  میان مجلس، شورای  طرح شفافیت 
مبنی  نادران  نظیر  افرادی  اظهارات  طرفی  از  و  نظام  مصلحت 
یا  نمایندگان و  به دلیل مخالفت  بر بی سرانجامی طرح مذکور 
شورای  مجلس  قضایی  کمیسیون  عضو  شدن  دامن  به  دست 
از  شفافیت  طرح  کردن  خارج  برای  رئیسه  هیئت  به  اسلامی 
به  این پرسش می شود که  حالت شعاری، منجر به شکل گیری 

نتیجه نرسیدن طرح شفافیت حاصل عملکرد مجلسی است که 
علی رغم دادن شعار شفافیت در عمل صحنه را خالی گذاشته 
و در مسیر تصویب طرح شفافیت سنگ اندازی می کنند یا پای 

سایر نهادها در میان است؟
در پاسخ به این پرسش چهره نزدیک به جبهه پایداری معتقد 
مجمع  نظیر  نهادهایی  و  قوا  سایر  دادن  دخالت  با  که  است 
در  شفافیت  توپ  انداختن  با  مجلس  نظام  مصلحت  تشخیص 
زمین سایر قوا طرح مذکور را تبدیل به شیر بی یال و کوپال 

کرده است.
طرح شفافیت شبیه به شیر بی بال و کوپال شده است

در  پایداری  جبهه  به  نزدیک  چهره های  از  جلالی  حسین 
خبرآنلاین  خبرگزاری  با  گفتگو  در  اسلامی  شورای  مجلس 
درباره سرانجام طرح شفافیت در مجلس یازدهم گفت: بنده از 
این شفافیتی که  اما  طرفداران طرح شفافیت در مجلس هستم 
در مجلس درآمد شبیه شیر بی یال و کوپالی شد، به این ترتیب 
اجرا  را  هم شفافیت  بگویند  که  کردند  این طرح  با  کاری  که 

کردیم و هم شفافیتی وجود ندارد.
ما تعهد کردیم مجلس شفاف عمل کند اما...

ما  این است که  امر در مورد طرح شفایت  واقعیت  افزود:  او 
به  طرح  ادامه  در  اما  کند  عمل  شفاف  مجلس  کردیم  تعهد 
نحوی بسته شد که قوه قضائیه، قوه مجریه و مجمع تشخیص 
مصلحت نظام هم به آن اضافه شدند. بنابراین به اندازه ای طرح 
نداریم،  آمادگی  ما  گفت  نهادی  که  کردیم  وسیع  را  شفافیت 

دیگری گفت زیرساخت نداریم و غیره.
جمله  از  مجلس  توسط  قوا  سایر  به  شفافیت  توپ  انداختن 
این  در  جلالی  که  است  شفافیت  طرح  نشدن  مصوب  موانع 
گفتگو به آن اشاره کرد و تصریح کرد: وضعیت به نحوی شد 
از طرفی  این صورت که  به  نشود،  به طرح شفافیت عمل  که 
شفافیت  اسم  نتیجه  در  که  انداختیم  آنها  زمین  در  را  توپ 
پایداری  به جبهه  نزدیک  نماینده  نشد.این  به آن عمل  اما  آمد 
سایر  مجلس  از  غیر  جریانی  یا  کسانی  چه  اینکه  به  پاسخ  در 
مقصر  دنبال  کرد:  خاطرنشان  کرد؟،  شفافیت  شامل  را  نهادها 
بحث  مواردی  در  که  آمد  پیش  مسائلی  حقیقت  در  نباشید. 
منافع شخصی افراد بود، در شرایط دیگر بحث منافع احزاب و 
بگوییم  افراد شویم و  نقش  نباید وارد  لذا  گروه ها مطرح شد، 
به  چه کسانی خواستند و چه کسانی نخواستند طرح شفافیت 
پایداری  جبهه  به  نزدیک  چهره  که  حالی  برسد.در  سرانجام 

سایر  زمین  در  شفافیت  توپ  انداختن  با  مجلس  است  معتقد 
و  کرده  کوپال  و  یال  بی  شیر  به  تبدیل  را  مذکور  طرح  قوا 
در نتیجه این اقدام خود را از پاسخ گویی پیرامون بی سرانجام 
از  دیگر  یکی  کند.  مبرا  بود،  داده  ابتدا  در  که  شعاری  ماندن 
نمایندگان مجلس به معایب بنیادین طرح شفافیت اشاره کرده 
برنامه ریزی  نحوی  به  را  شفافیت  طرح  مجلسی ها  می گوید  و 
نیمه  و  برای مجلس هم نصفه  کردند که شفافیت دوخته شده 
است و مجلس نیز در مواردی که نیاز به شفافیت دارد، شفاف 

نخواهد بود.
هیئت رئیسه و رأی به وزرا شامل شفافیت نیست

آذربایجان شرقی در مجلس  مردم  نماینده  بنابی،  باقری  محمد 
شورای اسلامی در واکنش به بی نتیجه ماندن طرح شفافیت آن 
هم در حالی که تنها چند ماه به پایان عمر مجلس یازدهم باقی 
شفافیت  طرح  پیرو  حدودی  تا  یازدهم  مجلس  گفت:  مانده، 
اقدام کرد اما متاسفانه در مجمع تشخیص مصلحت نظام باقی 
مانده است البته ذکر این نکته خالی از لطف نیست که شفافیت 
دنبال  به  ما  حقیقت  در  نشد.  انجام  مجلس  درباره  هم  کامل 
انتخابات  شود،  شفاف  رئیسه  هیئت  انتخابات  که  بودیم  این 
کمیسیون ها شفاف شود و در مجموع همه انتخابات در مجلس 
شفاف شوند نه اینکه لوایح و طرح ها را شفاف کردند اما هیئت 
کارت  عنوان  به  را  استیضاح ها  و  وزرا  به  اعتماد  رای  رئیسه، 
مطرح کردند. لذا آن قسمت از مجلس که باید شفاف شود در 
نمی خواستند  مردم  که  قسمت هایی  آن  اما  نشد  شفاف  مجلس 
سامانه  در  را  خود  آرای  بنده  البته  گرفت.  صورت  شفافیت 
بودند  واقعی  شفافیت  آن  دنبال  به  مردم  اما  می کنم  بارگذاری 

که عملًا این اتفاق نیفتاد.
شورای نگهبان درباره ردصلاحیت ها شفاف عمل کند

او در واکنش به اینکه بسیاری بر این باور هستند که اگر مجلس 
نمی کرد،  لحاظ  شفافیت  طرح  در  را  مجمع  و  نگهبان  شورای 
مانعی وجود نداشت و حداقل شفافیت مجلس قانونی می شد، 
افزود: اگر شفافیت خوب است برای همه خوب است و اگر بد 
است برای همه بد است اما شورای نگهبان و مجمع تشخیص 
این  و  باشد  شفافیت  طرح  در  موارد  این  بگویند  می توانستند 
آن  نگهبان  که خود شورای  می رسد  نظر  به  ولی  نباشد  موارد 
نیاز به شفافیت دارد را مطرح کند به عنوان مثال  مواردی که 
در قضیه بررسی صلاحیت ها شورای نگهبان به صراحت اعلام 
امر  این  لذا  رد شد،  دلیل صلاحیت شما  این  به  شما  که  کند 
بسیار مناسبی است اما توجه به شرایط به وجود آمده این دو 

نهاد نمی خواهند که در بحث شفافیت ورود پیدا کنند.
مجلس به صورت شخصی اداره می شود

نهادهای  برابر  نمایندگان  نبودن  تصمیم گیری فردی و پاسخگو 
معتقد  مجلس  نماینده  این  که  ضعیفی  نقاط  جمله  از  مدنی 
بسیاری  رسیدن  نتیجه  به  مانع  مجلس  ضعف  نقاط  این  است 
به  پاسخ  در  بنابی  باقری  چنانچه  شده،  لوایح  و  طرح ها  از 
چیست؟  شفافیت  طرح  نرسیدن  نتیجه  به  اصلی  علت  اینکه 
نشوند،  فعال  کشور  در  احزاب  که  زمانی  تا  کرد:  خاطرنشان 
احزاب  که  است  این  امر  واقعیت  نمی گیرد.  صورت  شفافیت 
باید فعال شوند، انتخابات حزبی و استانی شود چرا که در این 
حاضر  حال  در  می  شود.  به حل  خود  شفافیت  مسئله  شرایط 
مشخص نیست چه کسی به رئیس مجلس رأی اعتماد داده یا 
نداده، همه این موارد در حوزه شخصی مطرح می شود بنابراین 
نمی شود.ساختار  اداره  تفکری  می شود  اداره  شخصی  مجلس 

مجلس اجازه نمی دهد طرح شفافیت به نتیجه برسد
این نماینده مجلس شورای اسلامی در پاسخ به اینکه آیا هیئت 
یادآور  می شوند؟  شفافیت  مانع  خاصی  کمیسیون  یا  و  رئیسه 
هیئت  به  مربوط  شفافیت  طرح  نرسیدن  نتیجه  به  خیر،  شد: 
انجام چنین کاری را  بلکه ساختار مجلس اجازه  رئیسه نیست 
نیست.  جمعی  و  است  فردی  مجلس  ساختار  چراکه  نمی دهد 

همه این ۲۹۰ نفر به دنبال رأی گرفتن از مردم هستند.

طبق  که  کرد  اعلام  کشورمان  هسته ای  ارشد  کننده  مذاکره 
موضوع  دیگر  ایران  امروز  از  امنیت  شورای   ۲۲۳۱ قطعنامه 
موشک های  با  مرتبط  انتقالات  و  نقل  با  مرتبط  محدودیتی  هیچ 

بالستیک در شورای امنیت نیست. 
علی باقری، معاون سیاسی وزارت امور خارجه و مذاکره کننده 
ارشد هسته ای کشورمان در واکنش به »روز انتقال برجام« و پایان 
یافتن محدودیت های موشکی ایران در صفحه شخصی خود در 
 ۲۲۳۱ قطعنامه  با  مطابق  مهرماه،   ۲6 از  نوشت:  ایکس  برنامه 
شورای امنیت، همه محدودیت هایی که به صورت ناعادلانه در 
مورد فعالیت ها و نقل و انتقالات مرتبط با موشک های بالستیک 
به/از جمهوری اسلامی ایران وضع شده بود، خاتمه پیدا می کند 
شورای  چارچوب  در  محدودیتی  هیچ  موضوع  دیگر  ایران  و 

امنیت نیست.
وی همچنین در پستی دیگر نوشت: از امروز، همه محدودیت های 
از   ،۲۲۳۱ فهرست  در  مندرج  نهادهای  و  افراد  بر  شده  تحمیل 
از  فهرست  این  و  می کند  پیدا  خاتمه  دارایی ها،  انسداد  جمله 

وبسایت سازمان ملل، حذف خواهد شد.
اقدامات محدود کننده و تحریم هایی که در  افزود: همه  باقری 
سطح ملی یا منطقه ای، بر اساس قطعنامه ۲۲۳۱ علیه ایران وضع 
یا  و  محدودیت ها  قبیل  این  حفظ  یابد.  خاتمه  باید  بود،  شده 
این چارچوب، نقض صریح متن و  وضع تحریم های جدید در 

روح قطعنامه ۲۲۳۱ است.
طبق توافق بر اساس بند مندرج در قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت 
امروز چهارشنبه ۲6 مهر ماه )۱۸ اکتبر( محدودیت های سازمان 

ملل درباره فعالیت های موشکی ایران پایان می یابد.
این در حالی است که اتحادیه اروپا روز گذشته اعلام کرد که  
تدابیر محدودیتی علیه ایران ذیل »نظام تحریم های منع اشاعه ای« 
را تا بعد از »روز انتقال برجام« در تاریخ ۱۸ اکتبر ۲۰۲۳ )۲6 

مهرماه( حفظ خواهد کرد.
در بیانیه  اتحایه اروپا آمده است: »شورای اروپا اقدام به تصویب 
قوانینی حقوقی برای حفظ تحریم هایی کرده که در اصل توسط 
فعالیت های  در  دخیل  نهادهای  و  اشخاص  برای  ملل  سازمان 

هسته ای یا موشک های بالستیک وابسته به سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی کرده است.«

محدودیتی  تدابیر  اعمال  معنی  به  اقدام  این  گفته  اروپا  شورای 
که  اروپا  اتحادیه  تحریم های  تمامی  و  نیست  ایران  علیه  جدید 

ذیل برجام رفع شده اند در حالت رفع باقی خواهند ماند.
برای  اروپا  اتحادیه  اقدام  این  گفته اند  این  از  پیش  تحلیلگران 
گریز از فعال کردن ساز و کار موسوم به »مکانیسم ماشه« است 
که می توانست به بازگشت تحریم های چندجانبه بین المللی علیه 

ایران منجر شود.
در  نیز  امور خارجه کشورمان  کنعانی، سخنگوی وزارت  ناصر 
اتحادیه  اقدام شورای  این  اظهار داشت:  اروپا  اقدام  به  واکنش 
اروپا، نقض صریح تعهدات اتحادیه و سه کشور اروپایی ذیل 

برجام و قطعنامه ۲۲۳۱ و عملی توام با سوء نیت است.
تصمیم،  این  محکومیت  ضمن  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
غیرقابل  سیاسی  لحاظ  از  و  غیرقانونی  یکجانبه،  عملی  را  آن 

توجیه دانست.
کنعانی تاکید کرد: چنین اقدامی، با ادعاها و رویکرد اتحادیه و 
سه کشور اروپایی مبنی بر تعهد به اجرای کامل برجام مغایرت 

دارد.

رژیم  جنایت  پیامی  در  مسلح  نیروهای  کل  ستاد  رئیس 
گفت  تسلیت  را  المعمدانی  بیمارستان  به  حمله  در  صهیونیستی 
و تاکید کرد: امروز سازمان ملل متحد باید با برگزاری نشست 
رژیم  این  سران  و  متوقف  را  جنگی  جنایات  این  فوق العاده، 

جنایتکار را محاکمه کند. 
مسلح  نیروهای  ستادکل  رئیس  باقری  محمد  سرلشکر  سردار 
بیمارستان  به  حمله  در  صهیونیستی  رژیم  جنایت  پیامی  در 

المعمدانی را تسلیت گفت.
متن این پیام به شرح زیر است:

بسم الله الرّحمن الرّحیم
اناَّ لِلهَّ وَإنِاَّ إلِیَهِْ رَاجِعُونَ

به  صهیونیستی  رژیم  ارتش  گذشته  روز  وحشیانه  حمله 
بیمارستانی در شهر غزه، که به شهادت بیش از صدها نفر انسان 
آزادگان  و  اسلامی  امّت  فلسطین،  ملّت  به  را  شد  منجر  بی گناه 
جهان تسلیت می گویم.رژیم اشغالگر قدس که با تحمل شکست 
خفت بار و غیر قابل ترمیم عملیات طوفان الاقصی،  در شوک 
مرگ بار فرو رفته و تارهای عنکبوتی خود را سست تر و لرزان تر 
آمیز،  جنون  اقداماتی  سلسله  در  کرده،  احساس  زمانی  هر  از 
حمله هوایی و موشکی به مناطق مسکونی غزه را آغاز کرده تا 
شاید اقتدار پوشالی خود را بازسازی کند، اما برای ملت مظلوم 
و بی دفاع فلسطین که کشتار وحشیانه صبرا و شتیلا را در خاطر 
دارند، تکرار این جنایات نخواهد توانست در عزم مجاهدان و 
ای  اشغالگری خدشه  ٧ دهه  به  دادن  پایان  برای  فلسطین  مردم 
وارد کند.در قبال این فجایع انسانی اما، نهادهای حقوق بشری 
و سازمان های بین المللی باید به سکوت خود پایان داده و مانع 
کردن  بسنده  یا  سکوت  امروز  شوند.  نسل کشی  این  تداوم  از 

رژیم  با  همسویی  و  همراهی  دیپلماتیک،  بیانیه  یک  صدور  به 
خونریز صهیونیستی است.

 امروز سازمان ملل متحد باید با برگزاری نشست فوق العاده، این 
جنایات جنگی را متوقف و سران این رژیم جنایتکار را محاکمه 
اقدامات  و  امکانات  بسیج  با  باید  هم  اسلامی  های  کند.دولت 
خود، مانع از این نسل کشی دیوانه وار شوند و نسبت به فراهم 
که  جنایت  این  مجروحان  هزار  چندین  مداوای  شرایط  نمودن 

غالبا از زنان و کودکان بوده اند، اقدام عاجل صورت دهند.
جمهوری اسلامی ایران نیز مانند گذشته آماده پذیرش مجروحان 

و اعزام گروه های امدادی و درمانی می باشد.
اما آنگونه که رهبر معظم انقلاب اسلامی عنوان کردند، اگر این 
وحشی گری ها تداوم یابد، امت اسلامی و نیروهای مقاومت بی 

تاب شده و کسی نخواهد توانست جلوی آنها را بگیرد.
وَسَیعَْلَمُ الذَِّینَ ظَلَمُوا أَیَّ مُنقَْلَبٍ ینَقَْلبِوُنَ

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: صهیونیست ها با دست های 
این  با  و  شدند  مسلمانان  تمام  خشم  کردن  لبریز  باعث  خود 

ظلم های بی پایان، دودمان خود را بر باد خواهند داد.
و  زشت  روی  صهیونیست ها  کرد:  بیان  قالیباف  محمدباقر 
دست های خون آلود خود را برای جهانیان آشکار و نشان دادند 
واژه هایی  به  ما  عصر  در  بین المللی  نهادهای  و  بشر  حقوق  که 

کاملًا بی معنا و بی خاصیت تبدیل شده اند.
وی تاکید کرد: دوران بیانیه نویسی و اظهار تأسف های دروغین 

به پایان رسیده و جهان منتظر اقدامات عملی است.
رژیم  با  مقابله  برای  مسلمانان  ما  اینکه  به  اشاره  با  قالیباف 
ملت های  گفت:  هستیم،  جهاد  و  فداکاری  آماده  صهیونیستی 
مسلمان و عرب از دولت های خود انتظار دارند علاوه بر محکوم 
متوقف  برای  را  هماهنگ  عملی  اقدامات  جنایات،  این  کردن 

کردن این ماشین جنگی در دستور کار قرار دهند.
دنیای  امیدوارم  کرد:  تصریح  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 

اسلام و امت و دولت های اسلامی گام عملی برای مبارزه با ظلم 
رژیم شیطانی صهیونیستی، حیوان صفت و جنایت پیشه برداشته و 
با اقدامات خود مانع ادامه جنایات این رژیم شوند و از حقوق 

ملت فلسطین دفاع کنند.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: سکوت مجامع بین المللی 
در مقابل حملات وحشیانه رژیم صهیونیستی علیه مردم مظلوم 
فلسطین هیچ توجیهی ندارد و همه باید از مردم فلسطین حمایت 
مردم  از  حمایت  ضرورت  بر  تاکید  با  مالکی   کنند.فداحسین 
فلسطین در برابر جنایات رژیم صهیونیستی، گفت: مردم مظلوم 
فلسطین امروز با مشکلات جدی مواجه هستند و در این شرایط 
لازم است مجامع بین المللی به ویژه سازمان کنفرانس اسلامی در 
برابر این جنایات ورود کنند و موضع کشورهای اسلامی نسبت 
کمیسیون  کنند.عضو  اعلام  رسمی  طور  به  را  موضوع  این  به 
عملیات  اینکه  بیان  با  مجلس  خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت 
اسلامی  کشورهای  خودباوری  تقویت  به  منجر  الاقصی  طوفان 
اظهار  نمی آیند،  کوتاه  با صهیونیست ها  مقابله  در  و  است  شده 
داشت: فلسطین پاره تن جهان اسلام است و دیدم که ایران و 
بسیاری از کشورهای اسلامی به عملیات وحشیانه صهیونیست ها 
مظلوم  مردم  حامی  همواره  ما  و  دادند  نشان  واکنش  شدت  به 
برای  صهیونیستی  رژیم  اینکه  بیان  با  بود.وی  خواهیم  فلسطین 

صلح جهانی و همه آحاد بشریت خطری جدی است، ادامه داد: 
رژیم صهیونیستی فقط برای مردم منطقه و جهان اسلام خطرناک 
نیست، بلکه امنیت کل جهان را زیر سوال برده است. فارغ از 
رژیم  این  مقابل  در  باید  جهان  آزادی خواهان  همه  مسلمانان، 
غاصب و کودک کش بایستند و با آن مقابله جدی کنند.نماینده 
سکوت  کرد:  تاکید  اسلامی  شورای  مجلس  در  زاهدان  مردم 
مقابل حملات وحشیانه رژیم صهیونیستی  بین المللی در  مجامع 
بین  مجامع  ندارد.  توجیهی  هیچ  فلسطین  مظلوم  مردم  علیه 
برابر جنایات هولناک رژیم صهیونیستی و نسل  باید در  المللی 
اقدامات  این  موضع گیری،  غزه  مظلوم  و  دفاع  بی  مردم  کشی 
به  و  حمایت  فلسطین  مردم  از  و  محکوم  را  صهیونیست ها 
سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  کنند.عضو  کمک رسانی  آنان 
خارجی مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: سازمان کنفرانس 
کشورهای اسلامی هم باید زودتر نشست فوق العاده ای را برای 
حمایت از مردم فلسطین برگزار و حمایت عملی خود از مردم 

مظلوم فلسطین را نشان دهد.

و  ایران  سیاست های  اگر  گفت:  انرژی  حوزه  کارشناس  یک 
غربی  و  اروپایی  کشورهای  باشد  هماهنگ  و  منسجم  روسیه 
در نهایت ناگزیرند در تداوم تحریم تجدیدنظر کنند، همانگونه 

نیز کشورها روی کاهش  نفتی  که در موضوع اوپک 
تولید توافق کردند و باعث مشکلاتی برای کشورهای 

مصرف کننده اروپا و امریکایی شدند. 
و  ایران  همکاری  پیشنهاد  ارزیابی  در  زنگنه   صباح 
روسیه برای ایجاد قطب انرژی در شمال خلیج فارس 
اظهار داشت: روسیه از صادرکنندگان بزرگ گاز در 
مثبت  می تواند  این کشور  با  همکاری  و  است  جهان 
باشد به شرطی که تعریف روشنی از همکاری بعمل 

آید. 
روسیه همواره تلاش کرده و می کند که خود را هاب 
باید  بنابراین  و  کند  معرفی  اروپا  و  آسیا  در  انرژی 
دارند  نظر  در  کدام  هر  ایران  و  روسیه  که  مناطقی 

بیشتر فعالیت کنند، مشخص باشد.
موقعیت  بر  علاوه  شدن  هاب  برای  افزود:  وی 
از  دیگری  ابزارهای  باید  استراتژیک  و  جغرافیایی 
جمله شبکه بزرگ و به روز لوله های انتقال، تکنولوژی 

ال ان جی و  مانند  اشکال مختلف  به  گاز  اینکه  برای  فناوری  و 
تبدیل گاز معمولی به گاز مایع در اختیار داشته باشیم، اکنون 
مقدماتی  اقدامات  برخی  است  تکنولوژی  این  فاقد  ما  کشور 
به  استحصالی  گاز  که  نیست  حدی  در  اما  می گیرد  صورت 
ال ان جی تبدیل شود، امروز ال ان جی خارج از شبکه لوله های 
گاز با کشتی عظیم و با تکنولوژی خاصی قابل انتقال است و 
کل  در  و  استرالیا  ژاپن،  چین،  مثل  صنعتی  جهان  کشورهای 

اغلب کشورهای اروپایی  بیشتر از ال ان جی استفاده می کنند.
شدن  هاب  دیگر  لازمه  ادامه  در  انرژی  حوزه  کارشناس  این 
تبدیل گاز ترش  فرآوری و  را داشتن قدرت  انرژی  در حوزه 
به شیرین در حد بسیار گسترده دانست و گفت: شبکه حمل و 
این هدف است،  نقل در سطح دریا دیگر لازمه اجرایی شدن 
ایران خطوط لوله خوبی در اختیار دارد اما در ابعاد دیگر توان 

کمتری دارد و باید به سمت این ابزارها برویم. 
وی تصریح کرد: امروز بحث بر سر استفاده از انرژی هیدروژنی 
است که در نفت و گاز وجود دارد و بتدریج جهان به سمت 
اینکه  ادعای  صرف  بنابراین  می رود  فرآورده  این  از  استفاده 
ضمن  دارد،  تامل  جای  باشیم  منطقه  گاز  هاب  داریم  نظر  در 
اینکه این موضوع را نیز در نظر داشته باشیم که روسیه توجه 

بیشتری به انتقال گاز از طریق ترکیه دارد موضوع دیگر اینکه 
باید تعریف روشنی از اینکه روسیه در تقسیم مناطق جغرافیایی 
بررسی  و  مطالعه  مورد  باید  دیگری  منطقه  هر  و  اروپا  و  آسیا 

اجرای  تحریم  شرایط  دلیل  به  هرچند  گفت:  گیرد.زنگنه  قرار 
اما   نیست،  امکان پذیر  براحتی  مشترک  به صورت  پروژه ای  هر 
موقعیت جغرافیایی و استراتژیک و از سوی دیگر ظرفیت عظیم 
می آورد،  فراهم  را  مهمی  امکان  کشور  دو  در  گازی  ذخایر 
موضوع دیگر اینکه باید بیاد داشته باشیم در اعمال تحریم های 
کورکورانه شرایط اوکراین و بحران کمبود انرژی در اروپا در 
روسیه  و  ایران  سیاست های  اگر  اوضاع  این  با  نگرفته اند،  نظر 
منسجم و هماهنگ باشد کشورهای اروپایی و غربی در نهایت 
در  که  همانگونه  کنند،  تجدیدنظر  تحریم  تداوم  در  ناگزیرند 
توافق  تولید  کاهش  روی  کشورها  نیز  نفتی  اوپک  موضوع 
اروپا  مصرف کننده  کشورهای  برای  مشکلاتی  باعث  و  کردند 
انتخاب  اگر در حوزه گاز سیاست درستی  امریکایی شدند،  و 
توسعه  در  می تواند  و  دارد  زیادی  ظرفیت های  روسیه  شود 
اثری  تاکنون  اما  کند،  کمک  نیز  ایران  به  گازی  فناوری های 
از این مباحث شاهد نبودیم. وی خاطرنشان کرد: در همکاری 
هاب  ایجاد  برای  احتمالی  برنامه های  و  روسیه  و  ایران  گازی 
تکنولوژی  که  داشت  نظر  در  باید  نیز  را  موضوع  این  گازی 
ال ان جی توسط شرکت های غربی احتکار شده و روسیه مدعی 
مناطق  مناسب  ال ان جی  به  گاز  تبدیل  تکنولوژی  که  است 

سردسیری، سیبری و قطب شمال است بنابراین در مناطق خلیج 
فارس چندان قابلیت استفاده ندارد. 

رقابتی  بازدارنده های  به  اشاره  با  انرژی  حوزه  کارشناس  این 
همیشه  داشت:  بیان  کشور  دو  گازی  همکاری  برای 
می توان به رقابت جهت داد، آیا ما و طرف مقابل دنبال 
کاهنده  رقابت  در  هستیم  سازنده  یا  و  کاهنده  رقابت 
یا  و  عرضه  پایین  قیمت  با  را  یک کشور محصول خود 
دچار  را  رقیب  بازار  ترتیب  این  به  و  می کند  دامپینگ 
ظرفیت ها  تبدیل  سازنده  رقابت  اما  و  می کند  مشکل 
همکاری  از  سازنده  و  مثبت  و  درست  ماتریس  یک  در 
همکاری  باشد  سازنده  رقابت  دیگر  عبارت  به  می شود، 
دو کشور برای ایجاد هاب گازی امکانپذیر است اما اگر 
اصرار بر رقابت برای کسب منافع یک طرفه باشد رقابت 

مخرب خواهد بود. 
اجرای  برای  تحریم  موانع  موضوع  به  ادامه  در  وی 
پروژه های گازی پرداخت و گفت: دوران تحریم شرایط 
و  منطقه  نیاز کشورهای  نباشد  تحریم  اگر  است  متفاوت 
عمان  و  کویت  مثال  بعنوان  است  احصاء  قابل  آسیایی 
سال ها نیاز به گاز داشته و ما می توانستیم از این فرصت 
کشورها  این  نیاز  لوله  خطوط  راه اندازی  با  و  کرده  استفاده 
و  ایران  گاز  از  استفاده  دنبال  سال ها  امارات  کنیم  تامین  را 
راه اندازی پروژه مشترک بوده ولی ما این فرصت را از دست 
ذهنیت  یک  ما   که  است  این  از  حکایت  اینها  همه  دادیم، 
دست  از  نیز  را  همکاری  فرصت های   و  نداشتیم  استراتژیک 
انتقال گاز  دادیم. با فرصت سوزی هایی که داشتیم عمان دنبال 
ترتیب  این  به  و  رفت  قطر  سراغ  امارات  و  رفت  امارات  از 
هند  اکنون  این کشورها ضعیف تر شد،  با  ما  فرصت همکاری 
بارها  دارد  زیادی  گاز  مصرف  است  رشد  به  رو  کشور  یک 
برای استخراج گاز و نفت در خلیج فارس را وعده  همکاری 
که  هند  اکنون  و  نشد  عملی  توافقات  دلایلی  به  اما  بود  داده 
تغذیه  بود عملا توسط روسیه  ایران  نفت  بازار مصرف گاز و 
منطقه  قلمرو  در  می توانست  کشور  این  که  حالی  در  می شود 
گازی ایران تلقی شود، ژاپن نیز یکی از کشورهایی است که 
می توانست در استخراج و پالایش و تبدیل گاز به ال ان جی به 
ما کمک و همکاری کند اما این اتفاق نیفتاد، در حالی که ما 
با انعطاف پذیری و درک شرایط جهانی می توانستم شبکه ای از 
همکاری ها در منطقه خلیج فارس و اقیانوس هند داشته باشیم 

و اکنون خیلی از این فرصت ها از دست رفته است.
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